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Desfășurindu-se in zilele de 6 și 7 ianuarie la București și constituind un nou și
important moment în dezvoltarea colaborării romăno-vesf-germane, o contribuție
concretă la cauza destinderii și securității internaționale, sîmbătă s au încheiat

CONVORBIRILE
DINTRE PREȘEDINTELE NICOLAE CEAUȘESCU 
Șl CANCELARUL FEDERAL HELMUT SCHMIDT

Solemnitatea semnării Declarației comune

.f; . •

Președintele Republicii Socia
liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. și cancelarul federal 
al Republicii Federale Germa
nia, Helmut Schmidt, au semnat, 
sîmbătă, intr-un cadru solemn, 
Declarația comună a Republicii 
Socialiste România și Republicii 
Federale Germania.

După semnare, președintele

încheierea convorbirilor

îi

di- 
larg 

în 
re-

La Palatul Republicii 
încheiat, în ziua de 7 ianuarie, 
convorbirile dintre președintele 
Republicii Socialiste România, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, și 
cancelarul federal al Republi
cii Federale Germania, Helmut 
Schmidt.

în aceeași atmosferă priete
nească, de înțelegere și stimă 
reciprocă, președintele Nicolae 
Ceaușescu și cancelarul Helmut 
Schmidt au avut, sîmbătă 
mineața, 
și aprofundat de 
probleme 
lațiilor 
precum 
multiple 
ții politice internaționale.

Convorbirile s-au desfășurat 
apoi în prezența celor două de
legații.

Au participat:
Din partea română — Manea 

un nou schimb 
vederi 

ale dezvoltării 
româno—vest-germane, 
și in legătură cu 
aspecte ale actualită-

Nicolae Ceaușescu și cancelarul 
Helmut Schmidt s-au felicitat 
cu cordialitate, și-au strins cu 
căldură mîinile.

La solemnitate 
tovarășii Manea 
Bobu, Gheorghe 
Dincă, Emil Drăgănescu, Gheor
ghe Oprea, Gheorghe Pană, Du
mitru Popescu, Virgil Trofin,

au participat 
Mănescu, Emil

Cioară, Ion

Manescu, prim-ministru al gu
vernului, Gheorghe Oprea, vi- 
ceprim-ministru, George Maco- 
vescu, ministrul afacerilor ex
terne, loan Avram, ministrul 
industriei construcțiilor de ma
șini, Vasile Pungan, șeful 
grupului de consilieri ai pre
ședintelui republicii, Constantin 
Mitea, consilier al președintelui 
republicii, Nicolae Doicaru, 
prim-adjunct al ministrului de 
interne, Cornelia Filipaș, secre
tar al Consiliului Central al U- 
niunii Generale a Sindicatelor, 
Iulian Bituleanu, adjunct al 
ministrului finanțelor. Constan
tin Stanciu, adjunct al mi
nistrului comerțului exterior și 
cooperării economice interna
ționale, Vasile Voloșeniuc, pre
ședintele Băncii Române de Co
merț Exterior, Ion Morega, am
basadorul țării noastre la Bonn.

Ștefan Andrei, Teodor Coman, 
Mihai Gere, Vasile Patilineț, Ion 
Ursu, Constantin Dăscălescu, 
Aurel Duma, Ion Stănescu, Mi
hai Marinescu, viceprim-minis- 
tru al guvernului, George Maco- 
vescu, ministrul afacerilor ex
terne, alte persoane oficiale.

Au luat parte Giinther van 
Well, Martin Griiner, Manfred

F.
Ar

ai
Manfredfederal,

președintele comite- 
conducere

Gute-Hoffnungshiitte,
al Con-

Din partea vest-germană — 
Giinther van Well, secretar de 
stat al Ministerului de Externe, 
Martin Griiner, secretar de stat 
parlamentar în Ministerul Fe
deral al Economiei, Richard 
Balken, ambasadorul R. 
Germania la București, 
min Griinewald, adjunct 
purtătorului de cuvînt al gu
vernului 
Lennings, 
tului de 
cern ului
Arno Dreher, membru al Co
mitetului de conducere al fir
mei Deutsche Babcock și Wil- 
coks A. G., Karl Buschmann, 
președintele Sindicatului din in
dustria textilă și industria con
fecțiilor, Heinz Vietheer, pre-

(Continuare in pag. a IlI-a) 

Lennings, Arno Dreher, Karl 
Buschmann, Heinz Vietheer, 
Jurgen Ruhfus, Klaus-Dieter 
Leister, celelalte persoane ofi
ciale vest-germane.

Au fost de față ambasadorul 
României la Bonn și ambasado
rul Republicii Federale Germa
nia la București.

PREȘEDINTELE NICOLAE CEAUȘESCU

HELMUT SCHMIDT S AU ÎNTÎLNIT
CU ZIARIȘTI ROMANI Șl STRĂINI

• Declarația președintelui Nicolae Ceaușescu

• Declarația cancelarului Helmut Schmidt

în pagina a lll-a

DECLARAȚIA COMUNĂ
a Republicii Socialiste România și Republicii Federale Germania
Președintele Republicii Socia

liste România, Nicolae Ceaușescu. 
și cancelarul federal al Repu
blicii Federale Germania. 
Helmut Schmidt, procedind la 
un schimb cuprinzător de ve
deri asupra stadiului actual al 
relațiilor dintre Republica So
cialistă România și Republica 
Federală Germania, asupra po
sibilităților de adincire și extin
dere a cooperării dintre cele 
două țări, precum și asupra 
problemelor internaționale pre- 
zentind interes pentru cele două 
țări, au convenit următoarea 
Declarație :

I
Nicolae Ceaușescu 
federal Helmut

Președintele 
și cancelarul 
Schmidt, constatînd cu satisfac
ție că relațiile dintre Republica 
Socialistă România și Republica 
Federală Germania se dezvoltă 
favorabil, in diverse domenii, pe 
baza Declarației solemne comu
ne, semnată ia Bonn la 29 iunie 
1973, iși reafirmă intenția lor de 

în încheierea solemnității, 
președintele Nicolae Ceaușescu 
și cancelarul Helmut Schmidt 
au ciocnit o cupă de șampanie 
pentru dezvoltarea colaborării 
dintre România și R.F. Germa
nia, pentru prosperitatea celor 
două popoare, pentru pace, 
securitate și cooperare în Euro
pa și în lume.

a continua și intensifica dezvol
tarea acestor relații :

II
Declară voința lor fermă ca 

dezvoltarea relațiilor dintre Re
publica Socialistă România și 
Republica Federală Germania să 
se fundamenteze in continuare 
pe prevederile și principiile De
clarației solemne comune din 
1973, pe dreptul fiecărui stat la 
existență, libertate, independen
ță și suveranitate națională, 
dreptul inalienabil al popoarelor 
de a decide de ele insele, ega
litatea în drepturi a tuturor sta
telor, cooperarea intre state, 
neamestecul în afacerile interne, 
abținerea de a recurge la ame
nințarea cu forța sau la folosi
rea forței în relațiile dintre sta
te, îndatorirea statelor de a re
glementa diferendele lor inter
naționale numai prin mijloace 
pașnice, respectarea drepturilor 
omului și a libertăților funda
mentale.

Declară, de asemenea, că dez-

FIECARE ZI LA PUTEREA
HOTARÎRILOR CONFERINȚEI NAȚIONALE

BRIGĂZILE TINERETULUI
în fruntea întrecerii

pentru realizarea planului
la 

din
20

și 
care 
are 

ce se 
1978. 
acest 
care

în acest început de an 
danele Șantierului naval 
Galați sint ancorate peste 
vase la care se lucrează intens, 
îl întilnim aici, pe puntea unul 
cargou gata de lansare la apă, 
pe inginerul Vasile Miron, șe
ful serviciului programarea 
urmărirea producției, cel 
acum, la început de an, 
imaginea completă a ceea 
va executa pe șantier în 
„în planul de livrare pe 
an avem nouă nave din ___
una de 55 000 tdw, 10 drăgi re- 
fulante, o barjă de 3 000 tone și 
o platformă de derocări..."

O examinare atentă a obiecti
velor care stau în fața harni
cului colectiv de constructori 
navali de la Galați pune în evi
dență citeva noi puncte de re
per: executarea de drăgi și 
platforme de derocări pentru 
prima oară la acest șantier, 
construirea unor nave moderni
zate de 55 000 tdw (primele două 
au și fost lansate în fabricație) 
și a unor nave prototip (navă 
colector frigorific și navă port- 
containere); echiparea primelor 
vase cu motoare românești fa-

Prestigioase
succese

in producție
• LAMINORIȘTII TÎR- 

GOVIȘTENI, alături de oțe- 
larii cuptoarelor electrice, se 
afirmă încă din primele zile 
ale noului an, prin respecta
rea angajamentului luat. Utl- 
lizînd cu randament sporit 
agregatele, ei au ridicat la 
200 tone cantitatea de oțe
luri și laminate finite, elabo
rate, în plus, pe această săp- 
tămină. în același timp, si- 
derurgiștii, punînd un mare 
accent pe valorificarea supe
rioară a metalului, pe ridi
carea calității producției, au 
inclus, încă din primele zile 
ale anului, in fabricație, noi 
mărci dc oțeluri aliate și 
inalt aliate, numărul 
tora ajungind 
175 — bare și 
Jatc pentru 
electrotehnică 
produs care 
importa.

aces- 
in prezent la 
blocuri for- 

matrițc, tablă 
pentru dinam, 
pină acum se

• SIDERURGIȘTII COM
BINATULUI din Hunedoara, 
care au realizat în 1977 o 
producție suplimentară în 
valoare de 218 milioane lei, 
au început activitatea in 
noul an cu hotărirea de a ri
dica la parametrii superiori 
nivelul activității tehnico- 
productive și calitative. Mă
surile și acțiunile inițiate 
pentru organizarea științifică 
a producției și a muncii, 
funcționarea la parametrii 
optimi a agregatelor și scur
tarea duratei de elaborare a 
șarjelor, au condus la obți
nerea dc sporuri însemnate 
de producție. Furnaliștii 
combinatului, de pildă, au 
produs în perioada 1—6 ia
nuarie, peste prevederi, a- 
proape 350 tone de fontă, in 
timp ce formațiile de lucru 
care deservesc cuptoarele 
Martin și electrice au elabo
rat în plus mai mult de 1 000 
tone oțel.

Acționind pentru îndepli
nirea ritmică și depășirea 
sarcinilor de plan. în vede
rea asigurării unor cantități 
tot mai mari dc materie pri
mă, pentru industria con
structoare de mașini și uti
laje, muncitorii, tehnicienii 
și inginerii de la laminoa- 
rele de profile, semifabricate 
și benzi au realizat, supli
mentar, în fiecare zi, în me
die, cite 
nate. Ei 
menea, 
privința

249 tone de lânii- 
au obținut, de ase- 
rezultate bune, în 

sporirii ponderii 
producției de laminate de 
calitate superioară, acțiune 
menită să asigure reducerea 
consumului de metal la în
treprinderile ți uzinele con
structoare.

voltarea relațiilor dintre Repu
blica Socialistă România și Re
publica Federală Germania se 
va baza in continuare și pe 
respectarea strictă a principiilor 
și aplicarea tuturor prevederilor 
Actului final al Conferinței pen
tru securitate și cooperare in 
Europa.

III
Subliniind utilitatea dialogului 

politic continuu dintre ceie două 
țări pentru adîncirea și lărgirea 
colaborării dintre ele, semnifi
cația deosebită a intilnirilor Ia 
cel mai inalt nivel pentru dez
voltarea continuă și cuprinză
toare a relațiilor bilaterale in 
toate domeniile, reafirmă voin
ța lor comună de a extinde și 
aprofunda contactele și consul- 

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele 

Republicii Socialiste România

HELMUT SCHMIDT
Cancelar federal 

al Republicii Federale Germania

bricate la Reșița etc. Cum s-a 
pornit pe drumul îndeplinirii a- 
cestor sarcini deosebite 7

— Pentru fiecare navă am 
stabilit cite un program general 
și unul lunar care cuprinde în 
detaliu lucrările și stadiile reali
zării lor, ne spune ing. Vasile 
Miron. La cala bazin și la cala 
de la Dunăre am luat măsuri 
pentru folosirea sută la sută a 
capacității de lansare, iar în do
cul uscat se lucrează intens la a 
doua navă de 55 000 tdw. Avem 
unele greutăți cu asigurarea do
cumentației pentru platforme și 
drăgi, facem însă tot posibilul 
și sperăm în concursul deplin 
al proiectanților pentru a lansa 
totuși pină la sfirșitul lunii in 
fabricație și aceste noi nave.

Principala cale de realizare 
exemplară a sarcinilor pe 1978 
o constituie, firește, creșterea 
productivității muncii — cu 
circa 10 la sută superioară ni
velului atins în 1977. Pentru în
deplinirea acestui indicator s-a 
trecut deja la introducerea unor 
noi tehnologii de fabricație, a 
unor noi procedee și metode de 
lucru. Cum este și firesc, cei 
aproape 4 000 tineri constructori ION CHIRIC

Munca și oamenii ei,
domeniu de investigație

al artistului
A vorbi despre caracterul sin

tetic al creației nu este un lu
cru nou și nici neobișnuit. Este 
un adevăr pe care creația îl im
plică in codul său genetic, un a- 
devăr născut odată cu arta, 
decurgînd din capacitatea de ge
neralizare a acesteia. Căci crea
ția este în primul rînd expresia 
particulară a generalului și abia 
apoi a individualului. Aparent 
rod al unei experiențe umane 
unice, personale, ea se consta
tă a fi, la o privire mai atentă, 
rezultatul unei experiențe colec
tive căreia îi dă expresie par
ticulară personalitatea și indivi
dualitatea artistică. Pentru că, 
artistul este expresia socială a 
unei epoci și unei societăți a- 
numite, că personalitatea sa se 
constituie, devine din perspec
tiva istorică a acesteia, ca ata
re travaliul său este ilustrarea 
sintetică în plan artistic a tra
valiului . social înțeles sub toa
te aspectele sale.

Spun travaliu social pentru că 
arta, literatura înseamnă o sin
teză a muncii ca relație, și nu ca 
act. înseamnă nu o descriere 
sau nu în primul rind o descrie
re a faptului muncii, cit a rela
țiilor pe care aceasta le naște 
în și între oameni. Nu in primul 
rind, fiindcă actul muncii este 
indiscutabil cadrul general al o- 
perei literare. Fiind o ființă lu
crativă, a urmări omul înseam
nă a-1 urmări muncind. Dar un 
asemenea cadru 
litate, fad, atîta 
nu se constituie 
umană, socială
și căreia ea, munca, îi dă, la rîn- 
dul ei, chip specific.

este fără fina- 
timp cit din el 

acea relație 
care-i dă sens

ccic

con- 
spri-

țările la toate nivelurile, care 
au devenit un element perma
nent ai cooperării dintre 
două țări.

Hotărăsc să intensifice 
lactele dintre guverne și să 
jine legăturile și schimburile 
dintre parlamente, orașe, sindi
cate, în domeniul tineretului și 
organizații sportive.

Exprimind satisfacția pentru 
evoluția pozitivă înregistrată in 
dezvoltarea schimburilor comer
ciale bilaterale, au convenit să 
continue eforturile pentru dez
voltarea și diversificarea acesto
ra și realizarea unei balanțe co.- 
mcrciale cit mai echilibrate, 
prin continuarea liberalizărilor, 
facilitatea accesului produselor, 
precum și prin extinderea pre
ferințelor vamale 
in cadrul C.E.E. 

generalizate,

navali iși aduc o contribuție în
semnată la acest mare efort co
lectiv. „în prezent, in toate or
ganizațiile, ne spune Sandu Co- 
jocaru, secretarul comitetului 
U.T.C. pe șantier, au loc dez
bateri pentru asumarea unot 
angajamente concrete, pentru 
stabilirea a noi căi care să ducă 
la îmbunătățirea calității mun
cii. Deocamdată un fapt este 
evident : toate brigăzile tineri
lor și-au depășit zilnic sarcinile 
de plan cu 8—10 la sută".

— Ne-am propus, adaugă Iu
lian Stan, secretarul comitetu
lui U.T.C. de la secția de con
fecționat I-A. ca în fiecare tri
mestru să realizăm suplimentar 
o producție de cel puțin 200 000 
lei. Asta presupune o folosire 
mai bună a utilajelor și a spa
țiilor de producție, ridicarea ni
velului profesional și mai ales 
întărirea disciplinei în muncă. 
Avem inițiative, suficientă ex
periență, deci totul depinde de 
noi. Cred că trebuie să ne pu
nem însă problema ca fiecare 
formație de lucru să ajungă la 
nivelul celor mai bune".

Lumea literaturii este lumea 
de ginduri și frătninlări, de tră
iri patetice, de confruntări in
tre adevăr și neadevăr, între as
pirațiile înalte și cele meschine, 
confruntări pe care munca le 
generează in oameni. Munca in 
expresia ei socială, iată dome
niul de investigație și perfor
manță ai creației. Pentru că 
munca l-a creat pe om nu nu
mai ca ființă biologică, ci și, 
mai ales, ca ființă istorică spe
cifică. Omul unui timp și al u- 
nei societăți in care fiecare 
muncește, în care fiecare iși 
gîndește exprimarea valențelor 
umane în raport cu munca, așa 
cum este omul societății noas
tre, are o cu totul altă psiholo
gie, un alt sistem de valori în 
virtutea cărora judecă lumea și 
pe sine, un alt modus vivendi 
in raport cu semenii săi și cu 
sine. A-1 surprinde în această 
specificitate care este expresia 
istorică a existenței umane în 
general, a particulariza această 

istorică a general- 
iată ce cred eu 

a sintetiza mun- 
prin creație. Literatura 
sinteză a muncii este 

literatura oamenilor care trăiesc 
muncind, a oamenilor care se 
nasc, mor, iubesc și urăsc, spe
ră și visează fără să uite nici 
o clipă că expresia fundamen
tală a condiției lor este munca 
și că în raport cu ea ei devin 
ei înșiși, adică iubesc și urăsc, 
speră și visează, sînt fericiți sau 
nu, au ciștigat sau nu războiul 
cu timpul, lăsînd o urmă cit mai 
adîncă a trecerii lor prin lume.

expresie 
umanului, 
că înseamnă 
ca 
ca

HORIA BADESCU

Federale 
de acord 
Republicii 
pe lingă

Guvernul Republicii 
Germania se declară 
să pună la dispoziția 
Socialiste România, 
posibilitățile existente, un pla
fon de garanții de 700 milioane 
D.M. pentru credite suplimenta
re ce vor fi folosite pentru fi
nanțarea livrărilor de bunuri de 
investiții din Republica Federa
lă Germania.

Evidențiind rezultatele pozitive 
obținute in lărgirea domeniilor 
și diversificarea formelor de 
cooperare bilaterală in produc
ție și pc terțe piețe, cele două 
părți au convenit să intensifice, 
în continuare, cooperarea econo
mică, industrială și tehnică re
ciproc avantajoasă și așteaptă 
ca apropiata încheiere a Acor-

(Continuare in pag. a Il-a)
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Comunicat cu privire la vizita oficială 

a cancelarului federal al Republicii 
Federale Germania, Helmut Schmidt,

în Republica Socialistă România

DECLARAȚIA COMUNA
a Republicii Socialiste România și Republicii Federale Germania

La invitația președintelui Re
publicii Socialiste România, 
Nicolae Ceaușescu, și a primu
lui ministru al guvernului 
român, Manea Mănescu, can
celarul federal al Republicii 
Federale Germania, Helmut 
Schmidt, a efectuat o vizită ofi
cială in România, în perioada 
6—7 ianuarie 1978.

Președintele Republicii So
cialiste România, Nicolae 
Ceaușescu, a primit pe cancela
rul federal al Republicii Fede
rale Germania, Helmut Schmidt, 
cu care a avut convorbiri ofi
ciale. La convorbiri a luat parte 
primul ministru al guvernului 
român, Manea Mănescu.

Au asistat, din partea Repu
blicii Socialiste România : 
Gheorghe Oprea, viceprim-mi- 
nistru al guvernului, George 
Macovescu, ministrul afacerilor 
externe. loan Avram, ministrul 
industriei construcțiilor de ma
șini, Vasile Pungan, șeful grupu
lui de consilieri ai președintelui

PLECAREA DIN CAPITALĂ
Incheindu-și vizita oficială în

treprinsă în țara noastră, la 
invitația președintelui Republicii 
Socialiste România, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, și a primului 
ministru al guvernului, tovară
șul Manea Mănescu, cancelarul 
Republicii Federale Germania, 
Helmut Schmidt, cu soția, Han
nelore Schmidt, a părăsit, sim- 
bătă, la amiază, Bucureștiul.

Oaspetele a fost însoțit de 
Giinther van Well, secretar de 
stat al Ministerului de Externe, 
Martin Griiner, secretar de stat 
parlamentar in Ministerul Fe
deral al Economiei, de alte per
soane oficiale, de consilieri și 
experți.

Pe aeroportul Otopeni, împo
dobit cu drapelele de stat ale 
celor două țări, unde a avut loc 
ceremonia plecării, cancelarul 
federal a fost condus de primul 
ministru al guvernului român, 
tovarășul Manea Mănescu, cu 
soția, Maria Mănescu, Gheorghe 
Oprea, viceprim-ministru al gu

republicii, Ion Morega, am
basadorul Republicii Socialiste 
România la Bonn, alte persoa
ne oficiale.

Din partea Republicii Federa
le Germania : Gunther van 
Well, secretar de stat al Minis
terului de Externe, Martin Grii- 
ner, secretar de stat parlamen
tar în Ministerul Federal al E- 
conomiei, Richard Balken, am
basadorul R. F. Germania la 
București, Armin Griinewald, 
adjunct al purtătorului de cuvînt 
al guvernului federal, Jiirgen 
Ruhfus, director ministerial la 
cancelaria federală.

Convorbirile și Întrevederile, 
desfășurate într-o atmosferă de 
cordialitate, înțelegere și res
pect reciproc, au fost consacrate 
unui larg schimb de vederi cu 
privire la stadiul actual al re
lațiilor bilaterale, precum și la 
unele probleme internaționale 
actuale.

Președintele Nicolae Ceaușescu 
și cancelarul federal, Helmut 

vernului, George Macovescu, 
loan Avram, Traian Dudaș, Mi
hail Florescu, miniștri, Vasile 
Pungan, șeful grupului de con
silieri ai președintelui republi
cii, de alte persoane oficiale.

Erau prezenți Ion Morega, 
ambasadorul Republicii Socialis-

TELEGRAMĂ DE LA 

Președintele Republicii Socialiste România. NICOLAE 
CEAUȘESCU, a primit din partea cancelarului federal, HELMUT 
SCHMIDT, următoarea telegramă :

Mult stimate domnule președinte,
Părăsind țara dumneavoastră, aș dori să vă exprim din nou 

satisfacția privind desfășurarea și conținutul convorbirilor ce le-am 
purtat in cele două zile.

Sînt convins că întîlnirea noastră și rezultatele obținute cu 
această ocazie vor fi un aport esențial pentru adîncirea în conti
nuare a relațiilor dintre țările noastre.

în numele soției mele, cit și al delegației ce mă însoțește vă 
mulțumesc cordial pentru ospitalitatea oferită.

Schmidt, au semnat Declarația 
comună a Republicii Socialiste 
România și Republicii Federale 
Germania.

Ambele părți și-au exprimat 
satisfacția față de rezultatele 
întîlnirii și convorbirilor purta
te și au apreciat că acestea 
constituie un nou și important 
moment în dezvoltarea relațiilor 
prietenești, în lărgirea colabo
rării dintre Republica Socialis
tă România și Republica Fede
rală Germania, în interesul ce
lor două țări și popoare, al cola
borării și păcii în Europa și în 
lume.

Cancelarul federal al Repu
blicii Federale Germania, 
Helmut Schmidt, a invitat pe 
primul ministru al Guvernului 
Republicii Socialiste România, 
Manea Mănescu, să facă o vizi
tă oficială în Republica Fede
rală Germania.

Invitația a fost acceptată cu 
plăcere.

București, 7 ianuarie 1978 

te România la Bonn, și Richard 
Balken, ambasadorul Republicii 
Federale Germania la București. 

Au fost intonate imnurile de 
stat ale Republicii Federale 
Germania și Republicii Socialis
te România. O gardă militară a 
prezentat onorul.

BORDUL AVIONULUI

(Urmare din pag. I)
dului cu privire ia promovarea 
și garantarea reciprocă a inves
tițiilor să dea noi și importante 
impulsuri acestei cooperări.

Cele două părți au recunoscut 
importanta cooperării în dome
niul aeronautic. Ele au luat la 
cunoștință că societatea mixtă 
ROMAVIO intenționează să in
formeze cit mai curind posibil 
cele două guverne despre posi
bilitățile continuării cooperării 
în producția avionului VFW-614.

Cele două părți se declară 
gata să examineze cu întreprin
derea, pe baza existenței premi
selor comerciale corespunzătoa
re, o continuare a programuhii 
cu participarea societății.

Reafirmă intenția lor de a 
sprijini cît mai eficient activi
tatea Comisiei mixte guverna
mentale de colaborare economi
că, industrială și tehnică. în 
acest sens, Comisia mixtă gu
vernamentală de colaborare eco
nomică, industrială și tehnică 
trebuie să stabilească, cît mai 
curind, posibilități noi de coope
rare în cele două țări și pe 
terțe piețe și, potrivit competen
țelor sale, să sprijine finalizarea 
acestora.

Comisia mixtă guvernamenta
lă va trebui să acorde o atenție 
deosebită următoarelor : îmbu
nătățirea contactelor între între
prinderile și organizațiile din 
cele două țări, în scopul reali
zării unor acțiuni comune pe 
terțe piețe, in special în dome
niile energetic, metalurgic, si
derurgic, chimic și petrochimic, 
materialelor de construcții, ali
mentar; lărgirea schimbului de 
informații privind normele și ac
țiunile de cooperare industrială, 
cit și transferul de tehnologii 
noi ; continuarea organizării de 
reuniuni de experți care să 
examineze și să identifice po
sibilitățile unor forme noi de co
operare industrială.

Manifestind, totodată, Interes 
pentru încheierea unui acord de 

navigație fluvială pe Dunăre, își 
exprimă dorința de a se conti
nua cit mai curind tratativele in 
acest scop.

Subliniind importanța pe care 
relațiile culturale o au pen
tru o mai bună cunoaște
re și înțelegere între cele 
două popoare, reafirmă ho- 
tărîrea lor de a extinde și mai 
mult schimburile culturale și ști
ințifice pe baza Acordului gu
vernamental de colaborare cul
turală și științifică din 1973. Au 
convenit să fie finalizate, cît 
mai curind, negocierile pentru 
un nou program bianual.

Cele două părți intenționează 
ca in cursul anului 1978 să des
chidă, pe bază de reciprocitate, 
biblioteci Ia București și Miin- 
chen, in conformitate cu Înțe
legerea din 1973.

Considerind că schimburile di
recte dintre instituțiile de invă- 
țămint, cultură, artă și știință 
reprezintă o formă importantă 
a colaborării culturale și știin
țifice, vor continua să încurajeze 
și să sprijine aceste schimburi.

Avînd în vedere rolul impor
tant pe care îl are educarea ti
nerei generații în spiritul res
pectului și înțelegerii reciproce, 
sprijină, folosind toate posibili
tățile, eforturile îndreptate spre 
Îmbunătățirea prezentării re
ciproce a celor două țări in ma
nualele școlare.

In scopul de a încuraja con
tribuția tinerei generații la dez
voltarea relațiilor de prietenie 
între cele două popoare, au con
venit să lărgească și să diversi
fice schimburile și colaborarea 
pe linie de tineret între cele 
două țări.

Exprimind voința lor de a a- 
dinci, in continuare, colaborarea 
în domeniul științei și tehnicii 
și subliniind efeetele pozitive 
ale Acordului guvernamental 
privind colaborarea in cerceta
rea științifică și dezvoltarea 
tehnologică și ale activității Co
misiei mixte tehnico-științifice, 
au convenit să intensifice activi
tatea acestei comisii și realiza
rea hotăririlor sale.

Reafirmă intenția lor de a 
continua să faciliteze contactele 
și călătoriile, inclusiv între rude, 
intre cetățenii celor două țări. 
Sint de acord ca probleme uma
nitare in domeniul reunirii fa
miliilor și căsătoriilor dintre ce
tățeni din cele două țări să fie 
tratate in continuare cu bună
voință pe baza intențiilor reafir
mate in documente bilaterale 
și internaționale.

Vor continua eforturile pentru 
lărgirea cadrului juridic al re
lațiilor bilaterale.

Examinind situația interna
țională, reafirmă hotărirea lor 
de a acționa în continuare pen
tru întărirea păcii și securității 
internaționale și pentru promo
varea colaborării în Europa și 
în lume. își exprimă convinge
rea eă procesul de destindere 
trebuie continuat și declară ho
tărirea celor două țări de a-și 
aduce întreaga contribuție la so
luționarea problemelor care con
fruntă astăzi omenirea, la făuri
rea unei lumi mai bune și mal 
drepte.

Evidențiind marea importanță 
a reuniunii de la Belgrad, con
sideră această reuniune ca un 
pas important în procesul de e- 
dificare a securității și cooperă
rii în Europa și așteaptă de la 
aceasta noi impulsuri în aplica
rea integrală a Actului final al 
Conferinței pentru securitate și 
cooperare în Europa, care consti
tuie un tot unitar. Reafirmă vo
ința lor de a-și aduce întreaga 
contribuție pentru ca reuniunea 
de la Belgrad să ducă la pro
grese în aplicarea integrală a tu
turor prevederilor Actului final 
al Conferinței pentru securitate 
și cooperare in Europa, pentru 
continuarea procesului multila
teral inițiat de Conferința de la 
Helsinki.

Au fost de acord că dezvolta
rea unor relații de bună vecină
tate între țările din Balcani va 
contribui la colaborarea, secu
ritatea și destinderea în Europa.

Cele două părți apreciază im
portanța Acordului cvadripartit 

din 3 septembrie 1971 și se pro
nunță pentru respectarea strictă 
și aplicarea integrală a acestui 
acord.

Sint de acord asupra necesită
ții rezolvării problemei cipriote 
pe eale pașnică, prin negocieri 
intre ciprioții inșiși, pe baza a- 
sigurării independenței, suvera
nității și integrității teritoriale 
a Republicii Cipru, a creării 
condițiilor pentru conviețuirea 
pașnică a celor două comunități.

Cele două părți și-au expri
mat punctele lor de vedere cu 
privire la situația din Orientul 
Apropiat șl au subliniat nece
sitatea intensificării eforturilor 
pentru soluționarea globală, pe 
cale pașnică, prin negocieri, a 
conflictului din această zonă, 
în conformitate cu interesele și 
drepturile legitime ale tuturor 
țărilor și popoarelor din aceas
tă regiune, inclusiv ale poporu
lui palestinian, ale păcii și secu
rității internaționale.

Republica Socialistă România 
și Republica Federală Germa
nia se pronunță ferm pentru so
luționarea tuturor conflictelor 
dintre state pe cale pașnică, prin 
tratative, pentru excluderea din 
viața internațională a forței și 
amenințării cu folosirea forței 
și subliniază necesitatea inten
sificării eforturilor tuturor sta
telor pentru înlăturarea focare
lor de conflict care amenință 
pacea in diverse regiuni ale lu
mii.

Exprimîndu-și Îngrijorarea 
față de cursa înarmărilor, cele 
două părți se pronunță pentru 
măsuri efective de dezarmare, 
inclusiv de dezarmare nucleară, 
sub control internațional efici
ent.

Acordind o importanță deo
sebită sesiunii speciale a Adu
nării Generale a O.N.U. consa
crată dezarmării, subliniază ne
cesitatea ca ea să adopte un 
program de măsuri care să con
stituie un pas efectiv pe calea 
rezolvării acestei probleme car
dinale a lumii contemporane.

Cele două părți vor acționa in 
continuare cu fermitate pentru 
reducerea și eliminarea decala
jului in dezvoltarea economică 
dintre țările in curs de dezvol
tare și cele dezvoltate, pentru 
edificarea unei noi ordini eco
nomice internaționale juste și 
echitabile, care să favorizeze 
progresul mai rapid al tuturor 
popoarelor și, in primul rînd, 
al celor rămase in urmă, să 
creeze condiții pentru o dezvol
tare mai echilibrată și fermă a 
întregii economii mondiale, să 
înlesnească accesul larg al tu
turor popoarelor la cuceririle ci
vilizației moderne, științei și 
tehnicii avansate.

Ambele părți exprimă convin
gerea lor că Națiunile Unite re
prezintă un for important pen
tru o colaborare largă dintre 
state și se pronunță pentru 
creșterea rolului Națiunilor Uni
te în menținerea și consolidarea 
păcii și securității internaționa
le, în dezvoltarea cooperării din
tre toate națiunile și in promo
varea normelor dreptului inter
național in relațiile dintre state.

Se pronunță pentru intensifi
carea colaborării internaționale, 
in vederea elaborării unor mă
suri eficiente, pentrn garantarea 
securității aviației civile, inclu
siv prevenirea și combaterea pi
rateriei aeriene și a luării de 
ostatici.

Subliniind buna colaborare a 
ambelor țări Ia O.N.U. și in alte 
organizații și conferințe inter
naționale, sint de acord să întă
rească această colaborare și fț, 
o dezvolte.

Republica Socialistă România 
și Republica Federală Germa
nia sint convinse eă rezolvarea 
problemelor numeroase și com
plexe cu care este confruntată 
omenirea impune participarea 
activă, pe bază de deplină ega
litate in drepturi, a tuturor sta
telor la viața internațională.

Semnată Ia București, la 7 ia
nuarie 1978.

FIECARE Z/ LA PUTEREA HOTARÎRILOR CONFERINȚEI NAȚIONALE
Dimineața, străzile Titului nu 

se deosebesc cu nimic de prin
cipalele artere de circulație ale 
marilor orașe. Șiruri lungi de 
mașini- curg fluviu din toate 
părțile, sute de oameni se gră
besc, dinspre noile cartiere sau 
dinspre gară să ajungă la locu
rile de muncă. împreună cu un 
grup de tineri am intrat' 
într-una din diminețile săp- 
tăminii trecute la întreprin
derea de aparataje electrice șî 
instalații, cea mai mare și mai 
modernă unitate economică din 
oraș, unde in prezent își des
fășoară activitatea aproape 4 000 
de oameni. Curind, mai' bine 
spus cu aproximativ 10 minute 
Înainte de ora începerii pro
gramului, i-am regăsit pe cițiva 
dintre băieții și fetele cu care 
venisem în uzină în secția mon
taj, unde lucrul începuse din 
plin.

Primele con- 
tăctoăre fabri
cate îfi Ziuă a- 
ceeâ ajunseseră 
la capătul ben
zii de montaj 
sub privirile a- 
tente ale con
trolorilor de ca
litate ce le în
cercau pe tind 
la standul de 
probe. „încă de 
la primul 
schimb al aces
tui ân — ne-a 
spus maistrul 
Petre Stoica, 
unul dintre pri
mii interlocu
tori, am căutat 
să impunem un ritm cît mai 
bun activității noastre, sarcini
le mari pe care le avem de în
deplinit în acest an — hotărî- 
tor pentru noi in ceea ce pri
vește realizarea prevederilor 
actualului cincinal — neputînd 
fi îndeplinite altfel. în fiecare 
din zilele ce au trecut din 1978, 
colectivul pe care il conduc și 
după cite știu toate atelierele, 
au depășit sarcinile zilnice cu 
6—7 la sută. Ieri, de pildă, cei 
28 de muncitori din formația 
mea au montat suplimentar 150 
contactori electrici. Astăzi ne-am 
organizat și mai bine activitatea 
și estimăm să fabricăm în plus, 
față de normă, cel puțin 180 
bucăți. Vrem să îndeplinim 
planul pe această primă lună a 
anului cu cel puțin 3 zile mai 
devreme și să păstrăm acest 
ritm de lucru, să-l impulsionăm 
chiar pînă la sfirșitul anului.

Aceeași atmosferă, de lucru 
intens, am intîlnit-o și în cele
lalte secții- ale întreprinderii, 
unde activitatea a demarat, în 

acest an, cu rezultate din cele 
mai bune. Dar pentru că toți 
cei cu care am stat de vorbă au 
subliniat în cele spuse impor
tanța îndeplinirii în cele' mai 
bune condiții a sarcinilor și an
gajamentelor asumate, necesita
tea asigurării unui ritm cit mai 
înalt de lucru, zi de zi, săptă- 
mînă de săptămînă, l-am ru
gat pe tovarășul Traian Ariton, 
secretarul comitetului de partid, 
președintele consiliului oame
nilor muncii din întreprindere, 
să ne spună de ce, pentru co
lectivul de muncă de la I.A.E.I. 
Titu, anul 1978 este un an ho- 
tărîtor al cincinalului. „Dacă in 
cei aproape 5 ani care au tre
cut de la punerea în funcțiune 
a unității noastre, ne-a declarat 
dînsul, producția unității a în
registrat de la an la an cote 
superioare, atît în plan cantitativ 
cît mai ales calitativ, în 1978

Ritmuri superioare, produse de inaltă 
tehnicitate si calitate - obiectivele 
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principale ale activității noastre
aceasta crește într-un ritm de 
16 la sută, cu mult superior tu
turor celorlalți ani. în al doilea 
rind, cea mai mare parte din 
sporul de producție — peste 80 
la sută — se va realiza pe sea
ma creșterii productivității 
muncii, care va fi in 1978 cu 
28,9 la sută superioară celei 
realizate in 1977. Iar în al trei
lea rînd, pentru că o mare par
te din produsele pe care le fa
bricăm în prezent sint noi sau 
neproiectate, pe parcursul anu
lui urmînd să mai asimilăm alte 
20 produse. Cum aici fabricăm 
aparataje, subansamble și piese 
pentru o serie de instalații elec
tronice complexe, cu care vor 
fi dotate noile obiective de in
vestiții, nave, locomotive, unita
tea noastră fiind una din în
treprinderile aflate in avanpos
turile industriei, ne revin o se
rie de sarcini pentru ridicarea 
tehnicității produselor, a calită
ții fiecărui reper. A asigura 
acel salt revoluționar de la acu
mularea cantitativă la o nouă 

calitate, superioară — așa cum 
cere secretarul general al parti
dului — pentru noi este sinonim 
cu a ridica continuu ritmul de 
lucru, performanțele tehnice ale 
produselor, fiabilitatea acestora, 
productivitatea muncii fiecă
rui om.

Că cele spuse de secretarul 
comitetului de partid sint bine 
cunoscute de fiecare muncitor, 
de toate cadrele din întreprin
dere aveam să ne convingem in 
continuare, toți tinerii cu care 
am discutat vorbindu-ne des
pre preocupările lor responsa
bile pentru organizarea mai bu
nă a activității, pentru ridicarea 
întregii producții la cote supe
rioare. în atelierul de proiec
tare, de pildă, tovarășul inginer 
Gheorghe Pleșa ne-a arătat, în 
afară de planul cuprinzător de 
muncă al acestui important 
compartiment, un alt program 

elaborat In urmă cu cîteva zile, 
ce cuprinde 15 teme de cerceta
re, proiectare și asimilare a 
unor noi tehnologii, dispozitive 
și aparate de mare eficiență. 
Astfel, tinerii ingineri și sub- 
ingineri din acest atelier și-au 
însușit propunerea construirii 
unui aparat de ruluit dulii, prin 
asimilarea acestuia operația 
realizată în prezent în patru 
faze, de patru oameni și cu a- 
jutorul a patru mașini, urmind 
să fie executată de un singur 
om pe o singură mașină. De 
asemenea, tot acest program, 
conceput în urma discuțiilor 
purtate de tinerii proiectanți și 
muncitorii, maiștrii și tehnicie
nii din secții, prevede con
struirea unui dispozitiv de file- 
tare prin electroeroziune, ace
lași număr de piese prelucrate 
în prezent de 15 oameni pe 15 
instalații urmînd să fie prelu
crate de un singur om doar cu 
ajutorul acestui dispozitiv.

într-o altă secție — sculerie 
— matrîțerul Ion Lupașcu și 
maistrul Dumitru Oprea ne-au 

arătat cîteva din noile tipuri de 
matrițe, combinate, confecționa
te aici, scule cu ajutorul cărora 
productivitatea muncii se du
blează, numărul muncitorilor 
care executau anumite lucrări 
reduclndu-se la jumătate. Alte 
scule asimilate în acest an, cum 
sint stanțele pentru croirea pe 
bandă sau pe cele prevăzute eu 
dispozitiv de autodebavurare, 
prezintă de asemenea avantajul 
că prin folosirea lor productivi
tatea muncii crește de 4—5 ori, 
iar consumul de materiale. în
deosebi metale deficitare, argint, 
zinc, staniu, reducindu-se consi
derabil.

„Sîntem aici un colectiv tînăr 
sublinia Frusina Popa, secreta
rul comitetului U.T.C. din între
prindere, tînăr atît în ceea ce 
privește vîrsta fabricii, cît și 
virsta medie a personalului 
muncitor de aici, care nu de

pășește 23 de 
ani. Marea ma
joritate am în
vățat meserie 
îp întreprin
derea împreună 
cu care am 
crescut, pe ma
șinile și instala
țiile acestea, ce 
pentru marea 
majoritate nu 
mai prezintă 
nici un fel de 
taine. Realiză
rile și împlini
rile de pină a- 
cum. dar mai 
ales cele la care 
aspirăm stau 
toate sub nobi

lul semn al învățăturii con
tinue, al perfecționării. Și 
mai este ceva. în acest timp 
ce a trecut de cind noi, 
cei aproape 2 200 uteciști 
muncim aici împreună, am în
vățat să nu ne dăm la o parte 
din fața nici unei sarcini, oricit 
de mari și complexe ar fi ea. 
Dacă în prezent ne considerăm 
un colectiv matur, din punct de 
vedere profesional, deși cum am 
spus au trecut doar cîțiva ani 
de cind fabrica a început să 
funcționeze, sentimentul acesta 
de care sîntem mîndri cu toții, 
îl datorăm curajului cu care am 
abordat toate problemele ivite 
în activitatea noastră, respon
sabilității cu care am privit fie
care sarcină, entuziasmului tu
turor oamenilor de aici, al tine
rilor, care știu că muncind zi 
de zi mai bine, mai eficient nu 
fac altceva decît să dea noi și 
importante dimensiuni cimpului 
de afirmare al fiecăruia dintre 
noi, al colectivului din care 
face parte".

NICOLAE MILITARU

12 MILIOANE LEI 
PRODUCȚIE SUPLIMENTARA

• PREZENȚI DUMINICA 
la locurile de muncă, lucră
torii unităților cu „foc con
tinuu", din județele Prahova, 
Dîmbovița și Buzău, au ri
dicat la 12 milioane lei va
loarea producției suplimen
tare, obținută de la începu
tul noului an. Se evidențiază 
colectivele schelelor de ex
tracție Moreni și Berea, ra
finăriile de la Ploiești, Te- 
leajen, Brazi și Cimpina, mi
nerii de la Filipeștii de Pă
dure și Șotinga, energeticie- 
nii de la Brazi și Doicești, 
lucrătorii întreprinderilor de 
materiale pentru construcții 
de la Fieni, Comarnic, Bu
zău și Titu, oțelarii tîrgoviș- 
teni.

IMPORTANTE SPORURI DE 
PRODUCȚIE INCA DIN 

PRIMELE ZILE ALE ANULUI

• NOUL AN a Început 
pentru colectivele unităților 
economice din industria ju
dețelor Prahova, Buzău și 
Dîmbovița — care au înche
iat anul 1977 cu o producție 
suplimentară în valoare de 
circa 2 miliarde lei — cu 
perspective deosebite în ac
tivitatea pentru înfăptuirea 
hotăririlor Conferinței Na
ționale, privind realizarea 
programului suplimentar de 
dezvoltare eeonomico-socială 
a României. Bilanțul primei 
săptămini de lucru este con
cludent. întreprinderile cu 
„foc continuu" și cele cu ac
tivitate normală, folosind cu 
randament sporit întregul 
potențial tehnic și uman de 
care dispun, pășesc în a 
doua săptămină a lui ianua
rie, ca un spor de producție 
materializat in peste 8 000 
tone țiței și derivate, 1200 
tone utilaje tehnologice, chi
mice, petroliere și metalur
gice, 2 400 tone sirmă și pro
duse din sirmă, 3 000 tone 
lignit, un milion kilovați- 
oră energie electrică, mate
riale de construcții suficiente 
pentru 200 apartamente, 
30 000 mp țesături, mobilă și 
alte produse, obținute în 
condițiile valorificării mai 
bune a materiilor prime, a 
reducerii costurilor planifi
cate.

SĂ Sili CĂ MUNCA TA A RODIT
->

.A n lumina cenușie 
a după-amiezii de 
iarnă, imensele in
stalații ale Combi
natului de îngră

șăminte chimice din Turn 
Măgurele se profilau pe cer 
asemeni unui complicat desen 
asupra căruia mina și inteligen
ța omului ce-l realizase păreau 
să fi stăruit vreme îndelungată. 
Nu cred să greșesc spunind, — 
omului — deși evident el, com
binatul, este rodul muncii migă
loase și, mai cu seamă, tenace 
a mii și mii de autori, cei mai 
mulți dintre ei anonimi — pen
tru că ei toți au stat sub sem
nul aceluiași înalt cuvint : om. 
Cei trei tineri care mă înso
țeau, explicindu-mi cu zeci de 
amănunte rostul fiecărei insta
lații, al fiecărui tablou de co
mandă — ceea ce impresionea
ză in mod deosebit aici nu sînt 
numai uriașele coloane de sin
teză și rezervoare, ci mai de
grabă acele săli de comandă, cu 
sute de aparate, supravegheate, 
nu-țt vine să crezi, uneori de 
un singur operator — nu uitau 
niciodată să adauge : datorită 
lui... — și aici urma numele 
unui om — reparațiile din acest 
an s-au scurtat cu...

Vasile Sofronie, secretarul- 
adjunct al comitetului U.T.C. 
pe combinat, ar fi dorit și, fără 
îndoială, dacă tiinpul ne-ar fi 
permis ar fi făcut-o, să-mi vor
bească despre toți cei 2 600 de 
tineri, ciți numără organizația 
de aici. Și ar fi avut și argu
mente s-o facă, pentru că nu 
există punct de lucru, nu exis
tă loc din întregul combinat în 
care ei, tinerii, să nu-și fi pus 
semnătura muncii lor.

L
a fabrica de acid 
sulfuric, prima e- 
tapă a combinatului 
de îngrășăminte 
chimice, ale cărui

baze se puneau, deloc întimplă-
tor, în același an cu încheierea 
cooperativizării agriculturii, Ion 
Vochin, unul din cei peste 60 
de tineri care muncesc aici, îmi 
vorbea, despre performanța pe 
care au reușit-o în urmă cu pu
ține luni : scurtarea, cu o trei
me, a timpului afectat repara
ției capitale, lucrare executată 
ireproșabil și care a făcut ca 
acum, la sfirșitul anului, colec
tivul de aici să poată raporta 
depășirea planului de producție. 
Și tot cu mindrie îmi vorbea 

și despre operatorul chimist 
Carmocan Mircea, plecat să a- 
jute la punerea in funcțiune a 
unui alt mare combinat de în
grășăminte chimice — cel de 
la Bacău —, ca și despre ame- 
cistul Alexe Pândele, plecat și 
el să facă dovada priceperii sale 
la reparațiile de la combinatul 
din Năvodari.

Pe Pirvu Gheorghe, Țocu Pe
tre, Lungu Ion, Gruia Grigore, 
patru din cei 11 lăcătuși și su
dori care s-au angajat să exe
cute cu 10 zile mai degrabă re
parația capitală de la fabrica de 
acid fosforic, nu i-am întrerupt 
din lucrul lor decit cu o singu
ră întrebare :

— Nu vă este greu acum, pe 
gerul ăsta ?

— Ba da, ne-au răspuns, une
ori ni se lipesc miinile de me
tal, dar ne-am angajat ca fa
brica să producă la 20 ianuarie 
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și puteți fi sigur că va produce.
— Pentru cei 86 de tineri 

electricieni, ameciști, mecanici, 
operatori cazane și turbine, care 
lucrează la centrala electroter
mică, îmi mărturisea Belu 
Fănel, secretarul organizației 
U.T.C. de aici, anul care a tre
cut a stat sub semnul unei ade
vărate întreceri pentru ridicarea 
calificării — nu e deloc simplu 
să întreții o aparatură comple
xă in condiții de temperatură 
înaltă și vibrații —, astfel incit 
combinatului să nu-i lipsească 
nici o clipă aburul, fără de care 
nici o instalație n-ar putea 
„respira".

Și ce este mai elocvent pen
tru felul in care și-au făcut 
datoria — adăugăm noi — de
cit faptul că atunci, in septem
brie, cind a avut loc revizia 
generală, au lucrat chiar cite 
48 de ore in șir și astfel, în mai 
puțin de 3 zile, acest gigant, îmi 
permit să-i reiau metafora, 
respira din nou.

un drum prin Com
binatul chimic de 
la Turnu Măgurele, 
un drum in care să
surprinzi, fie și 

privind, nu stînd denumai
vorbă cu oamenii, ceea ce se 

>intimplă la fiecare loc de mun
că poate dura, fără îndoială, 
zile in șir. Unde să te oprești 
mai intii, despre cine să amin
tești înainte de toate ? La in
stalația „acid azotic II". prin 
contribuția directă a tinerilor, 
s-au obținut depășiri de peste 
22 000 tone, la „azotat de amo
niu" sau „nitroealcar" planul la 
export a fost și el îndeplinit 
înainte de vreme, în timp ce 
cei 70 de tineri ingineri, tehni
cieni. proiectanți din organiza
ția TESA și-au adus o contri
buție hdtăritoare la proiectarea 
sau reproiectarea unor tehno
logii, piese de schimb și SDV- 
uri, ceea ce a însemnat o im
portantă reducere a efortului 
valutar. Nu pot trece, totuși, 
fără a stărui asupra muncii ce
lor aproape 100 de tineri din 
organizația A.M.C. in „contul" 
cărora s-au înscris in anul care 
a trecut numeroase dovezi ale 
măiestriei lor profesionale, ale 
adevăratei pasiuni a lor pentru 
ușurarea muncii celorlalți co
legi. Iar dintre ei, nu aș putea 
să nu amintesc aici numele in
ginerului Pețea Tudor și, mai 
ales, pe acela al lui Marian Io- 
nescu, un permanent și neliniș
tit căutător al noului, un in
ventator parcă Înnăscut.

a întoarcerea 
spre poarta co. 
binatului am in- 
tilnit un șir i- 
mens de auto

camioane încărcate cu pre
țioasele îngrășăminte pe care 
timpul le va absorbi setos in 
primăvara ce se anunță atît de 
rodnică.

— Încotro ?
— Spre Moldova l
— Încotro ?
— Spre Banat!
— Încotro ?
— Către inima țării!
Ce poate fi mai frumos, am 

gîndit, decît să știi că întreaga 
ta muncă pornește, chiar în prag 
de seară, către inima țării, că
tre pămintul care o așteaptă 
pentru a rodi și mai bogat in 
fiecare an.

— Nimic nu poate fi mai fru
mos, mi-au răspuns tinerii mei 
însoțitori, decît să știi că, in
tr-adevăr, munca ta a rodit.

LAURENȚIU OLAN

TINERI ȘI TINERE! înainte de a lăsa un bec aprins 
sau o mașină sâ funcționeze in gol, să ne gîndîm că fiecare 
kWh de energie electrică consumat fără rost înseamnă 
cheltuieli în plus din veniturile noastre, pierderi însemnate 
pentru economia națională. Acfionafi în toate împrejurările, 
acasă și la locurile de muncă, ca adevărafi gospodari, 

neîngăduînd nimănui nici cea mai mică risipă!



„SClNTEIA TINERETULUI" pag. 3 LUNI 9 IANUARIE 1978

PREȘEDINTELE NICOLAE CEAUSESCU
9 9

Șl CANCELARUL FEDERAL HELMUT SCHMIDT
S AU INTILNIT CU ZIARIȘTI ROMÂNI Șl STRĂINI

După ceremonia semnării De
clarației comune, președintele 
Republicii Socialiste România, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, și

cancelarul federal al Republicii 
Federale Germania, Helmut 
Schmidt, s-au intilnit cu ziariști 
români și străini, in cadrul unei 
conferințe de presă.

Au participat reprezentanți ai 
publicațiilor centrale, ai Ager- 
pres și Radioteleviziunii româ
ne, corespondenți ai presei stră-

ine acreditați la București, zia
riști vest-germani veniți in 
România cu prilejul vizitei can
celarului R. F. Germania.

La începutul intilnirii, pre
ședintele Nicolae Ceaușescu și 
cancelarul Helmut Schmidt au 
făcut scurte declarații, tn con-

tinuare, șeful statului român 
și cancelarul Republicii Federa
le Germania au răspuns la în
trebările ziariștilor.

Declarația președintelui 
Nicolae Ceaușescu

Declarația cancelarului 
Helmut Schmidt

Doamnelor,
Domnilor,
Tovarăși și prieteni,
Doresc să exprim și eu satis

facția pentru rezultatele cu care 
se încheie vizita in România a 
cancelarului federal Helmut 
Schmidt. într-adevăr, aceste re
zultate au putut fi realizate. ca 
urmare a faptului că în cei 11 
ani de la stabilirea relațiilor 
diplomatice au avut loc un pro
gres continuu al colaborării e- 
conomice, tehnico-științifice, cul
turale, schimburi numeroase de 
delegații la diferite niveluri. In 
cadrul ,acestor schimburi se în
scriu și vizita făcută în Româ
nia, în 1971, de președintele Re
publicii Federale Germania, 
domnul Heinemann, precum și 
vizita pe care eu însumi am 
efectuat-o in Republica Fede
rală Germania, în anul 1973.

Vizita din aceste zile a can
celarului federal, domnul Helmut 
Schmidt, marchează un moment 
nou, important în cursul ascen
dent al relațiilor româno-vest- 
germane. Este adevărat, în cele 
6 ore de discuții — plus orele 
suplimentare de convorbiri — 
am efectuat un schimb de păreri 
foarte larg, atit asupra proble
melor bilaterale, cît și în legă
tură cu cele ale vieții interna
ționale.

De comun acord am constatat 
cu satisfacție că relațiile econo
mice și de altă natură dintre 
rările noastre sînt la un nivel 
nalt, că ele pot fi apreciate ca 

un model de relații între două 
țări cu orînduiri sociale diferite.

Prezența reprezentanților in
dustriei vest-germane și ai sin
dicatelor a favorizat realizarea 
unor înțelegeri privind extinde
rea cooperării în multe dome
nii de activitate. De comun a- 
cord am apreciat că Comisia 
mixtă româno—vest-germană, 
cei doi președinți ai săi au des
fășurat o muncă cu bune rezul
tate și, pornind de aici, am și 
stabilit ca în viitor să aibă răs
punderi și' mai mari în extin
derea relațiilor dintre țările 
noastre.

Pe lingă problemele enunțate 
de domnul cancelar, am abordat, 
desigur, și probleme privind rea
lizarea unor noi societăți mixte 
în România. Printre altele, am 
căzut de acord să acționăm in 
așa fel incit să se ajungă la fi
nalizarea cooperării în domeniul 
producerii avionului „FOKKER- 
614“.

Nu voi enunța alte acțiuni de 
cooperare care au fost luate în 
discuție, dar pot să declar că 
există posibilități mari pentru a 
realiza împreună o serie de co
operări in producție, inclusiv in 
cadrul societăților mixte, ceea ce 
creează condiții deosebit de bune 
pentru dezvoltarea relațiilor 
româno—vest-germane.

Am abordat — cum era firesc 
— și problemele extinderii re
lațiilor dintre oamenii din ță
rile noastre, probleme de ordin 
umanitar. Este normal ca dez
voltarea colaborărji dintre țări
le noastre să se reflecte nemij
locit asupra oamenilor, a popoa
relor din cele două țări. Și de 
o parte, și de alta s-a subliniat 
că trebuie să se acționeze în așa 
fel încît problemele de ordin 
umanitar să contribuie la apro

pierea dintre popoarele noastre, 
iar existența în România a unor 
naționalități de origine germană
— cetățeni români astăzi — să 
constituie o punte de legătură 
și de dezvoltare a relațiilor din
tre România și Republica Fede
rală Germania.

De asemenea, tot de comun a- 
cord am convenit ca, în limita 
posibilităților guvernelor noas
tre, să solicităm radioteleviziu- 
nii și presei din cele două țări 
să acționeze în așa fel, să scrie 
sau să transmită într-un astfel 
de spirit încît să contribuie la 
întărirea prieteniei și colaboră
rii dintre cele două țări și po
poare.

Cred că domnul cancelar 
Helmut Schmidt a prezentat bine 
felul în care am abordat princi
palele probleme internaționale. 
Esențial este că am ajuns la 
concluzii comune privind spori
rea eforturilor pentru a contri
bui la soluționarea problemelor 
complexe ale lumii de astăzi, 
într-un mod democratic, în in
teresul tuturor popoarelor, al a- 
sigurării independenței și suve
ranității lor, al păcii și colabo
rării internaționale.

Ne-am preocupat, într-adevăr, 
de problemele securității euro
pene, ale îndeplinirii în întregi
me în viață a prevederilor do
cumentelor semnate la Helsinki. 
In acest sens, ne-am exprimat 
deopotrivă dorința ca reuniunea 
de la Belgrad să constituie un 
nou imbold în această direcție, 
să deschidă calea unor noi reu
niuni pe probleme concrete, pen
tru a dinamiza procesul de în
făptuire a securității și păcii în 
Europa.

In problemele lichidării sub
dezvoltării, ale împărțirii lumii 
în țări sărace și bogate și fău
ririi noii ordini economice inter
naționale. deși ne aflăm în două 
grupe de state diferite — Româ
nia. ca țară socialistă în curs de 
dezvoltare, in „Grupul celor 77“. 
iar Republica Federală Germa
nia, ca țară industrială dezvol
tată, în grupul țărilor dezvoltate
— am căzut de acord că trebuie 
să acționăm în direcția găsirii 
căilor pentru un sprijin mai pu
ternic în favoarea țărilor în curs 
de dezvoltare — care trebuie să 
se bazeze, în același timp, și ps 
eforturile lor proprii — pentru 
a realiza un echilibru mai bun 
in dezvoltarea economică, crea
rea unor relații noi, bazate pe 
echitate și egalitate, pe interes 
reciproc.

Doresc să remarc și eu, cu 
satisfacție, faptul că în proble
mele dezarmării, și în primul 
rind ale dezarmării nucleare, am 
ajuns la concluzii comune pri
vind intensificarea eforturilor 
guvernelor și popoarelor pentru 
a se trece la măsuri concrete, 
care să deschidă calea reducerii 
substanțiale a înarmărilor și a- 
locarea unei părți din mijloace
le economisite atit în scopul li
chidării subdezvoltării, cît și 
pentru ridicarea nivelului de 
trai ai popoarelor în general.

După cum vedeți, asupra unor 
probleme de importanță deose
bită — atit bilaterale, cît și in
ternaționale — am ajuns la con
cluzii comune. Aceasta demon
strează că. in condițiile lumii de 
astăzi. în care există state și 
grupări de state cu orînduiri so
ciale diferite și cu niveluri di

ferite de dezvoltare, este posibil 
să se realizeze rezultate bune, 
dacă se pornește de la dorința 
de a găsi căile colaborării și so
luționării problemelor în inte
resul reciproc al popoarelor. In 
același timp, aceasta demon
strează că dezvoltarea unei co
laborări rodnice se poate reali
za in bune condiții numai atunci 
cind ea se bazează pe respectul 
reciproc, pe dorința de a res
pecta independența și suverani
tatea fiecărei țări, de a întări 
conlucrarea și solidaritatea în 
probleme de interes comun.

Aș dori să exprim mulțumirile 
mele și ale colaboratorilor mei 
pentru felul în care s-au desfă
șurat convorbirile. Doresc să ex
prim domnului cancelar Helmut 
Schmidt și colaboratorilor săi. 
inclusiv reprezentanților indus
triei și sindicatelor din R.F. Ger
mania, mulțumiri pentru spiri
tul în care s-au desfășurat dis
cuțiile și tratativele din aceste 
zile. Si — repetînd ceea ce am 
spus și în cadrul intilnirii co
mune — îmi exprim speranța că 
spiritul care s-a manifestat în 
convorbirile din aceste zile va 
continua și în viitor.

Doresc, de asemenea, să mul
țumesc domnului cancelar 
Helmut Schmidt pentru invitația 
adresată atit mie, cît și primu
lui ministru, de a vizita Repu
blica Federală Germania. Tot
odată. rog pe domnul cancelar 
Schmidt să transmită președin
telui Republicii Federale Ger
mania, Walter Scheel, invitația 
de a face o vizită în România. 
De asemenea. îmi exprim spe
ranța că, independent de reali
zarea acestei vizite, domnul can
celar Helmut Schmidt va face o 
nouă vizită în România, într-o 
perioadă de vară.

★

ÎNTREBARE (GIAN mar
co VENIER, corespondentul 
agenției italiene A.N.S.A.).

Domnule cancelar, doresc 
să vă pun o întrebare pri
vind dezarmarea și dezanga
jarea militară. In cadrul con
vorbirilor româno-vest-ger- 
mane, s-a discutat pe larg 
problema dezarmării și dez
angajării militare și s-a a- 
juns la un acord pentru a 
face propuneri concrete, in
clusiv cu privire la accele
rarea lucrărilor Conferinței 
de la Viena. Partea română, 
prin președintele Ceaușescu, 
a făcut deja propunerea de 
a se hotărî încă în acest an 
reducerea generală a bugete
lor militare. Care este pozi
ția guvernului federal ger
man față de această propu
nere și în general cu privi
re la dezangajarea militară 
și a celor două blocuri, por
nind de la faptul că Repu
blica Federală Germania 
este încă considerată stilp de 
rezistență al N.A.T.O. ?

Cancelarul federal HELMUT 
SCHMIDT :

Permiteți-ml, mai întîi, să 
spun, în legătură cu ultima pro
poziție, că eu o consider nepo
trivită, Desigur, R. F. Germania 
joacă un rol important in ca
drul alianței nord-atlantice și 
are o contribuție însemnată în 
cadrul acesteia, dar expresia de 
„stilp de rezistență" mi se pare 
o expresie deformatoare.

Securitatea Europei se bazea
ză, în momentul de față, pe 
faptul că o serie de state din 
ambele părți s-au constituit în 
două alianțe și prin aceea că 
între forțele militare ale aces
tor două grupări trebuie să e- 
xiste un echilibru, o balanță de

Doamnelor,
Domnilor,
Mă bucur că după ce am avut 

mai multe întîlniri, după ce 
intre reprezentanții guvernelor 
țărilor noastre au avut loc nu
meroase întîlniri, am avut po
sibilitatea să continuăm ieri și 
azi discuțiile cu președintele 
Nicolae Ceaușescu incepute la 
Helsinki. Datorită bunelor tra
diții prin care se caracterizează 
convorbirile noastre de pină 
acum, o foarte mare parte din 
ele le-am dedicat problemelor 
internaționale și multilaterale.

Doresc să-i rog pe reprezen
tanții presei să manifeste înțe
legere față de faptul că progra
mul prevăzut a fost oarecum 
răsturnat, însă discuțiile cu pre
ședintele Ceaușescu au fost atit 
de interesante și folositoare, în
cît ele s-au prelungit și aș pu
tea spune că discuțiile cu pre
ședintele Ceaușescu au durat 
circa 6 ore. De asemenea, în ca
drul ultimei ședințe cu delega
țiile celor două țări am putut 
să comunicăm colaboratorilor 
noștri, de comun acord, că dis
cuțiile noastre au fost utile, 
foarte concrete și au dus la în
țelegeri în numeroase domenii. 
Noi am discutat, desigur, și teme 
bilaterale, iar paralel au avut 
loc discuții și între membrii de
legațiilor, de asemenea în pro
bleme bilaterale.

Declarația comună, pe care 
tocmai am semnat-o, se referă 
la multe domenii. Aș dori să 
evidențiez două dintre ele : Ciiă 
importanță acordăm în general 
continuării colaborării econo
mice puteți să deduceți și din 
faptul că au fost realizate o se
rie de înțelegeri menite să ducă 
la cooperări și pentru care s-a 
deschis o linie de credit in va
loare de 700 milioane mărci. De

★

forțe. Dar. avînd în vedere fap
tul că nivelul acestor forțe este 
ridicat, se pune problema ca, 
menținindu-se echilibrul, să se 
reducă acest nivel al forțelor 
Eu mă ocup cu această idee și 
posibilitățile de realizare con
cretă a ei încă de aproape 20 
de ani, în calitatea mea de om 
politic, în calitate de autor și 
am consecvent de gînd ca, în 
calitate de șef al guvernului, să 
contribui la realizarea ei. în mod 
obiectiv, desigur, un astfel de 
proces va duce și la reducerea 
bugetelor militare, a cheltuieli
lor destinate apărării. Pe lingă 
necesitatea generală de a se 
stabiliza pacea în lume, în ge
neral, un al doilea motiv al 
reducerii cheltuielilor militare 
este și disponibilizarea acestor 
sume.

Că această problemă trebuie 
să înceapă cu reduceri bugeta
re în domeniul apărării aceas
ta este o problemă care trebuie 
studiată mai îndeaproape.

Republica Federală Germania, 
ca și România dealtfel, nu se 
numără printre acele țări care 
au cheltuieli militare mari, aș 
putea spune dimpotrivă. Există 
state care dirijează o parte mult 
mai însemnată din venitul na
țional sau din produsul social 
brut al țărilor lor în scopuri de 
apărare. Nu întotdeauna dimen
siunile reale ale acestor chel
tuieli pot fi recunoscute clar din 
afară. Dar se poate număra 
exact cîți soldați există, cîtc 
avioane, cite tancuri, cîte nave. 
De aceea, mi se pare de neoco
lit ca reducerea să înceapă cu 
aceste lucruri, care sînt măsu
rabile și care pot fi și ușor ve
rificate. Consider că e, fără în
doială, posibil să se combine 
această metodă cu principiul 
reducerii bugetelor, expus de 
președintele Ceaușescu. 

asemenea, avem în vedere să 
discutăm o serie de proiecte de 
viitor. Ca să vă dați seama de 
importanța pe care guvernul 
meu o acordă în special proble
melor economice, pot să vă spun 
că m-au însoțit în cursul acestei 
vizite cîțiva înalți reprezentanți 
din partea industriei și din 
partea sindicatelor.

A doua temă pe care aș dori 
s-o subliniez din Declarația 
noastră comună se referă la 
contactele dintre oamenii din 
țările noastre. Așa după cum se 
menționează și în declarație, 
noi am convenit ca problemele 
umanitare privind reunirea fa
miliilor. privind căsătoriile să 
le rezolvăm cu toată bunăvoin
ța, pe baza documentelor bilate
rale și internaționale.

Permiteți-mi să mai relev că 
din anul 1967, de cind am sta
bilit relații diplomatice cu 
România — mult timp înainte 
de a stabili relații diplomatice 
cu alte țări din Europa răsări
teană — tematica schimbului 
nostru de păreri s-a lărgit și s-a 
intensificat. La aceasta au con
tribuit și vizitele reciproce tot 
mai frecvente între miniștri si 
alți colaboratori. Această evolu
ție a atins un punct de vîrf prin 
vizita noastră aici. Astăzi a de
venit un lucru firesc ceea ce cu 
un deceniu în urmă era consi
derat drept ceva senzațional, și 
anume faptul că, practic, in le
gătură cu toate problemele vie
ții internaționale, să efectuăm 
un schimb de vederi aprofundat, 
în legătură cu aceasta poate ar 
trebui evidențiate patru puncte, 
care sînt puncte concordante. în 
primul rind, ambele țări sint 
interesate în rezolvarea justă a 
problemelor din Orientul Mijlo
ciu, ținindu-se seama de drep
turile legitime ale tuturor po
poarelor din această regiune. în

★

ÎNTREBARE (ROMULUS 
CAPLESCU, ziarul „Scin- 
teia“) :

Ținînd seama de faptul că 
problemele securității au o- 
cupat o pondere atit de im
portantă în cadrul actualelor 
contacte la nivel înalt româ
na—vest-germane, aș vrea să 
pun o întrebare tovarășului 
președinte Nicolae Ceaușescu :

Cum apreciați că s-au în
scris stabilirea cu 11 ani în 
urmă și dezvoltarea ulterioa
ră a relațiilor dintre Româ
nia și Republica Federală 
Germania, în contextul gene
ral al realizării securității 
europene și înfăptuirii pre
vederilor Actului final de la 
Helsinki 1

Președintele NICOLAE 
CEAUȘESCU :

Așa cum am menționat și în 
toastul meu de aseară, stabili
rea relațiilor diplomatice între 
România și Republica Federa
lă Germania, cu 11 ani în urmă, 
a constituit un moment impor
tant în procesul de trecere de 
la politica de încordare și de 
„război rece" la o politică de 
colaborare și destindere. Astăzi, 
aceste relații se înscriu în pre
ocuparea pentru dezvoltarea 
cursului destinderii, pentru în
făptuirea în viață a documente
lor semnate la Helsinki. Bazîn- 
du-ne pe experiența de pină 
acum, am ajuns și la o serie de 
înțelegeri — care au fost men
ționate aici — cu privire la ex
tinderea colaborării dintre țările 
noastre, atît pe plan bilateral, 
cît și pe plan internațional, în 
interesul celor două popoare, al 
cauzei păcii, destinderii și co
laborării în întreaga lume. 

al doilea rind, cele două state 
sprijină activ eforturile pentru 
dezarmare îndreptate în direc
ția reducerii armamentelor ; am
bele țări contribuie la aceasta 
activ. Ambele țări doresc să se 
limiteze, să se diminueze deca
lajele existente între țările dez
voltate și cele în curs de dez
voltare in ceea ce privește bu
năstarea și se străduie să con
tribuie la reducerea acestor de
calaje. În sfîrșit, ambele țări 
doresc și acționează ca reuniu
nea de la Belgrad, care a ur
mat Conferinței pentru coopera
re și securitate in Europa, să 
se încheie cu succes. Trebuie să 
recunosc că poate acum un de
ceniu nu mi-aș fi putut închi
pui că într-o perioadă atît de 
scurtă putem aborda o gamă 
atît de largă de probleme aie 
vieții internaționale, așa cum 
s-a făcut în cursul acestei vizi
te. Partea germană a putut con
stata cu acest prilej — în ca
drul discuțiilor, ca și al ședin
țelor plenare — că în special 
cooperarea economică are un 
caracter exemplar în ansamblul 
relațiilor noastre.

Desigur, contactele dintre 
membrii guvernelor celor două 
țări vor fi intensificate și in 
viitor. Dealtfel, am transmis 
invitația domnului președinte 
Ceaușescu și domnului prim- 
ministru Mănescu să efectueze 
vizite în Republica Federală 
Germania.

Aș dori ca și în fața presei 
să repet mulțumirile pe care 
le-am exprimat președintelui 
Nicolae Ceaușescu, și anume 
mulțumiri pentru aceste convor
biri atit de intense, pentru mo
dul cum au fost purtate in ge
neral discuțiile și pentru ospi
talitatea generoasă ce ni s-a 
acordat.

★

ÎNTREBARE (RADU BU- 
DEANU — Radioteleviziunea 
română).

Cum apreciați, domnule 
cancelar, posibilitățile ca, în 
perspectivă, firmele vest- 
germane să-și sporească im
porturile de produse româ
nești, în vederea echilibrării 
balanței comerciale între cele 
două țări ?

Cancelarul federal HELMUT 
SCHMIDT :

Problema echilibrării balanței 
comerciale a avut o anumită 
importanță și a jucat un rol în 
ultimii ani în discuțiile noastre. 
Desigur, s-au înregistrat in a- 
ceastă privință unele progrese, 
dar nu s-a ajuns la o echilibra
re deplină a balanței comercia
le. Este dorința noastră ca ea 
să se echilibreze, și anume, 
exact cum ați menționat și dum
neavoastră, respectiv nu prin 
reducerea exporturilor noastre, 
ci prin creșterea exporturilor 
românești. După cum vă este 
cunoscut, comerțul exterior se 
află în țara noastră în miini 
particulare. Noi, dealtfel, con
siderăm că acesta este un sis
tem bun. Desigur, se va pune 
pentru viitor problema găsirii 
acelor produse românești pentru 
care există interes din partea 
firmelor particulare germane și, 
pe de altă parte, aceste firme 
trebuie să găsească acele produ
se care sînt cerute de cumpă
rători.

Se pune problema găsirii a- 
cestor produse care să interese
ze și să trezească interes. Se 
pune, deci, problema analizării 
pieței din punctul de vedere a 
ceea ce este necesar, a ceea ce 
se cere în Republica Federală 
Germania și se găsește mai ief

tin și mai bun decît ce se pro
duce în această țară. Eu aș dori 
foarte mult ca studierea pieței 
din acest punct de vedere să 
fie aprofundată considerabil. 
Guvernul federal este dispus să 
acorde asistentă în această pri
vință. Dar, desigur, și firme din 
R.F.G., în special firme comer
ciale, sînt, de asemenea, dispu
se să acorde ajutor în această 
problemă. În general, se poate 
spune, dealtfel, că colaborarea 
dintre firme particulare din Re
publica Federală Germania și 
întreprinderile de stat din 
România a înregistrat deja pro
grese destul de bune, dar, desi
gur, această colaborare poate fi 
îmbunătățită considerabil.

ÎNTREBARE (WALID AS- 
SIB HAMDAN, coresponden
tul agenției palestiniene de 
presă WAFA)

O întrebare pentru domnul 
cancelar Schmidt.

După cum se știe. Israelul 
subliniază mereu că este îm
potriva creării unui stat pa
lestinian independent, refuză 
să negocieze cu Organizația 
pentru Eliberarea Palestinei, 
pe care o denumește o orga
nizație de ucigași. Nu mai 
menționez faptul că Israelul 
perpetuează și dezvoltă așe
zări proprii în teritoriile ocu
pate și duce, in general, o 
politică de agresiune și ane
xare. Vedeți oare în această 
politică de agresiune o posi
bilitate de a se ajunge la o 
pace justă și durabilă, adică 
la o pace bazată pe retragerea 
Israelului din teritoriile ara
be ocupate și pe înfăptuirea 
dreptului palestinienilor de a 
ajunge la autodeterminare, 
de a se întoarce și de a-și 
clădi un stat independent ? 
Am constatat că în comuni
catul comun cu referire la 
Orientul Mijlociu se sublinia
ză necesitatea de a se ajun
ge la o soluție globală. în 
concordanță cu interesele și 
drepturile legitime ale tutu
ror statelor și popoarelor din 
regiune, inclusiv ale palesti
nienilor. Se înțelege oare, 
prin aceasta, ceea ce to
varășul președinte Ceaușescu 
subliniază neîncetat, și anu
me dreptul la autodetermi
nare al poporului palestinian 
și dreptul său de a-și con
stitui un stat propriu inde
pendent ?

Cancelarul federal HELMUT 
SCHMIDT :

Ca german, aflîndu-mă pe so
lul României, mi-ar fi oarecum 
greu să comentez asupra politi
cii unui terț guvern. Totuși, aș 
dori să răspund foarte pe scurt 
în trei puncte :

In primul rind, mi se pare că 
O.E.P., precum .și Israelul repre
zintă participantă în cadrul con
flictului cunoscut din Orientul 
Mijlociu, participant! care au 
poziții conflictuale cunoscute și 
care vor trebui să se armonizeze 
pentru a se ajunge la un com
promis în cadrul negocierilor, 
atunci și cînd vor avea loc ase
menea negocieri.

In al doilea rind, mi se pare 
că președintele Egiptului. Sadat, 
merită să fie tratat cu mult res
pect pentru acțiunea sa de a 
deschide negocieri directe între 
părțile interesate. Doresc real
mente ca această inițiativă a sa 
să fie încununată de succes și 
să se ajungă la o pace cores
punzătoare, care să nu se limi
teze numai la Egipt și Israel.

În al treilea rînd, în problema 
autodeterminării. Nu doresc să 
existe dubii în ceea ce privește 
poziția guvernului meu. care, 
împreună cu alte guverne ale 
celor nouă membri ai Comuni
tății Economice Europene, s-a 
pronunțat clar și răspicat în fa
voarea realizării drepturilor le
gitime ale palestinienilor, inclu
siv dreptul la autodeterminare. 
Nu spun aceasta pentru prima

încheierea
convorbirilor oficiale

(Urmare din pag. I) 
ședințele sindicatelor din co
merț, bănci și societăți de asi
gurare, Jiirgen Ruhfus și 
Klaus-Dieter Leistet, direc
tori ministeriali.

Președinții celor două părți 
în Comisia mixtă guvernamen
tală — Gheorghe Oprea și 
Martin Griiner — au informat 
pe președintele Nicolae 
Ceaușescu și pe cancelarul 
Helmut Schmidt despre discu
țiile purtate și înțelegerile la 
care au ajuns cu prilejul întîl- 
nirilor bilaterale de lucru, din 
timpul vizitei, cu privire la 
amplificarea colaborării și coo
perării economice și a schim
burilor comerciale. În acest 
cadru, s-au stabilit măsuri con
crete menite să ducă la crește
rea considerabilă a schimburi
lor reciproce de mărfuri, la 
noi acțiuni importante de coo
perare, in special în domeniile 
construcțiilor de mașini, electro
nicii, mecanicii fine, metalur
giei, petrochimiei, transportu
rilor, la constituirea de noi 
societăți mixte, la extinderea 

dată. Am mai spus-o și în Egipt 
acum cîteva zile. Am mai spus-o 
și în cadrul C.E.E., cînd am dat 
o declarație publică în iunie 
1977, și din nou în noiembrie 
anul trecut.

ÎNTREBARE (PAUL 
GEORG DAN, postul de ra
dio Deutsche Welle).

Deoarece postul nostru 
transmite nu numai în lim
ba germană, ci și în limba 
română, mi-aș permite să 
pun întrebări ambilor șefi de 
delegații.

Domnule cancelar federal 
Aș dori să vă întreb dacă 
în cadrul acestei vizite aș
teptările dumneavoastră au 
fost depășite în unele privin
țe in ceea ce privește pro
blemele internaționale sau 
probleme bilaterale și, dacă 
așa stau lucrurile, v-am ruga 
să ne spuneți în ce privințe 1

Cancelarul federal HELMUT 
SCHMIDT :

În domenii bilaterale putem 
spune că așteptările noastre au 
fost întru totul îndeplinite. în 
fond, această vizită a fost bine 
pregătită. în domeniul interna
țional, așa cum a relevat și pre
ședintele Nicolae Ceaușescu și 
așa cum am subliniat și eu la 
început, am realizat un volum 
îmbucurător de mare de puncte 
comune. Am relevat anterior în 
mod deosebit patru dintre aces
tea și pot să spun că astăzi mă 
simt ceva mai bine decît ieri, 
cind am sosit.

ÎNTREBARE (PAUL 
GEORG DAN. nostul de ra
dio Deutsche Welle).

Domnule președinte 
Ceaușescu, aș dori să vă în
treb dacă, după informațiile 
primite de la domnul cance
lar Helmut Schmidt, sosit 
aici direct din Egipt, ne pu
teți spune ceva despre even
tualele intenții ale guvernu
lui român de a media și in 
continuare în Orientul Apro
piat ?

Președintele NICOLAE 
CEAUȘESCU :

Doresc să precizez, de la în
ceput, că România nu a mediat 
și nu are de gînd să joace un 
rol de mediere în problema O- 
rțentului Mijlociu. România s-a 
pronunțat întotdeauna și se pro- 
nqnță pentru negocieri în solu
ționarea problemelor din Orien
tul Mijlociu și. în primul rînd, 
pentru negocieri directe intre 
părțile interesate.

După cum vă este cunoscut, 
am apreciat vizita președintelui 
Sadat și inițiativa sa ca un pas 
important în dinamizarea pro
cesului de realizare a unei păci 
drepte și trainice în Orientul 
Mijlociu. Este de înțeles că nu 
se poate realiza pacea în Orien
tul Mijlociu fără retragerea Is
raelului din teritoriile ocuoate 
în urma războiului din 1967 și, 
mai cu seamă, fără solutionarea 
problemei palestiniene — care 
constituie, dealtfel, factorul e- 
sențial — inclusiv prin consti
tuirea unui stat palestinian in
dependent.

Sperăm că. în continuare, se 
va da dovadă de multă înțele
gere, că Israelul va veni în in- 
tîmpinarea inițiativelor pre
ședintelui Sadat și că se va pu
tea ajunge la rezultate bune, 
acceptabile pentru toate părțile 
direct interesate.

Aș dori să menționez și în 
această împrejurare faptul că 
reluarea Conferinței de la Ge
neva constituie un factor impor
tant pentru finalizarea procesu
lui de pace, în această zonă, 
pentru asigurarea garanțiilor 
corespunzătoare pentru toate 
părțile aflate în conflict, deci 
cu participarea celor în cauză, 
a celor doi copreședinți — 
Uniunea Sovietică și Statele 
Unite ale Americii — precum și 
a Organizației Națiunilor Unite, 
căreia ii revine o responsabili
tate deosebită în soluționarea 
problemelor din Orientul Mijlo
ciu, in asigurarea păcii în viitor.

cooperării româno—vest-germa
ne pe terțe piețe.

Șeful statului român și can
celarul federal și-au exprimat 
deosebita satisfacție față de ca
racterul fructuos al vizitei, al 
convorbirilor avute, apreciind 
că ele deschid noi perspec
tive dezvoltării relațiilor dintre 
cele două țări. A fost mani
festată convingerea că, pe baza 
celor convenite, se va rea
liza o conlucrare tot mai largă 
între România și R. F. Germa
nia, atit pe tărim bilateral, cît 
și în domeniul vieții interna
ționale, în folosul ambelor po
poare. al cauzei securității, 
păcii și cooperării în Europa și 
pe plan mondial.

Președintele Nicolae Ceaușescu 
și cancelarul Helmut Schmidt 
au relevat necesitatea continuă
rii dialogului româno—vest- 
german la nivel înalt, sub
liniind importanța lui pentru 
extinderea bunelor raporturi 
dintre cele două țări și po
poare, pentru instaurarea unul 
climat de încredere, destindere 
și colaborare pe continentul 
nostru și in întreaga lume.
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Festivalul national „Cîntarea Românieiu

• DUMINICA, in centrele 
urbane din nordul Moldovei, 
precum și în localitatea Bo
toșani a fost declanșată una 
dintre acțiunile cultural-ar
tistice înscrise în etapa de 
masă a celei de-a doua edi
ții a Festivalului național 
„Cîntarea României": des
chiderea stagiunii permanen
te a artiștilor amatori din 
județul Suceava. Manifesta
rea antrenează sute de for
mații muzicale, coregrafice, 
precum și recitatori, care vor 
prezenta săptămânal specta
cole. De asemenea, la Ate
neul „Ciprian Porumbescu" 
din Suceava vor evolua co
lective de teatre populare, 
brigăzi artistice, montaje li- 
terar-muzicale, formații de 
dans tematic și de muzică 
ușoară din întreprinderi și 
case de cultură. Stagiunea 
permanentă suceveană își 
propune să contribuie la sti
mularea și valorificarea ar
tei amatoare locale, la rea
lizarea unor utile schimburi

de experiență Intre formații, 
interpreți și instructori, in 
avantajul unor spectacole de 
înaltă ținută.

dat o nouă strălucire folclo
rului hunedorean.

• LA DEVA s-a desfășu
rat duminică faza județeană 
a Festivalului obiceiurilor 
laice de iarnă, manifestare 
cu vechi tradiții in județul 
Hunedoara. Cu acest prilej, 
au evoluat într-o frumoasă 
paradă a portului popular 
cele mai reprezentative for
mații folclorice din ținutul 
Munților Poiana Ruscăi si 
de pe valea Mureșului. Con
tinuatori ai străvechilor obi
ceiuri și datini românești lo
cale au prezentat in conti
nuare un original spectacol. 
Și-au dat concursul echi
pele de dubași și colin
dători din Almășel, Cărmă- 
zănești, Dăbica, Glodghilești, 
Lăpugiu de Sus, Mică- 
nești, Rădulești, Stăncești 
Ohaba și Tătărăști; prin 
măiestria lor interpretativă 
formațiile participante

• 1N CADRUL ETAPEI 
DE MASA a celei de a doua 
ediții a Festivalului național 
„Cîntarea României", dumi
nică, in județele Timiș, Arad 
și Caraș-Severin, au avut loc 
manifestări la care au parti
cipat peste 10 000 de artiști 
amatori de la orașe și sate. 
La Timișoara, membrii ce
naclului literar „I. Slavici", 
împreună cu formațiile ar
tistice ale Casei armatei din 
localitate, au prezentat un 
recital de versuri patriotice 
și montajul literar-muzical 
„Partidul, Ceaușescu, Româ
nia". La Reșița, Arad, Lugoj, 
Caransebeș, au fost progra
mate spectacole de cintece și 
dansuri inspirate din realită
țile noastre socialiste, pro
grame de brigăzi artistice 
dedicate fruntașilor în pro
ducție, concursuri de creație 
ale celor mai mici artiști a- 
matori din școli și grădinițe.

TRIUMFUL RAȚIUNII-

Secretarul general al Partidului Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, NICOLAE CEAUȘESCU, a adresat 
secretarului general al Partidului Democrat din Guineea, președin
tele Republicii Guineea, AHMED SEKOU TOURE, următoarea 
telegramă :

La cea de-a 56-a aniversare a zilei dumneavoastră de naștere, 
vă adresez cele mai bune urări de sănătate și fericire personală, 
multă putere de muncă pentru Îndeplinirea misiunii de înaltă răs
pundere ce v-a fost încredințată de poporul guineez prieten.

Folosesc și acest prilej pentru a-mi exprima deplina convin
gere că prietenia, colaborarea și solidaritatea militantă, care unesc 
partidele și țările noastre, se vor dezvolta și întări continuu, pe 
multiple planuri, în spiritul intîlnirilor și convorbirilor prietenești 
avute împreună, spre binele și bunăstarea popoarelor român și gui
neez, pentru triumful luptei împotriva imperialismului, colonialis
mului și neocolonialismului, pentru pacea și progresul tuturor na
țiunilor lumii.
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VACANTA IARNĂ
Ziua de luni marchea

ză încheierea vacanței de 
iarnă a elevilor, binemerita
tă perioadă de odihnă și re- 
creere. In școli, case de cul
tură, cluburi, case ale pio
nierilor și șoimilor patriei 
din întreaga țară, au fost or
ganizate pe toată perioada 
vacanței multiple manifes
tări politico-ideologice și 
cultural-artistice, 
expuneri, expoziții, 
cole legate de datini 
ceiuri populare de 
concursuri literare și 
tură cinematografică, 
înscrise în etapa de masă a 
celei de-a Il-a ediții a Fes
tivalului național „Cîntarea 
României", întreceri sporti
ve în cadrul „Daciadei". Ast
fel, in programul de vacan
ță a figurat etapa pe școală 
a concursului de creație li
terară „Tinere condeie" șl a 
celui de creație
ră și artă plastică 
tru sănătate și umanitate", 
fiind inaugurate, în același 
timp, noi expoziții de filate
lie ale pionierilor reunite 
sub genericul „Cravatele ro-

politico-ideologice
dezbateri, 

specta- 
și obi- 
iarnă, 

de cul- 
acțitmi

șii cu tricolor". Un mare nu
măr de pionieri și elevi au 
fost antrenați în acțiuni de 
pregătire pentru apărarea 
patriei, „Concursul patrule
lor școlare de circulație", 
„Prietenii pompierilor", „Pri
etenii grănicerilor", „Sanita
rii pricepuți", complexul a; 
plicativ „Pentru apărarea 
patriei". în suita acțiunilor 
de agrement amintim tabe
rele de odihnă de 7 și 10 
zile, inițiate în pitorești zo
ne ale țării, excursiile tema
tice județene și interjudețe- 
ne organizate în centre cul-
turale și la locuri cu rezo- 1 
nanță istorică. Pentru elevii '
de liceu și cei din clasele 
V—VIII au funcționat tabe
re cu profil științific și teh
nic aplicativ de matematică, 
fizică, chimie, electronică și 
electrotehnică, de mecanică. 
Cu interes au fost primite 
și taberele de istorie, litera
tură română, și artă plastică, 
precum și cele sportive de 
atletism, gimnastică, schi, 
caiac-canoe, patinaj, judo, 
lupte, înot și șah.

(Agerpres)

carte cu o extraordinară 
forță de convingere, lată ce s-ar 
putea spune în primul rînd' des
pre volumul „Triumful rațiunii 
împotriva violenței", scris de 
Stelian Neagoe și apărut la E- 
ditura „Junimea" din Iași. Cu 
subtitlul „Viața universitară le- 
șană interbelică", lucrarea reu
șește să fie ceea ce, pare evi
dent, și-a propus autorul, și a- 
nume un document de remarca
bilă ținută istorică, ilustrînd 
epocă zbuciumată din 
patriei. Pentru că, în realitate, 
subiectul îl constituie nu aspec
tele pur academice ale vieții u- 
niversitare din Iași, ci, grefate 
în plan secund pe acest teren, 
sînt prezentate confruntările so
ciale, politice și ideologice care 
au agitat studențimea și corpul 
profesoral ieșan în perioada 
respectivă.

Este vorba, așadar, despre 
luptele dintre forțele democra- 
tice-progresiste și forțele reac- 
ționare-fasciste, înfruntarea lor 
configurînd, după cum arată 
titlul cărții, triumful rațiunii 
împotriva violenței. Imaginea 
vie, dinamică, de o acuratețe 
documentară cu totul de excep
ție, conturată de Stelian Neagoe 
in lucrarea sa se concentrează 
în cîteva idei fundamentale care 
tind să explice evenimentele pe
trecute în cercurile universitare 
ieșene. Apare, astfel, bine relie
fat faptul că, speriată de întă
rirea mișcării democratice și 
progresiste, în fruntea căreia 
s-a aflat partidul comunist, re- 
acțiunea internă a recurs la 
mijloacele cele mai odioase pen
tru a-și apăra interesele de cas
tă, călcînd în picioare demnita
tea umană, autenticele interese 
ale țării, punînd într-un grav 
pericol ființa noastră națională.

Unul dintre focarele violenței 
a fost, după cum se știe, uni
versitatea, în particular cea ie- 
șană. Aici, o parte infimă a 
studențimii și corpului profeso
ral s-a lăsat contaminată de 
ideile nefaste ale obscurantismu
lui și antisemitismului, forțele 
retrograde și conservatoare în- 
cercînd să folosească tineretul 
studios ca masă de manevră în 
acte de diversiune politică. în 
documentele prezentate și co
mentate de Stelian Neagoe se

vede foarte limpede cum clasele 
dominante urmăreau întoarce
rea atenției maselor, a studen
ților de la realitățile vitale și a- 
devărate ale țării spre idealuri 
patriotarde și pseudocauze meni
te să arunce vălul întunericului 
verde asupra nedreptăților so
ciale din România acelor vre
muri.
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Cine erau cei care și-au asu
mat această misiune ? Autorul 
acordă o atenție specială, jus
tificată de istorie, profesorului 
A.C. Cuza și fostului student 
Corneliu Zelea-Codreanu. A. C. 
Cuza — un personaj ritos și 
iresponsabil, spirit anarhist, 
practicînd demagogia deșănța
tă, vidul de idei căpătind con
tururi incontestabile in cuvinte
le sforăitoare prin care își pro
paga îndemnurile la violență și 
huliganism. Corneliu Zelea-Co
dreanu — figură clasică de asa
sin, cu apucături bestiale, spi
rit nihilist, dedîndu-șe , la cele 
mai ordinare manifestări pentru 
a se impune în fața studenților 
și profesorilor.

Amtndol au încercat să spe
culeze naivitatea șl credulitatea 
unor studențl și cadre didacti
ce, beneficiind de toleranța și 
Îngăduința încurajatoare a unor 
forțe statale și sociale, fără a 
căror oblăduire ascensiunea lor 
trecătoare n-ar fl fost posibilă, 
în fața lor a stat tot timpul ma
joritatea copleșitoare a studen- 
țimii ieșene și profesorilor, fon
dul sănătos, nealterat de misti
ca cuzistă și legionară nereu
șind să fie anihilat de agresiu
nea distrugătoare a ideologiei 
fasciste. în frunte cu studenții 
revoluționari, comuniști, la Uni
versitatea din Iași s-a dat un 
blam-manifest tuturor acelora 
care își autointitulau acțiunile 
ca avînd un caracter pur cultu
ral, în realitate purtînd cea mai 
acerbă luptă politică, demon
strată și prin aceea că repeta
tele eșecuri din cadrul universi
tății i-au făcut să iasă în stra
dă. așa-zisul spirit academic al 
agitațiilor studențești provocate 
de fasciști dovedindu-se fățiș 
fals, cu o acoperire politică și 
ideologică reacționară. împo
triva voinței marii majorități 
a studențimii.

Toate acestea ne îndreptățesc 
să considerăm că Stelian Nea
goe face un foarte bun serviciu 
tinerei generații de astăzi, pu- 
nîndu-i la dispoziție o carte de 
un interes deosebit, oferindu-i 
un bogat volum de informații cu 
privire la o epocă apusă pen
tru totdeauna, dar care nu poa
te fi uitată.

Atunci s-au pus în cumpănă 
demnitatea și ființa poporului 
nostru, salvgardarea lor fiind 
rezultatul unor imense jertfe și 
sacrificii, triumful rațiunii îm
potriva violenței găsindu-și ca 
principal și hotărîtor factor lup
ta comuniștilor, luptă din care 
s-a plămădit construcția noii so
cietăți, socialiste, o societate în 
care domnește rațiunea și dem
nitatea umană, în care patria 
progresează în libertatea și 
prosperitatea întregului popor.

„Intr-o întreprindere, activitatea 
culturală este aproape la fel 
de importantă ca și producția //

De la tribuna primului Con
gres al educației politice și al 
culturii socialiste, tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU trasa 
ca sarcină înființarea în toate 
întreprinderile, instituțiile și u- 
nitățile economice, a consiliilor 
de educație politică și cultură 
socialistă. Indicație de o impor
tanță covirșitoare ce viza uni
tatea activității politico-ideolo
gice și cultural-artistice din fie
care întreprindere, conducerea 
și coordonarea unitară a aces
teia, asigurarea unui control di
rect, permanent, a dezvoltării 
neîntrerupte, armonioase a miș
cării artistice de masă, a dez
voltării, în ultimă instanță, a 
nivelului de conștiință comunis
tă. „Prin înființarea consiliilor 
de educație politică și cultură 
socialistă, îmi spunea tovarășul 
loan Iordache, secretarul comi
tetului de partid de la între
prinderea mecanică din Roman, 
s-a urmărit să se scoată în evi
dență interdependența activită
ții politico-ideologice și cultu
ral-artistice, faptul că sînt co
ordonatele majore ale aceluiași 
unic program de educație 
triotică, comunistă. Multă 
me acestea au fost privite 
recum separat, ba uneori 
fiind activități cu scopuri 
rezultate diferite. Acum, i

i pa- 
vre-
oa- 

ca 
Și acest 

stadiu este de mult depășit".
La prima ediție a Festivalu

lui „Cîntarea României" tinerii 
de la întreprinderea mecanică 
Roman au participat Ia șase ge
nuri artistice, adică: brigadă, 
grup de recitatori, montaj lite
rar-muzical, monolog satiric, so
liști vocali și instrumentiști, 
încă de la începutul lunii sep
tembrie, cu mult timp înaintea 
declanșării etapei de 
cretarii organizațiilor 
reușit să depisteze și 
noi membri prin cel 
vingător argument: prezentarea 
unor scurte și atractive progra
me artistice in secții și, în pa
ralel, susținerea unor spectaco
le de succes la casa de cultură 
a municipiului. Rezultatul? 
Mulți tineri și-au exprimat do
rința de a se înscrie în forma
țiile întreprinderii. Tineri ta- 
lentați ca frezorii Rusu Con
stantin și Țubucanu loan, lăcă
tușul Grosu Mircea, strungarii 
Patache Melentina și Ungu- 
reanu Laura, subinginerul Pas
cal Valentin, vopsitoarea Iacob 
Anișoara, rectificatorul Ene 
Constantin și mulți alții. Mun
ca susținută de coordonare și 
îndrumare a consiliului de edu
cație politică și cultură socia
listă de la IMR a dus la ridi
carea mișcării artistice de a- 
matori la o cotă superioară, ni
vel concretizat atît prin înfiin
țarea unor noi genuri de for
mații, extinderea fiecărui colec
tiv de interpreți, cit și printr-o 
mai judicioasă politică reperto
rială. Așa se face că la faza 
de masă din actuala ediție, de 
la IMR s-au înscris peste 200 
de artiști amatori cu 11 forma
ții. dintre care cinci recent con
stituite: echipă de teatru, de 
dansuri populare și cu temă, ta
raf și formație de muzică ușoa
ră.

masă, se- 
U.T.C. au 
să atragă 
mai con-

dar în primul rînd conținutul, 
valoarea textului. Iată ce îmi 
spunea strungarul Huțanu loan 
din secția a Il-a prelucrări me
canice, talentat interpret și in
structor: „Ca să fie bună, o 
brigadă trebuie să spună ce-i 
doare pe oameni ! Să aibă efect, 
adică să-l facă pe om să ridă 
de greșelile criticate și să ia a- 
titudine. Cine spune că brigada 
„nu prinde", că nu are priză 
la tineri greșește. Numai o bri
gadă slabă, care se rezumă la 
aspecte minore, nu are priză. 
Lipsa de curaj, de atitudine, ne
cunoașterea problemelor reale 
ale producției, ale colectivului 
sint minusurile unei brigăzi. De 
aceea, eu sînt împotriva impor
tului de texte. Mulți tineri au 
reținere să se înscrie în bri
gadă pentru că le e rușine sau 
le e frică să critice de pe see" 
nă pe un tovarăș al lor. Dar și 
critica face parte dlntr-o lege. 
Rolul brigăzii este tocmai de a 
critica pentru a îndrepta. Noi, 
cu brigada de la prelucrări me
canice, am criticat cele mai spi
noase probleme: folosirea ne
corespunzătoare a utilajelor, ne
glijența, superficialitatea cu 
care unii maiștri — mai ales 
în schimburile II șl III — asi
gură asistența tehnică, neres- 
pectarea normelor proceselor 
tehnologice de fabricație. Am 
fost „la obiect" și nimeni nu 
s-a supărat. Au înțeles 
jul brigăzii și la urmă 
spus „măi, băieți, ați fost 
Prin conținutul combativ 
telor scrise de tînăra 
Geta, brigada artistică de 
secția I turnătorie a reușit și 
ea să se impună în atenția u- 
nanimă, să contribuie la dimi
nuarea rebuturilor la piesele 
turnate. în același spirit își des
fășoară activitatea și celelalte 
patru brigăzi din întreprindere, 
fiecare intervenind operativ în 
problemele cheie ale producției 
din secție, din atelier". „Presti
giul unei brigăzi decurge din 
forța ei critică, din capacitatea 
de a îndrepta lipsurile din 
munca noastră", spunea tovară
șul Șahîn Petru, secretarul co
mitetului U.T.C. Ne-am propus 
ca fiecare brigadă să realizeze 
o dată pe lună programe adre
sate în exclusivitate tineretului, 
axate pa problemele organiza-

țiilor U.T.C. Am debutat cu bri
gada de la turnătorie".

ACȚIUNI DE SUCCES, 
ACȚIUNI PROPUSE DE TINERI

mesa- 
ne-au 
buni", 

al tex- 
Mușat 

la

Tinerii din secția de montaj 
carusel au avut o idee: să facă 
o vizită la fabrica de tricotaje 
și, în colaborare cu comitetul 
U.T.C. de aici, să organizeze o 
seară cultural-distractivă. Ideea 
s-a finalizat cu o acțiune fru
moasă. Pe scena clubului de la 
IMR, formațiile artistice ale ce
lor două întreprinderi au pre
zentat un program îngrijit, apoi 
formațiile de muzică ușoară re
unite au „acompaniat" o seară 
de dans. Această inițiativă se 
pare că va fi preluată și de alte 
organizații, de la sculerie, de 
la mecanic șef etc. Tot la su
gestia mai multor tineri, va lua 
în curînd ființă — aflam de la 
tovarășul Brumă Mircea, pre
ședintele consiliului de educa
ție politică și cultură socialistă 
— un cerc literar artistic cu 
trei secții: de muzică, literatu
ră și artă plastică și o disco
tecă literar-muzicală în cadrul 
bibliotecii de la club. Faza pe 
municipiu a competiției Festi
valului „Cîntarea României" se 
apropie. Numărul de spectacole, 
de reprezentații la club, la Casa 
de cultură, la căminele cultura
le din comunele unde locuiesc 
navetiști este in creștere. Nu
mai în luna decembrie, tinerii 
artiști amatori au susținut cinci 
spectacole. Se învață versuri, 
cintece noi. Se scriu monologuri 
satirice, texte de brigadă „la 
zi". în prima decadă a lunii Ia
nuarie, tot la propunerea tine
rilor va avea loc o trecere b- 
revistă a recitatorilor și a so-' 
liștilor vocali de muzică ușoară. 
Tovarășul 
secretarul 
la secția 
faptul că 
formații, 
Festivalul
este un festival al hărniciei, lu
crează mai conștiincios, nu au 
absențe, își îndeplinesc integral 
normele și „parcă sint mai ata
șați de fabrică, de colectiv".

Ungureanu Mircea, 
organizației U.T.C. de 

mecanic șef, remarca 
toți tinerii cuprinși în 
receptivi la ideea că 
Cîntarea României

ALINA POPOVICI

sqpiămîna}-- — — — — — — — —

Evadați
din viitor

„CA SA FIE BUNĂ, O BRIGADA 
ARTISTICA TREBUIE SA SPUNĂ 

CE-I DOARE PE OAMENI"
litera-
„Pen-

Brigăzile artistice de 
treprinderea mecanică 
sînt cunoscute astăzi în 
rașul. La succesul unei
concură, desigur, interpretarea,

*) „Triumful rațiunii împotri
va violenței", Stelian Neagoe, 
Editura „Junimea", Iași.

TRAIAN GANJU la în- 
Roman 
tot o- 
brigăzi

O fată de 16 ani este descoperită fără viață, 
undeva în apropierea pădurii Cernica. Averti
zați asupra nenorocirii, părinții mărturisesc că 
și-au văzut pentru ultima oară fiica în urmă 
cu o săplămină ! Șapte zile în care, tată și ma
mă, și-au căutat de treabă netulburați, șapte 
zile scurse fără ca vreunul din ei să se întrebe 
ce face, ce mănîncă, unde doarme copilul lor.

Un caz limită în ale cărui amănunte nu pă
trundem acum, un nou și mai apăsat ca ori- 
cînd semnal de avertizare asupra răspunderii 
familiei față de cei mai tineri membri ai ei. 
Pare aproape absurd să aducem în discuție, din 
acest unghi, cea mai normală, mai trainică și

mai frumoasă dintre relațiile între oameni. A- 
cesta este un caz, desigur sint și altele. Altele 
care intră sub incidența aceluiași lucru nefi
resc, un fel de abandonare de sine, o poticnire 
în ireal. Cum altfel decît nefiresc poate fi con
siderat, bunăoară, însuși gîndul că o mamă 
doarme liniștită neștiind unde îi e fiul, că ta
tăl unui copil de 12 ani oferă acestuia „soluții" 
ingenioase pentru subtilizarea mărfurilor din- 
tr-un magazin cu autoservire, sau că părinții 
unor băieți de 14 și 16 ani își declină orice răs
pundere față de cei cărora le-au dat viață, 
atunci cînd află 
tora este furtul

că ocupația „de bază" a aces- 
din mașini... Și totuși...

Mama : „Am un somn mai greu, băiatul știe asta și pro
fită..."

Fiul : „Taică-miu e mecanic pe C.F.R., iar mama la ora 9 
se culcă să nu i se strice tenul. Așa că nu mi-a fost greu să 
lipsesc de acasă..."

Tatăl : „Am zis că să nu-i știrbesc personalitatea. In fond, 
minte trebuie să aibă și el, nu î"

da, dacă ar fi să răspun- 
doar la ultima întrebare, 
n-am vrea să-l dezamăgim

Ba 
dem 
Nici 
pe George Nacu : nu mintea îi 
lipsea feciorului său. La cirma 
„bandei" pe care o întemeiase, 
tria cu destulă iscusință obiec
tele furate de cei doi „subal
terni" de la copii care, odată 
terminate orele de școală, se în
dreptau spre casele lor, situate 
în perimetrul Pieții Galați. Ba
nii se „rechiziționau" integral. 
Cinci lei, sau zece, uneori două
zeci și cinci. „Capitalul" destinat 
gustării de dimineață sau dul
ciurilor, unor rechizite absolut 
necesare, tichetelor de tramvai 
sau mașină... Truse-compas, cu
lori, cîteva instrumente muzica
le, cărți... Activitatea lui Cornel 
Nacu, zis Vichingul (așa se 
scrie, așa se citește, în jurnalul 
grupului !) secondat de Duțu 
Florin Manoilă, zis Plexv (de la 
îndemînarea cu care aplica lo
vituri în această parte a corpu
lui) și de Cătălin Dan Gheor
ghiu, zis Pinocchio (după anumi
te asemănări cu păpușa de 
lemn), așadar, activitatea aces
tor băieți de 17, 14 și. respectiv, 
15 ani era un fel de „studiu 
pregătitor" în vederea unor lo
vituri mai serioase. Atacul la 
colțul străzii, jefuirea victimei, 
loviturile aplicate în caz de îm
potrivire urmau să se mute nu 
peste mult timp din lumea co
piilor de școală în cea a adulți- 
lor.

în vreme ce tatăl se străduia 
să-și păstreze nealterată perso-

nalitatea, iar mama își respecta 
cu sfințenie orele de • somn, vi- 
chingui se exersa pentru profe-

— Ba da, însă mi-a spus că 
au pus mină de la mînă toți 
trei... Și cu asta, gata, mama și-a 
liniștit toate temerile, după cum 
tatăl a renunțat la orice răspun
dere, bizuindu-se exclusiv pe 
„mintea" fiului. Situația famili
ală a celorlalți doi tovarăși de 
„pozne" penale, este mai dife
rită. Duțu Florin Manoilă locu
iește împreună cu o femeie tre-

cută de 70 de ani : bunica. Pă
rinții s-au despărțit și se mul
țumesc să-1 viziteze cîteodată 
(mama), sau să-i expedieze re
gulat pensia alimentară (tatăl), 
în răstimp, băiatul de 14 ani a 
lăsat cartea și s-a apucat să 
descifreze pe cont propriu și pe 
buzunarele altora „sensul vieții". 
Nici Cătălin Dan Gheorghiu nu 
locuiește cu părinții : tatăl ispă
șește o pedeapsă pentru... furt, 
iar mama s-a recăsătorit 
du-1 în grija unui unchi.

Cu atîta supraveghere și 
ție părintească nit e greu 
consacri unor „preocupări 
genul celor pe care le exersau 
cei trei. Nu este obligatoriu să 
se întîmple așa, dar e foarte po
sibil. Și atunci cine răspunde ? 
Ei sint vinovați, fără îndoială, 
dar vina celor care i-au lăsat, 
i-au ajutat chiar, să apuce pe 
calea aceasta prin totala și ires
ponsabila lor indiferență, sint 
cei mai culpabili. Uneori se în- 
tîmplă mai mult decit atît. Pă
rintele iși ajută — efectiv și nu 
doar prin nepăsare — fiul să ia 
calea hoției...

rinte nutrea o unică și incre
dibilă ambiție : să-l
cu

deprindă 
furtul. Un caz care frizează

patologicul, dar nu e decît un 
act abject, de cea mai evidentă 
neomenie.

„...să se ducă unde-or vedea cu ochii. Nouă nu ne trebuie 
incurcături cu miliția !" (părinții)

lăsîn-
aten- 
să te 

de

Valentin și Mire] Coroiu au 
fost descoperiți dormind, în pli
nă iarnă, pe unul din peroanele 
Gării de Nord. Fuseseră alun
gați de acasă. Ezită să dea alte 
explicații, în cele din urmă, fra
tele mai mic mărturisește că au 
fost anchetați în legătura cu dis
pariția unor obiecte din auto
turismele parcate in perimetru] 
Pieții Chibrit. Anchetați și do
vediți ca autori ai cîtorva sus
trageri, trebuie să precizăm noi. 
Tatăl. Doru Coroiu, este croitor 
„cu autorizație și muncă la do
miciliu", iar mama — casnică, 
în timp ce se îndeletnicea cu 
forțarea portierelor, Mirel, mai 
era elev, iar fratele lui abia ab
solvise. Casetofoanele, aparate
le cu tranzistori, obiectele de 
îmbrăcăminte strînse din mașini 
erau comercializate destul de a-

Ce vâ mai fac părinții, copii?
sia de... hoț și tîlhar. Odată cu 
terminarea celor 8 clase (pe ca
re Plexy și Pinocchio le aban
donaseră pe parcurs, cei trei 
s-au transformat in „autodi- 
dacți". „Am tot așteptat să se 
apuce de o meserie — explica 
tatăl după ce a fost pus la cu
rent cu preocupările feciorului. 
Eu sini mai mult plecat, nu am 
cum să-1 supraveghez...". Mama, 
Corina Nacu. beneficia însă, da
torită programului de lucru 
(7—15) de suficient timp pentru 
a-și arunca ochii asupra băiatu
lui. „Sigur câ îl întrebam unde 
se duce, dar îmi spunea ba de 
un film, ba că se duce la o 
plimbare sau la cofetărie... Nu, 
nu-mi prea cerea bani... îi dă
deam doar cite cinci lei pe zi“. 
Numai pentru achiziționarea 
trusei compas, cu care Vichingul 
s-a prezentat acasă în una din 
zile, ar fi fost necesară „leafa", 
pe două luni primită din partea 
mamei.

— Nu v-ați întrebat de unde a 
avut bani să-și cumpere acor
deonul, compasul ?

Sorin Covaliu : Tata mi-a spus cind m-au prins prima oară 
că sint bleg, câ dacă tot e să șterpelesc ceva, măcar să fiu 
deștept și să nu mă prindă...

Și atunci, „vanitos" ca orice 
părinte, Gheorghe Covaliu. i-a 
servit feciorului, în vîrstă de 12 
ani, cîteva lecții de îndeminare. 
L-a instruit cum să subtilizeze 
pachetul de biscuiți sau cutia 
de conserve fără să atragă aten
ția vînzătorului, cum să le as
cundă îhtr-un sul de ziare și re
viste destui de voluminos, ca să 
camufleze cit mai bine obiectul 
furat.

Pare incredibil, și totuși așa 
s-au petrecut lucrurile : părin
tele și-a invățat copilul cum să 
fure. Tatăl muncitor la coope
rativa „Arta mobilei" a făcut pu
țină pedagogie cu fiul, dîndu-i 
cu răbdare lecții de hoție ! „A 
fost o glumă... — a încercat să 
se justifice, cînd, în pofida in
struirii paterne, Sorin a fost 
prins din nou. I-am spus că-i 
bleg, că să deschidă bine ochii, 
dar nu am crezut că are să mă 
ia în serios".

De ce ? Ce motive ar fi avut 
un copil de 12 ani să trateze 
cu neîncredere sugestiile tată
lui ? Mai ales că singura doja
na, primită din partea acestuia 
pentru primul act de hoție, a 
fost formulată așa cum am re
produs-o mai sus ! „De cite ori 
se imbăta — mărturisește plîn- 
gind mama băiatului, muncitoa
re la întreprinderea „Nufărul" 
— se lăuda că are să scoată el 
ceva grozav din Sorin".

Pentru intențiile sale „ge
neroase" Gheorghe Covaliu a 
fost trimis să răspundă in fața 
legii. Nedescoperit la timp, se 
prea. poate însă să fi reușit să 
scoată „ceva grozav" din fecior. 
Mai exact, un hoț. în timp ce 
fiecare tată aspiră să își creas
că și să își educe copilul incit 
să nu se rușineze, ci să se bucu
re de evoluția lui, așa-zisul pă-

proape da casă : pe calea Gri- 
viței și în incinta Gării de 
Nord. Părinții au părut de-a 
dreptul ștupefiați aflînd de 
ocupațiile celor doi fii. Se prea 
poate să nu le fi cunoscut. Fap
tul că băieții lor lipseau de a- 
casă nopți la rind, este impo
sibil să le fi rămas străin. „S-a 
întimplat să nu doarmă acasă de 
citeva ori, dar au zis că înnop
tează la niște prieteni". Pe masa 
lingă care stăm de vorbă, în lo
cuința familiei Coroiu se înco
lăcește șnurul unui aparat tele
fonic. „Era atît de greu sâ con
trolați dacă se află intr-adevăr 
acolo unde v-au spus ?“ „Adică 
să ne ținem de anchete ! — ri
postează plin de indignare capul 
familiei. Ce motive aveam ? Și 
pe urmă, eu muncesc toată 
ziua, trebuie să mă odihnesc !".

Din nou, un părinte care iși 
respectă cu sfințenie dreptul la 
odihnă. Și, încă o dată, niște co
pii care profită de acest răgaz, 
alunecînd pe lingă cinste. Iar 
indignarea paternă se dovedește, 
odată știute preocupările noc-

turne ale odraslelor, atît de pu
ternică, incit mama și tatăl iși 
alungă, fără să stea pe ginduri, 
feciorii. Cu asta, au rezolvat to
tul ! Mai tranșantă desolidarizare 
de actele necinstite comise de 
cei doi nici că se putea !

— Nu v-ați gîndit că, alungîn- 
du-i de acasă, ii obligați să con
tinue „activitatea" dinainte ? Le 
trebuia bani să mănînce, un loc 
unde să doarmă...

— Să știți că eu la 12 ani am 
fugit de la părinți — ne înștiin
țează netulburat Doru Coroiu. Și 
iată că n-am ajuns hoț. Am in
trat la un meșter, am învățat ~~ 
lucrez. Puteau să facă și 
fel 1

— Puteau, dar ei, și fără 
fugit de acasă, apucaseră 
cale ! Cu atît mai mult trebuiau 
supravegheați, ajutați...

— Eu atit vă spun : nu-mi 
trebuie încurcături cu miliția. 
N-am furat in viața mea un ca
păt de ață...

Desigur ! Numai 
pe lume doi copii, 
mai răspunde doar 
corectitudine, ci și 
tora. Se verifică și 
funcție de conduita lor, de fe
lul în care i-a învățat să gîn- 
dească și să se comporte.

★
Afirmam, la începutul acestor 

rînduri, câ pare aproape absurd 
să insistăm asupra răspunderii 
pe care o incumbă calitatea de 
părinte. Situațiile aduse in dis
cuție dovedesc că este necesar 
să o facem. Sînt cazuri de tris
tă și nedorită excepție, mostre 
de nepăsare, și chiar lipsă de 
omenie care nu ne pot lăsa indi
ferenți. Pentru că, înainte de 
școală, societate, colectiv de 
muncă, primii și cei mai În
dreptățiți responsabili pentru 
cum se manifestă și se compor
tă un tînăr sini propriii săi pă
rinți. Prima instituție de formare 
a caracterului, de modelare a 
personalității cuiva rămîne fa
milia. Cu condiția să se mani
feste ca atare, să își ia in se
rios obligațiile și răspunderile, 
nu să se mulțumească a-și re
zuma condiția de tată sau mamă 
la cele mai coborîte cote și as
pirații.

ei
sa
la

fisă 
altă

că, aducînd 
părintele nu 
de propria-i 
de a aces- 

se califică in

SOFIA SCORȚARU-PAUN

Singurul lucru amuzant din 
pelicula aceasta americană 
(care, în paranteză fie spus, 
vrea pină la urmă să fie 
foarte gravă, intrebarea-cheie 
ce se pune fiind : luîndu-ne 
chipurile și furindu-ne me
moria, vor fi oamenii-roboți 
oamenii viitorului ?) este în
suși pretextul tuturor întâm
plărilor mai mult sau mai 
puțin (eu înclin către acesta 
din urmă) palpitante ce se 
derulează pe ecran : construi
rea unui orășel „turistic" în 
care personaje care mai de 
care mai avute să-și poa
tă regala vacanța care să 
le scoată din spleenul co
tidianului. Așadar, unde fie
care dintre invitați să-și 
poată alege să retrăias
că într-o anume epocă din 
istoria trecută sau viitoare a 
omenirii. Vrei ev mediu ? 
Regi, regine, palate, truba
duri, toată pompa străvechi
lor curți, inclusiv turnirurile 
(din care invitatul nu poate 
ieși decît învingător) îți sint 
oferite pe tavă. Vrei viitor ? 
Un zbor cosmic, plimbări in- 
terspațiale, partidă de ski pe 
calota glaciară de pe Marte... 
Bineînțeles, totul simulat 
perfect intr-o uriașă retortă 
in care totul este electronic, 
comenzile perfecte, iar parte
nerii roboți cu chip de om 
răspund perfect comenzi
lor, scopului pentru care au 
fost făcuți. Ei, dar totul ar 
fi bine și frumos (desigur, 
pentru cei care pot plăti 
1 500 de dolari pe zi) dacă 
diriguitorul întregii afaceri 
super și supratehnicizate n-ar

fi un om foarte rău care Vi
sează să stăpîneâscă nici mai 
mult nici mai puțin decit în
treg pământul. Prin urmare, 
cum printre vizitatori se nu
mără 
stat, 
prin
totul noi și originale li se 
iau — in timpul somnului — 
toate datele biologice și cu 
ajutorul lor sint recreate 
dubluri, alter-ego-uri per
fecte (in fond roboți) care-și 
încep „viața" prin a-și ucide 
originalul și o continuă luin- 
du-i locul in lume. Numai că 
un ziarist (interpretat de 
Peter Fonda) și o reporteră 
de televiziune (in rolul aces
teia poate fi văzută și admi
rată Elythe Danner), ajutați 
de unul dintre puținii oameni 
angajați in imensul laborator 
de iluzii, vor descoperi totul, 
vor ieși învingători in întâl
nirea cu dublurile lor. Regi
zorul Richard T. Heffron își 
termină gluma științifico- 
fantastică prin a ne da, to
tuși, „șansa" de a supravie
țui invadării roboților.

oameni importanți de 
ai finanțelor etc. etc., 
sisteme științifice cu

MIRUNA IONESCU

lELECȚIlUNI MUZICALI!
Vă recomandăm din programul săptăminii

■ Un afiș bogat la Filarmonică, 
un program de calitate. Luni, 9 
ianuarie ora 20, la Sala mică, o 
Antologie a artei vocale în 20 de 
recitaluri — Școala franco-fla- 
mandă, Claudio Monteverdi. își 
dau concursul : Marla Slătlnaru, 
GyOngyver E. Baes, Aurelian 
Ocțav Popa, Nicolae Nistor, Emi
lia Nădejde, Sanda Duțulescu, Ro
bert Dumitrescu, Iosif Sava.

■ Integrala sonatelor
clavecin și vioară de _____
numai prime audiții, miercuri, 11 
ianuarie, ora 20, la Sala mică. In
terpretează O. 
vecin și Petru 
oară.

• Violonistul 
rijorul Laszlo Somogy, in concer
tele de vineri, 13 și sîmbătă, 14 
Ianuarie, orele 20, la Ateneul Ro
mân. Programul cuprinde Uvertu
ra „Egmont", Concertul pentru 
vioară și Simfonia a V-a de Be
ethoven.
• In ciclul După amiezile mu

zicale ale tineretului, sîmbătă, 14 
ianuarie, ora 20, în Sala Studio, 
vor concerta Vlad Valentin Dlnu- 
lescu — pian, Adriana Rosin — 
vioară (la pian Ivonne Dumitres
cu Frankenfeld).
• Duminică, 15 Ianuarie, ora 20, 

la Ateneul Român, un recital ex
traordinar susținut de Igor Ois
trah și Natalia Zertalova 
(U.R.S.S.). In program sonate 
pentru pian și vioară de Beetho
ven.

• La Operetă, un program cla
sic : Silvia — marți, 10, ora 19,30; 
Contesa Maritza — joi, 12, ora 
19,30; Sînge vienez — vineri, 13, 
ora 19,30; Leonard — sîmbătă, 14 
ora 19,30; My fair lady — dumi
nică, ÎS, ora 10,30.

pentru 
Mozart,

Lefterescu — cla- 
Lefterescu — vi-

Igor Oistrah și di-

• La Sala de concerte a Radio
difuziunii, joi, 12, ora 20, un pro
gram Mozart prezentat de orches
tra „Pro Mozart" dirijată de Radu 
Zvorișteaitu : Uvertura la opera 
„Răpirea din Serai", Divertis
ment KW 397, Simfonia nr. 29.

• Un program atractiv și Ia 
Teatrul „C. Tănase" : „Salutări 
de la Vaslle" — Sala Savoy, luni, 
miercuri, joi, vineri, sîmbătă, ora 
19,30 ; Revista cu paiațe — du
minică, 15, ora 19,30 ; Camping- 
Boema — Sala Victoria — luni, 
marți, ora 19,30 și duminică, 15, 
ora 11 ; Varietăți pe portativ — 
— joi, vineri, sîmbătă, ora 19,30 ; 
Lasă supărarea-n hol — dumini
că, 15, ora 19,30.

• Pentru iubitorii cintecului și 
jocului popular, Ansamblul Rap
sodia Română prezintă : La ha
nul cu cîntece — marți, ora 19,30; 
După datina străbună — miercuri, 
ora 19,30; Bucuroși de oaspeți — 
joi, ora 17 și duminică, orele 16,30 
și 19,30 ; Drag ml-e cîntecul șl jo
cul — sîmbătă, ora 19,30 și un mu
sical de succes, Un pescăruș in 
larg — vineri, 13, ora 19,30.

A. P.
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PATINOARE ARTIFICIALE
PRIN VALORIFICAREA RESURSELOR FRIGORIFICE I

Să-i întrebăm pe copil dacă le place 
patinajul ? Inutil. Patinajul, unul dintre 
cele mai frumoase ți utile sporturi - are 
sumedenie de prozeliți intre cei mici, chiar 
ți intre cei mari. Dar ce ne spune un 
sondaj efectuat in clasa a Vlll-a A de la 
Școala generală nr. 11 din Ploiești ? 
Din 27 de elevi, ciți erau prezenți la ora 
de educație fizică, 13 au optat pentru pa
tinaj. Deci, intr-o singură clasă - 13 I Dar 
intr-o țcoală ? Dar intr-un oraț ? Dealtfel, 
aderența tinerilor la această disciplină o 
ilustrează ți recordul 
transmisiile TV de la

de telespectatori la 
marile întreceri in

ternaționale. Privind înalta măiestrie a 
concurenților, citi dintre părinți nu ți-au 
spus - sau dacă nu au spus, in mod sigur 
au gindit - că ar dori ca ți copiii lor să 
practice acest sport al virtuozității ți ele
ganței - un
Dacă 
în ce 
inutil
tema
să-ți împlinească acest vis copiii ți tinerii î 
Pentru că datele pe care ni le 
latea provoacă nedumeriri ți

adevârat balet pe patine, 
este inutil să-i mai întrebăm pe copii 
măsură le place acest sport nu este 
să vedem unde-l pot practica, lată 
anchetei noastre de azi. Unde pot

oferă reali- 
semne de

întrebare. Patinajul este un sport olimpic. 
La patinaj - artistic și viteză - se orga
nizează, apoi, campionate mondiale și 
europene. Toate acestea oferă posibilita
tea cuceririi unui mare număr de medalii 
și trofee de inaltă valoare internațională, 
de marcă și simbol. Dar patinajul este 
baza unui alt sport de mare popularitate 
și atracție — hocheiul. Aceasta din pers
pectiva performanței, a reprezentării spor
tului românesc in arena internațională. 
Insă, patinajul, prin atributele sale, este 
un sport de masă, cu o largă aderență la 
tineri.

ceea ce se cunoaște, reprezen
tanți ai municipalității s-au 
opus. Din ce motive nu mai 
știm. în fața acestei situații ce 
putem să mai spunem ? Consi
derăm 
reluat.
orieînd.
nu spun în țară — există mul
te asemenea posibilități, ne asi
gură ing. Gh. Nețu. Față de cele 
despre care am discutat, aș mai 
menționa Depozitul frigorific „23 
August" de pe șoseaua Dobroiești, 
colț cu Panlelimon, care are in 
spate un teren viran de vreo 
20 de ha".

că proiectul trebuie 
Este mai actual ca 
„în București — ca să

Perspective și angajamente

Doar 12... Așteptfnd să înghețe

0
Cu dreptul și cu stingul

De ce bază materială 
nem, în prezent, pentru 
carea patinajului ? 
formațiile primite de la F.R.P. 
avem, la ora de față, 12 
patinoare artificiale, din care 
doar 2 sînt acoperite: patinoa
rul „23 August" din Capitală și 
cel de la Miercurea Ciuc. Aces
tea sînt rezervate aproape în 
exclusivitate pregătirii sportivi
lor de performanță. în Bucu
rești, pentru public, este deschis 

„Floreasca" și nici 
cerințe

dispu- 
practi- 

După în

la Sinaia ’ . _
lacurile, ar însemna să nu mai 
patineze tinerii niciodată. Și 
așa cînd gheața s-a prins, plouă 
cu interdicțiile și avertismen- 

grijă ! Au înghe- 
Atenție la copii să 
!“ Există, insă, o 
n-a fost aplicată.

fost

tele: „Aveți 
țat lacurile ! 
nu se înece 
soluție care 
Există resurse care n-au 
valorificate.
Platforme de gheața pe lingă

fabricile și depozitele frigorifice

Un patinoar, alături

patinoarul 
acesta complet ! Cite 
poate să satisfacă suprafața de 
gheață de la Floreasca ? „In
tr-o zi, eel mult la 400—500 de 
eopii — ne spune Constantin 
Grozea, șeful bazei. Asta în 
vreme ce rămîn pe dinafară cu 
miile. Să mi mai spun că, prac
tic, la aeest patinoar nu vin de
cit copiii din cartier. Ar fi și 
greu să te deplasezi din Berceni, 
Titan, Drumul Taberei, Balta 
Albă..."

Desigur, construirea unui pa
tinoar artificial presupune efor
turi materiale care nu se pot 
pune Ia dispoziție de Ia un se
zon la altul. Trebuie apreciat că 
în ultimii ani un asemenea gen 
de baze sportive s-au construit, 
totuși, stimulînd într-o măsură 
considerabilă dezvoltarea pati
najului. Este vorba de patinoa
rele artificiale de la Galați, Po
iana Brașov, Sibiu, Miercurea 
Ciuc, Constanța, Cluj-Napoca, 
Buzău, Suceava, Ploiești etc. 
Au fost mai multe proiec
te, au fost prevăzute și fon
duri, dar nu s-au reali
zat la termenele planificate. 
Soluția spre care ne-am îndrep
tat și noi atenția nu o dată, a- 
ceea a patinoarelor naturale, nu 
este.... o soluție. Vremea, în ul
timii ani, cum s-a văzut, a fost 
foarte capricioasă în anotimpul 
rece. Cum bine se știe s-a to- 

pînă și pirtia de bob de

Deci fabricile de gheață și 
depozitele frigorifice care, in

rugina.
există condiții excelente — ne-ar 
scoate din inactivitate în timpul 
iernii". Intr-adevăr, alături de 
fabrică, spre cheiul Dîmboviței, 
un teren nefolosit, într-un splen
did cadru natural. Specialistul 
federației adaugă: „Se poate, 
aici, amenaja o bază sportivă 
permanentă: platforma poate fi 
folosită iarna pentru patinaj, iar 
vara pentru practicarea altor 
sporturi ca tenisul, baschetul, 
patinajul cu rotile...". Mai amin
tim că în acest perimetru este 
Politehnica și un număr mare 
de școli care ar putea beneficia 
de o asemenea bază sportivă.

arhitecțil prevăzuseră patinoar 
cu resurse frigorifice de la cele 
două unități chiar pe malul la
cului Colentina. De ce s-o fi 
renunțat ? Asta n-o mai știm. 
Era, însă, nimerită o asemenea 
bază sportivă. Populația cartie
rului a sporit, cu noile construc
ții de locuințe, cu circa 50 000 
de oameni.
De la proiect la execuție, un

drum așa de lung ?

Un alt proiect la care s-a 
nunțat a fost acela al unul 
tinoar cu pistă de viteză în

re- 
pa- 
in-

municipal București al 
in 197", am investigat, 

al

timpul iernii, ori că nu funcțio
nează deloc, ori merg cu un 
sfert sau o treime din capaci
tate.

împreună cu tovarășii Gri- 
gore Arjoca, secretarul Fede
rației române de patinaj, și 
Dumitru Dinu, secretar al Comi
tetului 
U.T.C.
parțial, potențialul frigorific 
Capitalei disponibil pentru a fi 
pus la dispoziția construirii și 
amenajării — în preajma aces
tor unități — a unor platforme 
de gheață. Primul 
tat — Fabrica de 
toria" din sectorul 
tații, maistrul lire 
spune că nu e prima dată cînd 
se vorbește despre așa ceva, 
„în lunile noiembrie, decembrie, 
ianuarie și februarie fabrica 
stă. O perioadă lungă nu pro
ducem nimic. Agregatele, ne- 
funcționînd, chiar ruginesc. Plă
tim oameni ca să se lupte

obiectiv vizi- 
gheață „Vic- 
7. Șeful uni- 
Gheorghe, ne

Situația este, oarecum. Identică 
cu cea întîlnită la Fabrica de 
gheață „Dorna" din sectorul 8. 
Aceasta nu funcționează 5 luni 
din an. Și aici există un spațiu 
adecvat, de fapt teren de joacă 
pentru copii, în spatele unor 
blocuri, dar pe care posesori de 
autoturisme, insensibili la ce
rințele tinerilor, l-au folosit cu 
de la ei putere pentru' a-și con
strui garaje, pentru parcare. 
Șeful unității, Constantin Au
gustin, nu-și ascunde adeziunea 
pentru un asemenea proiect-pa- 
tinoar pentru tineret: „Ar crește 
eficiența fabricii. Ar costa mai 
puțin gheața și s-ar grăbi amor
tizarea utilajelor".

Cele două unități, „Bobilna" 
și „Răsăritul", situate în apro
piere de șoseaua Colentina, din 
dispoziția edililor orașului au 
fost demontate. în locul lor a 
apărut o fabrică de răcoritoare. 
Aflăm, însă că în proiectul 
pentru noul cartier Colentina

cinta Halelor Obor. Situația 
de-aici ne-o prezintă tovarășii 
Gh. Marinescu, director, și Gh. 
Nețu, inginer șef la întreprin
derea de produse alimentare a 
M.A.I.A., care patronează toate 
unitățile producătoare de ghea
ță și frig. Ni se confirmă că 
există capacități mari disponibile 
la depozitele frigorifice. Tocmai 
aceasta a făcut ca în urmă cu 
cîțiva anî să se discute, ba 
chiar să se realizeze, un proiect 
pentru un patinoar aici la 
Obor. Se avea • în vedere că 
este un centru mare, populat. 
Proiectul, realizat pînă în cele 
mai mici amănunte, prevedea o 
pistă de viteză în suprafață de 
4 400 mp, cu două culoare de 
concurs, plus unul de încălzire. în 
acest sens s-au făcut și docu
mentații peste hotare, mai exact 
în R.D. Germană, la Berlin. De
finitivarea proiectului a însem
nat citeva variante. Pină la 
urmă au fost bani aruncați. Din

Acestea sînt situațiile, reali
tățile întîlnite. Le supunem spre 
cercetare, discuție și decizie 
factorilor de răspundere, în pri
mul rind organelor locale de 
stat, celor sportive și întreprin
derii de agrement, produse in
dustriale și turism (I.A.P.I.T.), a 
Ministerului Turismului. Ne în
temeiem solicitarea pe ceea ce 
se spune, negru pe alb, în Pro
gramul privind dezvoltarea ac
tivității de educație fizică și 
sport pe perioada 1976—1980, a- 
probat de Comitetul Politic Exe
cutiv ai C.C. al P.C.R. „In scopul 
asigurării bazei 
sare practicării 
către un număr 
de tineri — șe __ __ _____
mentul programatic — consiliile 
populare, ceilalți factori vor a- 
menaja patinoare artificiale pe 
lingă unele fabrici de gheață și 
depozite frigorifice, folosindu-se 
sursele disponibile de frig ale 
acestora". Studierea și rezolva
rea acestei probleme — a bazei 
sportive pentru patinaj — devine 
cu atît mai stringentă, cu cît 
în același Program se prevede 
ca în fiecare an să învețe pati
najul un număr tot mai sporit 
de copii : 25 000 în 1977, 35 000 
în 1978, 45 000 în 1979, ajungind în 
1980 la cifra de 60 000. Or, a- 
ceasta nu va fi cu putință decit 
prin lărgirea considerabilă a ba
zei materiale a acestui sport. 
Sprijin, ajutoare, există: „Fede
rația de patinaj este gata să 
contribuie cu specialiști, inclu
siv cu mijloace tehnice și finan
ciare pentru construirea și ame
najarea de noi patinoare" — ne 
declară Grigore Arjoca, secre
tarul forului de specialitate. 
„Tineretul Capitalei, care a con
tribuit substanțial Ia realizarea 
unor obiective mult mai impor
tante, prin acțiuni de muncă pa
triotică — ne declară Dumitru 
Dinu — poate să-și asume exe
cutarea unui mare volum din 
lucrările ce se cer. Tinerii, con- 
știenți fiind că ei ar fi princi
palii beneficiari ai acestor pa
tinoare, ar participa cu mare 
entuziasm la muncă, declarind 
noile obiective șantiere sportive 
ale tineretului".

Așteptăm cuvîntul, intervenția 
factorilor de decizie: consiliile 
populare, organele mișcării spor
tive și Ministerul Turismului.

Noul an sportiv a debutat cu citeva rezultate 
— unele promițătoare — pentru sportivii români. 
Dorim ca acestea, chit că ele nu se inscriu in 
ierarhia unor mari competiții, să fie de bun 
augur. Este al doilea an al ciclului olimpic și 
comportarea și rezultatele tricolorilor in marile 
confruntări sînt speranțele și certitudinile noas
tre pentru J.O.

Disciplinele la startul cărora s-au aliniat re
prezentanții noștri incă din primele zile ale anu
lui sint : tenisul, handbalul, boxul, șahul și spor
turile de sezon, hocheiul și bobul. Virginia Ru
siei a ajuns, din nou, în „sferturile" unui mare 
turneu — respectiv cel de la Washington — dar 
ea a pierdut iarăși in fața campioanei Olandei, 
Betty Stove. In același timp, la turneul de la 
San Carlos din California, o altă reprezentantă 
a noastră. Mariana Simionescu, a debutat vic
torioasă. Noua echipă de tenis a României — 
Hărădău, Dirzu, Segărceanu — a susținut primul 
meci din actuala ediție — prima la care parti
cipăm — a Campionatului european masculin de 
sală, de la Amsterdam. Comportarea sportivilor 
noștri a fost sub așteptări și, mai ales, departe 
de promisiuni, ei suferind infringerea pe linie :

materiale nece- 
patinajului de 
cit mai mare 

spune în docu-

de promisiuni, ei suferind i___
3—0. Să sperăm că-și vor lua revanșa la Bucu
rești.

Handbaliștii, campionii 
participă in aceste zile •

mondiali en titre, 
prilej de pregătire 

pentru apropiatul C.M. din Danemarca — la un 
puternic turneu, in Spania. Prima confruntare, 
in afara turneului, cu echipa gazdă, s-a soldai

cu un eșec (22—26). Un duș rece care sperăm 
să-i fi trezit pe băieți la realitate. Ieri, tricolorii 
au avut zi liberă. Comportarea handbaliștilor 
noștri fn acest turneu ne va da mai exact mă
sura asupra stadiului de pregătire pentru su
prema competiție, unde trebuie să apere nu 
numai titlul, ci și prestigiul handbalului româ
nesc. Fiind vorba tot de un turneu, înregistrăm 
aici și eșecul suferit de echipa de box a Româ
niei in prima intilnire cu selecționata S.U.A. 
(4—7). Ei au prilejul să redreseze situația in 
următoarele două confruntări.

Un succes frumos au dobindit tinerii noștri 
hocheiști — aflați in preajma C.E. — care au 
ciștigat detașat tradiționala competiție — „Tur
neul celor 6 națiuni" — desfășurată la Sofia. 
Antrenorul emerit, Mihai Flamaropol ne dove
dește că timpul trece cu folos și că in anticame
ra „naționalei" sint elemente de valoare și pers
pectivă.

In șirul rezultatelor de prestigiu poate fi tre
cut și locul patru in campionatul european de șah 
juniori, ocupat de Ovidiu Foișor, pe care nu-l 
desparte de campionul continentului decit o ju
mătate de punct.

Boberii și-au verificat forțele înaintea startului 
tn C.E., participind la uvertura acestora — „Cupa 
națiunilor" — desfășurată tot pe pirtia Igls 
— Innsbruck. Un loc patru nu e de colo, dar 
sperăm că ambițiile vor spori cind va fi vorba 
să concureze pentru titlul european. E momentul 
să iasă și bobul nostru din anonimat, să revină 
la faima de altădată. (C.V.).

DACIADA — marea manifestare sportivă națională

Iarnă sportivă doljană

Argumentele tehnice și economice ale specialistului

în județul Dolj, anul sportiv 
1978 a avut o frumoasă avan
premieră : „Crosul Anului Nou", 
desfășurat în ziua de 31 decem
brie, care s-a bucurat, ca și în 
anii trecuți, de participarea a 
numeroși tineri și tinere. 2000 
de concurenți — din școlile ge
nerale, licee, întreprinderi și in
stituții craiovene — s-au aliniat 
la start, demonstrînd încă o 
dată dragostea pentru sport a 
oltenilor. în continuare, încă din 
aceste prime zile ale 
nuarie, amatorii de 
zică s-au reunit in 
buri de vacanță și 
turale pentru a-și 
sele în faza pe asociații a ediției 
de iarnă a Daciadei, la tenis de 
masă și șah. Acum, cind trans
mit aceste rînduri, a început să 
ningă, ceea ce întreține speran
țele organizatorilor că în curînd 
vor fi reluate și întrecerile la 
sanie și schi.

Redau mai jos citeva impresii, 
mai bune și mai puțin bune, cu
lese din raidul-anchetă, pe care 
l-am efectuat sîmbătă după 
amiază și duminică dimineața, 
în citeva locuri, unde s-au dis
putat

să asigurăm ritmiciiatea activi
tăților sportive. Ne-am convins 
că numai astfel, adică organi- 
zind cit mai multe întreceri, pu
tem menține treaz interesul 
pentru sport, al muncitorilor 
noștri și in sezonul rece care, in 
anii trecuți, era socotit un sezon 
mort pentru sport".

ceea ce ar fi asigurat succesul 
competiției.
• TINERII SĂTENI ANGRE
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O mare parte din scrisorile care sosesc pe adresa ziarului se referă 
la un domeniu foarte Îndrăgit, în special, de cititorii tineri — sportul. 
Ei ne informează despre activitățile sportive, de masă și de performan
ță, desfășurate sub genericul Daciadei, pun intrebări privind viața și 
activitatea unor mari performeri, critică aspectele negative de conduită 
civică și viață sportivă, propun soluții de îmbunătățire a activității din 
anumite discipline sportive, cele mai numeroase referindu-se, desigur, 
la sportul cei mai îndrăgit — fotbalul.

Ne propunem să ținem un dialog permanent cu cititorii noștri pe 
temele șl problemele care-i interesează.

Prof. Emanoil Sterescu, prim- 
. vicepreședinte al C.E.F.S. al ora
șului Curtea de Argeș : Apreciind 
inițiativa ziarului nostru, intitu
lată „Mari performeri — In are
nele sportului de masă", ne adre
sează cu insistență și căldură in
vitația de a organiza și pentru 
tineretul, pentru ceilalți iubitori 
ai sportului din Curtea de Argeș 
o întîlnire a acestora cu cîțiva 
dintre marii noștri sportivi. Ci
tăm din scrisoare : „Din dorința 
ca, prin cele mai diferite căi să 
impulsionăm dezvoltarea activită
ții sportive din orașul nostru, 
care în prezent nu este în pas cu 
dezvoltarea pe plan economic și 
social-cultural și știind că redac
ția Scinteii tineretului organizează 
acțiunea „Mari performeri — în 
arenele sportului de masă", toc
mai în acest scop, vă rugăm să 
aveți amabilitatea să dați curs In
vitației noastre de a organiza o 
asemenea întîlnire cu foști și ac
tuali sportivi fruntași, antrenori, 
gazetari sportivi etc. și în orașul 
nostru. îi asigurăm pe invitații 
noștri și, desigur, ai dvs., de toată 
ospeția noastră tradițională".

fl anunțăm, pe această cale, pe 
tov. prof. Sterescu, că, în perioada 
imediat următoare, ne vom de
plasa la Curtea de Argeș cu o 
„selecționată de vedete" de primă 
mărime ale sportului românesc. 
Nu vor lipsi luptători, boxeri, 
handbaliști și fotbaliști, unii din
tre ei campioni olimpici și mon
diali.

D.K., elevă — Reghin. Scrisoa
rea dvs. nu e deloc „banală" și 
după cum vedeți, n-a „scăpat" 
necitită. Ne destăinuit! că vă 
place atletismul, în special pro
bele de demifond. „Rezultatele 
mele nu sînt foarte bune — ne 
scrieți — dar bineînțeles nici pre
gătirea mea, antrenamentele nu 
sînt la nivelul cerut, pentru că ta 
noi în liceu nu există club (secție) 

atle- 
am

1 in

de atletism. De liceul de i 
tism din Cîmpulung Muscel 
aflat dintr-un articol citit 
Scinteia tineretului". Vă intere
sează condițiile care se cer pen
tru a frecventa cursurile acestui 
liceu specializat in atletism. Nu 
e nici o dificultate. La acest liceu 
sint primiți tineri din toată țara. 
El dispune de condiții excelente 
pentru pregătirea sportivă ca șl 
pentru cea profesională. Condiția 
de bază este ca dv. să aveți ca
lități pentru atletismul de perfor
manță. Aceste însușiri constituie 
principalul criteriu pentru primi
rea la acest liceu, șl ele sînt tes
tate de către cadrele didactice de 
specialitate ale școlii. Dar cel mai 
bun lucru este să vă adresați di
rect liceului din Cîmpulung Mu«- 
cel, de unde veți primi neîntîrziat, 
sintem siguri, un răspuns favo-

rabll șl o mulțime de alte infor
mații șl sfaturi autorizate.

Prof. Toader Chirilă, com. Pal
tin (Vrancea) : Ne 
liți de aprecierile 
adresa competiției 
ganizate de ziarul 
Scinteii tineretului 
„Sperăm — ziceți dvs. 
mediul rural să se descopere ti
nere talente — astăzi speranțe 
mari, miine consacrați. In acest 
scop, fiind un adept al „sportu
lui alb", doresc să contribui cu 
maximum de efort în a depista 
tineri talentați și inzestrați pen
tru tenis". Vă interesați, în con
secință, cum puteți deveni in
structor de tenis ? Cu alte cuvinte, 
cum vă puteți perfecționa, îmbo
găți cunoștințele în acest sport. 
Așa cum v-am promis, la turneul 
final al „Cupei Scinteii tineretu
lui" de la Costinești, ne-am inte
resat la tovarășul secretar al FRT, 
Al. Lăzărescu, și am aflat că 
federația de specialitate organi
zează asemenea cursuri. Nu știm 
cînd și unde, urmează ca dvs. să 
vă adresați direct Federației de 
tenis, sala de tenis. Parcul sportiv 
„23 August", București, sectorul 3 
— pentru a afla amănuntele ne
cesare.

Alte corespondențe se ocupă de 
„problemele fotbalului". Analize 
judicioase, la obiect, dovedin- 
du-se cunoscători și pasionați ai 
fotbalului, fac cititorii Radu Gh. 
Zaharia, actor la Teatrul „Giu- 
lești", Paul Ion Munteanu — Sec
torul 8, București, antrenorul de 
fotbal Constantin ~ 
Alba iutia, Jan 
Cimpina — ultimul, determinat să 
scrie, după cum ne asigură, de 
articolul „Avem o concepție clat'ă 
despre jocul modern apărut
recent in coloanele Scinteii tine
retului. Multe din observațiile pe 
care le fac Semnatarii coresoon- 
dențelor merită toată atenția. 
Dealtfel, ne propunem ca. in li
mita spațiului disponibil, rezervat 
dezbaterii noastre „Problemele 
fotbalului", să le Inserăm în co

tar dacă nu e 
punem la 

de fotbal, 
la Exploa- 
Baia Mare

simțim măgu- 
elogioase la 

inițiate și or- 
nostru „Cupa 

la tenis". 
— ca și din

Suciu, 
Bobulac

din 
din

Ioanele ziarului, 
posibil aceasta, să le 
disnoziția Federației

Comitetul U.T.C. de 
tarea Minieră Herja, 
(Maramureș): Conținutul scrisorii, 
referitor la incidentele petrecute 
Ia meciul Avîntul Reghin — F.C. 
Baia Mare, este întru totul con
form cu realitatea. Dovadă — 
sancțiunile dictate de comisia de 
disciplină a F.R.F.

Asociația
Zăvoi, jud. Caraș-Severin: Mate
rialul trimis va fi folosit ca ar
gument concret la unele obser
vații critice pe care le vom con
semna într-o viitoare analiză a 
activității juniorilor.

sportivă „Foresta"

hotărire luată de 
partid și de stat trasează 
lare sarcina de a realiza 
ficiale pe lingă centrele frigorifice 
teri mari care, toamna și iarna, nu sînt ex
ploatate la capacitatea lor integrală. Credem că 
asupra justeții acestei hotăriri nu este cazul să 
mai insistăm : în afară de beneficiile materiale 
pe care Ie aduce exploatarea utilajelor la indici 
sporiți de utilizare și de amortizare a lor mai 
rapidă, mai sini și avantaje de altă natură și de 
altă importanță care nu pot fi transpuse în 
sume de bani și contabilizate, cum ar fi : asi
gurarea unor preocupări sănătoase și plăcute 
pentru tineret și. în același timp, lărgirea masei 
de tineri care practică patinajul, deci a bazei 
de selecție a sportivilor de performanță care să 
reprezinte cu cinste țara în diferite competiții 
naționale sau internaționale.

Un studiu amplu, bine adincit, Întocmit cu 
cîțiva ani in urmă — după cum ne declară to
varășii ing. VLAD MUNTEANU. de la Institutul 
de proiectări al Ministerului Comerțului Inte
rior, și GRIGORE ARJOCA, secretar al 
F.R.P., releva posibilitățile tehnice de reali
zare a unor patinoare legate de insta
lațiile frigorifice ale unor obiective ca : fabrici 
de gheață, depozite frigorifice, abatoare etc. 
Asemenea cooperări s-au realizat cu succes in 
București, la Fabrica de gheață „Floreasca" — 
patinoarul din parcul alăturat — la fabricile de 
gheață din Constanța, Sibiu și Ploiești, la aba
torul din Timișoara, la Centrala frigorifică de 
servire comună din Galați.

Studiul menționat — afirmă aceiași in- 
terlocntori — evidenția, pentru municipiul 
București, posibilitatea lesnicioasă de a se rea
liza patinoare legate de fabricile de gheață „Vic
toria" — vecină cu Institutul politehnic — și 
„Dorna" (Piața Chibrit) Ia depozitul frigorific 
„23 August", dar, mai ales, posibilitatea, unică 
in țară, de a se realiza un mare patinoar în for
mă de pistă de viteză (cu suprafață de 4 400 m p) 
lingă Halele Obor. Acest din urmă amplasament 
a dat naștere 
acceptat ideea realizării lui și s-a trecut chiar 
la elaborarea ----- ‘--- ----------- —*- î_ —1
multe variante 
pentru care s-au consumat și importante sume 
de bani. Urinare a aprobării Comitetului Execu
tiv al C.P.M.B. s-au inceput pregătirile pentru 
realizarea patinoarului. Pentru motive pe care

ta multe discuții, după care s-a
unor faze de proiecte in mai 
de forme și amplasări, lucrări

nu le cunoaștem, lucrarea nu s-a mai continuat 
și se așterne uitarea peste ea, deși după, cum 
ani mai spus, este unicul amplasament din țară 
unde se poate realiza în mod economic o ase
menea lucrare, singurul loc unde sînt reunite 
atitea condiții obiective favorabile. Este sin
gura centrală care să aibă o putere frigorifică 
disponibilă suficientă, așezată lingă un teren 
mare și liber, în același timp, așezat intr-un 
centru cu o populație foarte densă și in con
tinuă creștere, prevăzut cu multiple mijloace de 
comunicație. Nicăieri în țară nu se mai întîlncsc 
reunite atitea avantaje. Dacă, de exemplu, la 
unele abatoare sau depozite ca la Bacău. Burdti- 
jeni, Sibiu. Turnu-Severin etc. ar exista puteri 
frigorifice disponibile, aceste obiective sint așe
zate departe de centrele locuite și nu au mij
loace de comunicație, sau cum este cazul la 
Abatorul din București, unde nu există un teren 
liber pe care să se poată amplasa un patinoar. 
In aceeași situație — lipsa terenului pentru ase
menea amenajări — sint fabricile de gheață 
„Siberia" și „7 Noiembrie".

In afara Capitalei, există citeva centre unde 
se intilnesc condiții favorabile pentru realizarea 
unor patinoare de agrement sau de hochei : Tg. 
Mureș, Arad, Cimpulung-Muscel și altele pe care 
poate nu le cunoaștem. Există posibilități și pe 
lingă marile combinate chimice care au instalații 
frigorifice de puteri importante — ne sugerează 
specialiștii.

Pentru continuarea acțiunii de constrnire dc 
patinoare, intrucit o inventariere centralizată a 
tuturor disponibilităților de frig este greu de fă
cut, anunțăm și pe această cale consiliile popu
lare interesate și conducerile unităților care au 
centrale frigorifice cu puteri disponibile in se
zonul de iarnă că federația de specialitate din 
cadrul C.N.E.F.S. le stă. cu promptitudine, ia 
dispoziție și va trimite specialiști care să stu
dieze cu competență, la fața locului, toate posibi
litățile pentru eventuala realizare a unor pati
noare.

Ziarul nostru deschide in acest scop „Acțiunea 
patinoarele" pusă la dispoziția cititorilor si a 
specialiștilor pentru identificarea de noi soluții 
și noi posibilități de lărgire a bazei materiale 
pentru dezvoltarea patinajului in țara noastră.

Anchetă realizată de 
VASILE CABULEA

aflăm la clubul asociației 
Craiova, Aici

Fotbalul reintră în arenă
• Fotbaliștii din primul eșalon 

se reunesc, astăzi, la cluburile 
lor, urmind să susțină primul 
examen din acest an : controlul 
medical, după care vor începe 
preparativele pentru noua stagiu
ne, ce se va inaugura peste șase 
săptămîni, — la 19 februarie, 
partidele din 16-imile ~ 
României".
• Primele 

pregătirile liderului 
ne-au fost furnizate, 
ședințele ------ 
colonel Gh. Pintilie. 
ia 9 ianuarie, lotul 
Iaca primele puncte 
program de pregătire stabilit de 
conducerea tehnică a echipei, ur
mînd să susțină, apoi, mai multe 
jocuri în compania unor formații 
din țară și de peste hotare. A 
doua parte a cursei pentru cuce
rirea trofeului de campioană se 
anunță deosebit de dîrză și, fi
rește, ne vom strădui să păstrăm 
prima poziție pină la linia de so
sire". Astăzi și miine, toți jucă
torii vor efectua vizita medicală, 
iar vineri, lotul se va deplasa la 
Sovata, unde se va pregăti pină 
la 31 ianuarie. Din lot va lipsi 
golgeterul echipei, tinărul atacant 
Pîslaru, care a devenit indisponi
bil pentru retur, suferind de he
patită.
• O noutate din tabăra studen

ților craioveni. Conducerea clubu
lui din Bănie se află într-un sta
diu toarte avansat de a perfecta 
un contract cu reputatul antre
nor ILIE OANĂ. Zilele acestea 
urmează să-și dea avizul și F.R.F. 
Lotul craiovean se va pregăti la 
Căciulata, intre 13 și 31 ianuarie, 
iar in prima decadă a lunii fe-

cu 
„Cupei

despre
A,

amănunte 
diviziei

Ieri, de pre- 
mureșenilor, 

„Incepind de 
nostru va st
din amplul

clubului

bruarie va întreprinde 
In Liban.
• Juventiștll se pot 

au luat-o înaintea

un turneu

mindri că 
seniorilor, 

participind, din primele zile ale 
anului, la un bogat și variat pro
gram de antrenamente în aer li
ber. Bunăoară, la Sovata, de 
marți 3 ianuarie a poposit un lot 
de 30 de juniori din Tirgu Mureș, 
care lucrează cu sirguință, sub 
îndrumarea foștilor jucători divi
zionari A. Boroș, I. Țako și M. 
Kiss.
• Joi, 5 ianuarie, componenții 

lotului republican de juniori au 
fost convocați la Snagov, pentru 
o primă perioadă de pregătire in 
vederea jocurilor din prelimina
riile noii ediții a Turneului 
U.E.F.A. Selecționata țării noastre 
urmează să susțină o dublă Intil
nire cu echipa Iugoslaviei. Așa
dar, același adversar ca și in edi
ția precedentă, cind scorul a fost 
egal : 4—4 (4—2 pe teren propriu 
și 0—2 în deplasare). „Semnind" 
mai multe goluri In deplasare, 
juniorii iugoslavi s-au calificat 
pentru finală. Să sperăm că de 
data aceasta, „cadeții" noștri vor 
reuși să cîștige „preliminariile" 
(primul joc va avea loc la 19 mar
tie, in deplasare, iar returul la 2 
aprilie) asigurîndu-și, astfel, pre
zența la „Turneul U.E.F.A.", pro
gramat în Polonia, in luna mai.

• La sfîrșitul acestei săptămînl, 
115 antrenori de ta centrele de 
juniori și copii din țară se Inttl- 
nesc la Snagov, pentru a parti
cipa la un curs de instruire orga
nizat de F.R.F., intre 15 și 21 ia
nuarie.

M. LERESCU

Ne 
sportive C.F.R. 
sint in plină desfășurare între
cerile turneului final de șah do
tat cu „Cupa Unirii". Finaliștii, 
electricianul Aurel Firicel, ingi
nerul Marin Andreescu, mai
strul Florea Voinea și lăcătușii 
Doru Nichita, Ion Cistnaru — 
calculau în liniște deplină mu
tările victoriei. „întreceri viu 
disputate, ne spune Iulian Tri- 
țoiu, secretarul asociației spor
tive. așa cum au fost și cele ale 
turneului de tenis de masă, la 
care au participat 30 de jucă
tori. Pregătim acum „Cupa 16 
Februarie", tot Ia șah și tenis 
de masă, urmărind prin aceasta

Pe tovarășul 
pescu, secretarul 
tive Chimia, l-am găsit la unul 
din cluburile căminelor de ne- 
familiști, ale Combinatului chi
mic — Craiova, 
de concurs la 
masă. Dînsul 
„Scontam pe o 
numeroasă, dar 
tineri au renunțat și s-au 
în oraș. Oricum, vom desfășura 
concursurile cu cei prezenți". 
Cei prezenți : 8 jucători de șah 
și cîțiva de tenis de masă își 
luaseră rolurile în serios și, în 
așteptarea startului, efectuau o 
necesară „încălzire". Există în 
acest căm.n de nefamiliști, încă 
un club, cu mese de șah, dar... 
era închis ! Așa că, deocamdată, 
partidele de șah urmau să se 
dispute doar la... două mese. Cît 
despre tenisul de masă, dat 
fiind numărul mic de partici- 
panți, singura masă de joc exis
tentă, era mai mult decit sufi
cientă. Nu știm, dacă tovarășul 
Popescu, i-a înscris în concurs 
și pe cei 8—10 copii din cartier, 
prezenți în club, mari amatori 
ai jocului cu mingea de celu
loid, dar cert este că din lipsă 
de concurenți, turneul de tenis 
a fost ratat. Vina aparține or
ganizatorilor. Cu puțină străda
nie, cu puțină muncă de propa
gandă, s-ar fi putut face o mo
bilizare mai bună și, astfel, cîș- 
tigătorii fazei pe ateliere și sec
ții ar fi fost prezenți cu toții,

pregătind fișele 
șah și tenis de 
ne-a declarat : 
participare mai 
se pare că unii 

dus

După cum ne-a informat 
varășul C. Toma, secretar 
Comitetului județean Dolj 
U.T.C., cu problemele de 
sort, în această lună, în toate
satele și comunele județului, au 
loc săptămînal, întreceri spor
tive. „Sintem in real progres, ne 
spunea interlocutorul, în compa
rație cu anii trecuți, și aceasta 
se datorează Daciadei, compe
tiție, prin care reușim să atra
gem, din ce în ce mai mulți ti
neri săteni, la practicarea spor
turilor specifice sezonului rece". 
Afirmații confirmate de fapte, 
în comuna Goicea, a avut loc 
primul concurs de săniuțe al 
anului. Participant — 40 de ti
neri, băieți și fete, care și-au 
dat întîlnire cu iarna, pe pîr- 
tiile din împrejurimile comunei. 
La club, alți tineri s-au întrecut 
în concursurile de tenis de masă 
(25 participanți) și șah (10 par
ticipant). Și în comuna Bîrca, 
duminică dimineața, sportul s-a 
aflat pe primul loc în opțiunile 
pentru petrecerea timpului li
ber. Aici au avut loc concursuri 
de tenis de masă (30 de parti
cipant) și de șah (17 partici
pant).

*
Citeva „cristiane" pe traseele 

iernii doljene, alături de orga
nizatori și participanți. Desigur, 
au existat și „hopuri", dar, așa 
cum ne-au asigurat interlocuto
rii noștri, ele vor fi depășite. 
Programul de activități spor
tive este bogat și, chiar acolo 
unde lucrurile incă mai șchioa- 
pătă. în următoarele zile, prin 
măsurile ce se vor lua, activita
tea sportivă de masă, va căpăta 
un nou impuls.

TEODOR POGOCEANU
—   -        ..................gr",1,7 ■■■,,, , Muar-'A.A.IU8.1X imlBwa'l'T""i.ium

• Actualitatea pe scurt • Actualitatea pe scurt •

CARTONAȘ GALBEN

„Arta“ de a da cu pumnul,
dar nu

ediA început cea de-a 20-a__
ție a campionatului național de 
handbal feminin, divizia „A". 
Dar începutul n-a fost furtunos, 
cum ne așteptam, ci chinuit, a- 
nost, presărat mai mult cu... 
cartonașe galbene, decit cu fa
ze de calitate. După două etape, 
doar Univ. Timișoara, Rapid 
București și Confecția sînt ne
învinse, celelalte 7 echipe divi
zionare treeîndu-și la pasiv cel 
puțin cite un eșec.

Așteptam un debut plin de 
noutăți tehnice, tactice, și, mai 
ales, noutăți in rîndurile jucă
toarelor, dar nici măcar aspec
tul din urmă nu ne-a prilejuit 
constatări îmbucurătoare, ba 
chiar, dimpotrivă, exemplul cel

• NIKI LAUDA ȘI CEI
LALȚI. La 29 ianuarie, pe auto- 
dromul municipal din Rio de 
Janeiro se va desfășura ..Marele 
Premiu" a! Braziliei, probă con- 
tind pentru noua ediție a cam
pionatului mondial de automo
bilism rezervat piloților de for
mula I. Printre cei 29 de spor
tivi care și-au anunțat partici
parea la 
campionul 
(Austria). 
(Suedia),
(Franța). James Hunt (Anglia), 
Carlos Reutemann 
și Mario Andretti

15 ani, Irina Kovrova se anunță 
prin această performanță drept o 
veritabilă speranță a patinaju
lui feminin de viteză din U.R.S.S.

la box
mai concludent fiindu-ne oferit 
de Univ. București care, după 
ce ' ......................
re
cu _ ...... __ __ _
zintă, dar cîștigă în deplasare, 
la Cluj-Napoca ! Nu se mai 
poate spune nimic în afară de 
faptul că aceeași echipă clujea
nă, rămasă fără piesa ei de ba
ză — Iacob — a pierdut greu 
în prima etapă la Constanța, 
unde joacă nu mai puțin de 
cinci foste sau actuale compo
nente ale lotului național ; Mu
reșul Tg. Mureș, formație ce se 
anunța de primă forță, cedează 
lamentabil pe teren propriu în 
fața I.E.F.S., aceasta din urmă 
chinuindu-se, aseară, să nu fie 
surclasată de Progresul, care a 
pierdut clar în fața Confecției, 
ținută în> șah, tot aseară, de 
noua promovată, Hidrotehnica ; 
Rapidul conduce cu 7—1 în me
ciul cu Univ. București și dîr- 
dîie. apoi, pină în ultima se
cundă, iar deținătoarea titlului, 
Univ. Timișoara, întrece cu greu 
pe Constructorul, surclasată ieri 
de Rapid ! Este evident că pla
fonul valoric a coborît mult, 

celui

a promis o radicală întineri- 
a echipei, se prezintă acum 
același, „7“ istovit. Se pre-

intrecere se numără 
mondial Niki Lauda 

Ronnie 
Patrick

Petterson 
Depaitler

(Argentina)
(S.U.A.).

turneului 
in S.U.A., 
de hochei

pe 
e- 
pe

• ÎN CADRUL 
care-1 întreprinde 
chipa cehoslovacă 
gheață Tesla Pardubice a susți
nut un joc amical cu formația 
New York Islanders. Gazdele au 
terminat învingătoare cu scorul 
de 8—3.

• RECORD. Cu prilejul unui 
concurs de patinaj viteză, des
fășurat tn orașul Kolomna, ti- 
năra sportivă sovietică Irina 
Kovrova a stabilit un nou record 
unional în proba de 500 m. cu 
timpul de 42”66/100. Vechiul re
cord era de 42”71/100 și fusese 
realizat în urmă cu doi anî de 
Liubov Sadcikova. în vîrstă de

• TURNEUL DE HANDBAL 
DE LA CORUNA. Peste 3 000 de 
spectatori au asistat la primele 
meciuri ale turneului internațio
nal masculin de handbal ce se 
desfășoară în orașul spaniol La 
Coruna. Iată rezultatele : 
U.R.S.S. — Japonia 30—16^ Spa
nia — Franța 19—17. _
României, a cincea 
a avut zi liberă.

Echipa 
participantă.

• Tn campionatul 
tenis, OLANDA — 
3—0!? La Amsterdam, în 
pionatu! european de tenis 
teren acoperit, echipa Olandei a 
întrecut cu scorul de 3—0 for
mația României: Wouter Fok- 
Florin Segărceanu 6—1, 6—2;
Louk Sanders-Dumitru Hărădău 
6—4, 6—4; Fok, Sanders-Segăr- 
ceanu, Dîrzu 6—1, 6—7, 6—2.

european de 
ROMANIA 

cam- 
pe

• TENIS. în turneul feminin 
de tenis de la San Carlos (Ca
lifornia), Mariana Simionescu a 
învins-o cu 7—5, 6—2 pe Mar
jorie Blackwood, iar Mimi Wick- 
stedt a eliminat-o cu 6—2, 6—3 
pe Raqule Giscafre.

fonul valoric a coborît 
poate chiar sub nivelul ___
din campionatul precedent, lu
cru care ar trebui să dea serios 
de gindit federației și antreno
rilor din divizia A.

Pe acest fundal, cunoaște o 
veritabilă înflorire — dacă i se 
poate spune așa — jocul brutal, 
atît de impropriu, în plan teore
tic, fetelor, dar din ce în ce 
mai propriu pe terenul de joc. 
„Arta" de a-ți lovi adversara 
(și cît mai dur!), e la mare preț 
și se bucură de o unanimă a- 
deziune, chiar dacă arbitrii îm
part cartonașe galbene și elimi
nări cu nemiluita. Numai de
parte decit aseară, prima repriză 
a jocului FEMININ Progresul — 
I.E.F.S. ne-a oferit o mostră 
elocventă: 16 minute de elimi
nare (din 25!) împărțite... fră
țește intre cele două echipe! Să 
adăugăm că in aceste două pri
me etape, 3 jucătoare — Sultana 
lagăru, Virginia Constantinescu 
și Elena Florea — au fost 
scoase pe brațe de pe teren și 
că medicii au din ce în ce mai 
mult de lucru la meciurile de 
handbal. Un singur element a 
fost neglijat — handbalul de 
calitate, adică tocmai ceea ce ar 
trebui să ofere mereu mai mo
destul nostru campionat

HORIA ALEXANDRESCU

HOCHEI. Sîmbătă s-a încheiat 
turul V al întrecerilor din pri
ma grupă valorică a Diviziei A 
de hochei. Firește, capul de afiș 
al rundei a fost deținut de tra
diționala întîlnire Steaua — Di
namo. înaintea acestei confrun
tări hocheiștii de la Steaua a- 
veau un bilanț favorabil în me
ciurile directe cu principalii lor 
adversari : 3 victorii la una 
Partida de sîmbătă, urmărită de 
un mare număr de spectatori, a 
adus dinamoviștilor reducerea 
handicapului, ei obținînd victo
ria la capătul unui veritabil 
derby, cu 5—3, (1—2, 0—1, 4—0). 
La încheierea turului V, Steaua 
se menține în fruntea clasamen
tului. urmată la două puncte de 
Dinamo. După ce duminică a 
fost zi de pauză. întrecerile se 
reiau astăzi cu partidele din 
cadrul turului VI.

HANDBAL. Cea de-a 
etapă a 
feminin 
partide 
atenției 
dențesc 
și Univ.
meciul dintre campioana 
Univ. Timișoara, și c_.,__ „„
tOarea învinsă a primei etape, 
Mureșul Tg. Mureș. Iată rezul
tatele înregistrate în această a 
doua etapă a campionatului :

„U“ Cluj-Napoca — Univ. 
București 16—20 (9—9); Rapid — 
Constructorul Timișoara 20—13 
(10—6); Confecția — Hidroteh
nica Constanța 16—14 (9—7); 
Progresul —_ I.E.F.S. 14—10 
<7—4). Următoarea etapă este 
programată duminică.

----- doua 
Diviziei A de handbal 
a programat citeva 

interesante, în centrul 
aflindu-se derby-ul stu- 
dintre „U“ Cluj-Napoca 

București, precum și 
------ i țarii, 
și surprinză-

TIR. La Poligonul Dinamo din 
Capitală a avut loc primul con
curs de tir al anului, pentru 
probele de arme cu aer com
primat. Remarcînd faptul că în
trecerile s-au bucurat de parti
ciparea a 300 de sportivi din 
toată țara — intrucit concursul 
a constituit un criteriu de veri
ficare înaintea campionatelor 
naționale programate între 13— 
15 ianuarie — vom prezenta ci
teva dintre rezultatele mai bune 
înregistrate cu acest prilej : 
Gabriel Cristache (Dinamo) a 
realizat 377 p. în proba de pis
tol, ceea ce reprezintă un nou 
record național de juniori II ; 
Valentin Petrușcă (Olimpia), cu 
381 p, a depășit vechiul record 
al țării la juniori I in proba de 
pușcă ; Virginia Radulescu 
(Steaua) a obținut și ea un bun 
rezultat în întrecerea de junioa
re, realizînd la proba de pușcă 
368 p. Pe echipe, locurile I au 
ț?sț cîștigate, atît Ia pușcă, cit 

reprezentanțiiȘi la pistol, de 
clubului Steaua.

H. AL.



HAVANA

TOVARĂȘUL FIDEL CASTRO A PRIMIT 
DELEGAȚIA MILITARĂ ROMÂNA

Fidel Castro Ruz, prim-secre- 
tar al Comitetului Central al 
Partidului Comunist din Cuba, 
președintele Consiliului de Stat 
și Consiliului de Miniștri al Re
publicii Cuba, a primit delegația 
militară/română, condusă de ge
neralul colonel Ion Coman, 
membru supleant al Comitetului 
Politic Executiv al C.C. al P.C.R., 
ministrul apărării naționale, care, 
la invitația generalului de arma
tă Raul Castro Ruz. al II-lea 
secretar al Comitetului Central 
al Partidului Comunist din Cuba, 
prim-vicepreședinte al Consiliu
lui dc Stat și al Consiliului de

La Palatul Congreselor din 
Paris au luat sfîrșit duminică 
lucrările Conferinței Naționale 
a Partidului Comunist Francez, 
la care au participat 3 000 de 
delegați din întreaga țară. în 
raportul privind sarcinile 
politica partidului în vederea 
alegerilor legislative de la 12 
martie a.c.. prezentat de Geor
ges Marchais, secretar general 
al P.C.F.. și în luările de 
cuvint ale delegaților a fost 
relevată necesitatea imperioasă a 
unui program clar și concret al 
forțelor de stînga, capabil să-i 
unească pe oamenii muncii în 
lupta pentru transformări 
mocratice radicale, pentru 
progres social real.

Delegații la conferință 
votat in unanimitate complexul 
de propuneri ale P.C.F. pentru 
reînnoirea Programului comun 
de guvernare ai stingii pe care 
candidații comuniști il vor sus
ține la viitoarele alegeri parla
mentare.

?i

de-
un
au

Ecuadorul favorabil
unui tratat de cooperare 
în regiunea amazonicâ 
într-o declarație făcută la 

Quito, ministrul de externe ecu- 
adorian, Jose Ayala Lasso, a 
confirmat că guvernul țării sale 
apreciază drept pozitivă propu
nerea Braziliei de a se semna 
un tratat de cooperare in zona 
amazonicâ. El a relevat intere
sul Ecuadorului de a participa 
la proiectul amintit in scopul 
valorificării ’superioare, prin 
eforturi comune, a resurselor 
regiunii amazonice și intensifi
cării cooperării regionale.

Ministrul ecuadorian a anun
țat. totodată, că se află în curs 
negocieri intre .Ecuador, Peru 
și Columbia, în vederea perfec
tării unor programe de coope
rare, in special in regiunile de 
frontieră comună.

Jose Ayala Lasso a eviden
țiat, in context, sprijinul pe 
care il acordă guvernul său te
zei necesității instaurării unei 
noi ordini economice internațio
nale, subliniind că sint nece
sare eforturi sporite pentru 
concretizarea acestei aspirații, 
pentru realizarea dezarmării în 
lume și soluționarea exclusiv 
prin mijloace politice, prin con
vorbiri directe, a tuturor dife
rendelor care persistă pe glob.'

Continuă criza de guvern 
din San Marino

Partidul Socialist din Repu
blica San Marino a acceptat un 
„mandat exploratorii!" in ve
derea constituirii unui nou gu
vern.

în următoarele 10 zile, parti
dul socialist va anunța dacă ac
ceptă in mod efectiv să formeze 
guvernul, deși, momentan, o 
asemenea tentativă este apre
ciată ca inutilizabilă, deoarece 
nici o formulă guvernamen
tală nu pare a avea posibilita
tea de a se sprijini pe o majo
ritate parlamentară, respectiv 31 
de mandate din 60.

San Marino, cu cei 20 000 de 
locuitori ai săi, este cea mai 
mică și cea mai veche republică 
din lume, avînd un teritoriu cu 
puțin peste 60 de km pătrați, 
Încadrat în teritoriul Italiei.
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Miniștri, ministrul forțelor, ar
mate revoluționare ale Republi
cii Cuba, face o vizită oficială în 
această țară.

Cu acest prilej, mtnistrul ro
mân a transmis, tovarășului Fidel 
Câstro, din partea tovarășului 
Niqolae Ceaușescu, secretar ge
neral al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România, un călduros 
salut prietenesc și cele mai bune 
urări de sănătate și fericire, de 
noi succese în activitatea consa
crată înfloririi și propășirii Re
publicii Cuba.

Evocînd bunele relații priete
nești dintre cele două țări, to
varășul Fidel Castro a mulțumit 
pentru salutul și urările adre
sate și a rugat să se transmită 
tovarășului Nicolae Ceaușescu 
salutul său cordial. împreună cu 
cele mai bune urări de sănăta
te și de succese depline în acti
vitatea consacrată înfăptuirii 
mărețelor obiective ale construc
ției socialiste, pentru înflorirea 
și prosperitatea Republicii So
cialiste România.

La primire a fost prezent am
basadorul român la Havana, Ni- 
culalu Moraru.

întrevederea s-a desfășurat în- 
tr-o atmosferă caldă, tovără
șească. ,
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SALISBURY

Gavle- 
condu- 

Stoc-

Congresul Partidului 
de Stînga — Comuniștii 

din Suedia
și-a încheiat lucrările

Duminică s-au încheiat la Stoc
kholm lucrările celui de-al 
25-lea Congres al Partidului de 
Stinga-Comuniștii din Suedia. 
Congresul a adoptat hotărîri 
privind activitatea politică, so
cială și organizatorică a parti
dului. precum și referitoare la 
poziția comuniștilor suedezi față 
de situația economică a țării.

Reprezentantul P.C.R. la con
gres. tovarășul Richard Winter, 
membru supleant al Comitetu
lui Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R., prim-secretar al Comite
tului județean Sibiu al P.C.R.. 
s-a intilnit cu reprezentanții co
muniștilor din districtul 
borg și a fost oaspete al 
cerii municipalității din 
kholm. R.P.D. COREEANĂ : Pe șantierul Fabricii de ciment din Sountcheung

România si tarile în curs de dezvoltare

interese si obiective
>

„România este hotărîtă să facă totul pentru 
întărirea solidarității țârilor in curs de dezvol
tare, sporindu-și contribuția la lichidarea de
calajelor dintre state, la progresul mai rapid 
al țărilor rămase in urmă".

NICOLAE CEAUȘESCU

I

Statele în curs de dezvoltare, 
care in marca lor majoritate 
și-au obținut independența în 
ultimele trei decenii. sC afirmă 
din ce in ce mai puternic pe 
arena internațională. Dealtfel, 
apariția acestor țări a determi
nat modificări radicale pe har
ta social-politică a omenirii și, 
implicit, in raportul de forțe pe 
plan internațional. Cuvîntul lor 
exprimat in cadrul sesiunilor 
O.N.U. sau la diverse conferin
țe internaționale capătă o tot 
mai mare greutate. Pozițiile a- 
cestor state, in general țări mici 
și mijlocii, pe plan internațio
nal, urmăresc in esență înlătu
rarea ultimelor vestigii ale co
lonialismului, combaterea neo- 
colonialismului, abolirea orică
rei forme de dominație a unui 
stat asupra altuia, instaurarea 
unei noi ordini economice și po
litice in lume, asigurarea păcii 
și securității, insănătoșirea, in 
folosul tuturor, a atmosferei in
ternaționale. Iată de ce. Româ
nia. țară socialistă in curs de 
dezvoltare, acordă o atenție 
deosebită dezvoltării relațiilor 
cu aceste state.

O contribuție importantă la 
amploarea pe care au cunoscu
t-o in ultimii ani aceste relații 
— ilustrată de ponderea în creș
tere a tinerelor țări ale lumii 
in volumul total al schimburilor 
comerciale ale patriei noastre, 
de la 4 la sută în 1960, la 18 la 
sută în 1975, ajungind la în
ceputul lui 1977 la 21,3 la sută, 
pentru ca pină in 1980 să spo
rească la cel puțin 25 la sută — 
l-au avut schimburile numeroa
se de delegații și vizite recipro
ce. intre care aportul principal 
revine celor la nivel înalt. Vi
zitele oficiale de prietenie în 
34 de țări in curs de dezvoltare, 
întilnirile și convorbirile avute 
de președintele Nicolae 
Ceaușescu cu șefi de state și 
guverne, cu reprezentanți ai 
vieții politice, precum și vizi
tele in România a 29 de șefi de 
state din asemenea țări, au des
chis ample perspective rapor
turilor reciproce.

Extinderea rapidă 
patriei noastre cu 
curs de dezvoltare a 
lă datorită faptului

politicii Internaționale a Roma
nici socialiste, partidul nostru 
a așezat un ansamblu de norme 
și principii, cărora legea su
premă a țării — Constituția — 
le conferă un caracter de obli
gativitate pentru conduita țării 
noastre in totalitatea raporturi
lor sale cu celelalte state. Acest 
ansamblu unitar de norme și 
principii se întemeiază pe res
pectarea suveranității și inde
pendenței naționale, deplina e- 
galitalc in drepturi, neameste
cul în treburile interne și ex
terne, nerecurgerea la forță sau 
amenințarea cu forța, integri- 
tateă teritorială și inviolabilita-

comune
ȚIILE NAȚIONALE, PE DES
TINELE SALE, PENTRU FĂU
RIREA NOII ORDINI ECONO
MICE ȘI POLITICE INTERNA
ȚIONALE".

Colaborarea bilaterală a țării 
noastre cu statele în curs de 
dezvoltare se manifestă pe cele 
mai variate planuri : 
diplomatic, economic, 
științific, cultural, in 
pregătirii cadrelor, 
colaborare, din ce 
diversificată, are 
imediat lichidarea 
rii și accelerarea 
economico-social.
chidării subdezvoltării se pune 
cu stringență avînd în vedere 
că la ora actuală pe plan mon
dial decalajele economice din
tre țările in curs de dezvoltare 
și cele dezvoltate se adincesc. 
Dealtfel, așa cum arăta tovară
șul NICOLAE CEAUȘESCU 
Conferința Națională, 
REPREZENTIND MAI 
DE 25 LA SUTA DIN 
LAȚIA LUMII DEȚIN 
SUTA DIN PRODUSUL 
DIAL BRUT, IN TIMP 
TREI SFERTURI DIN

politico- 
tehnico- 

domeniul 
Această 

ce mai 
scop

in 
drept 
subdezvoltă- 

progresului 
Problema li-
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(petrol, fosfați, minereuri), ia 
executarea de prospecțiuni geo
logice, la traducerea în viață 
a proiectelor de modernizare și 
mecanizare a agriculturii, la 
realizarea In cooperare a o se
rie de importante obiective in
dustriale. Astfel, nu întiihplă- 
tor, specialiștii români pot fi 
intilniți in diferite zone din 
Africa, Asia și America Latină 
— continente in care se află 
marea majoritate a țărilor in 
curs de dezvoltare.

România situează raporturile 
cu statele în curs de dezvolta
re și in contextul luptei gene
rale împotriva politicii impe
rialiste, colonialiste și neocolo- 
nialiste, pentru dreptul fiecărui 
popor de a fi stăpîn pe bogă
țiile naționale, pe destinele sa
le, pentru făurirea noii ordini 
economice și politice internațio
nale. După cum se știe, schim
bările produse in raportul de 
forțe internațional au determi
nat noi regrupări pe arena 
mondială, ascuțirea contradic
țiilor dintre diferite state și 
grupări de state. La aceasta a 
contribuit prelungirea crizei e- 
conomice mondiale care a do- 
bindit noi dimensiuni și ca ur
mare a crizei petrolului și ener
giei și a crizei monetar-finan- 
ciare. Menținerea și adincirea 
crizei se datoresc faptului că.
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a relațiilor 
statele in 
fost posibi- 
că la baza

tea frontierelor de stat, avanta
jul mutual și respectul reciproc, 
dreptul inalienabil al fiecărui 
popor de a fi stăpînul proprii
lor destine, de a-și făuri viața, 
viitorul potrivit aspirațiilor și 
voinței sale.

O analiză a acestor relații 
arată că colaborarea multilate
rală a României cu statele în 
curs de dezvoltare s-a ridicat 
pe o treaptă superioară. După 
cum a arătat tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU ÎN 
RAPORTUL PREZENTAT LA 
CONFERINȚA NAȚIONALA : 
„ROMANIA SITUEAZĂ RA
PORTURILE CU ȚĂRILE ÎN 
CURS DE DEZVOLTARE ATÎT 
ÎN CONTEXTUL COLABORĂ
RII BILATERALE, ÎN SCOPUL 
LICHIDĂRII SUBDEZVOLTĂ
RII ȘI ACCELERĂRII PRO
GRESULUI ECONOMICO-SO
CIAL, CÎT ȘI ÎN CONTEXTUL 
LUPTEI GENERALE ÎMPO
TRIVA POLITICII IMPERIA
LISTE, COLONIALISTE ȘI 
NEOCOLONIALISTE, PENTRU 
DREPTUL FIECĂRUI POPOR 
DE A FI STAPÎN PE BOGA-

LAȚIA GLOBULUI DEȚINE 
NUMAI 20 LA SUTA". Desigur, 
în lichidarea subdezvoltării și 
a marilor decalaje dintre state 
rolul principal revine popoare
lor țărilor in curs de dezvolta
re înseși, eforturilor proprii, 
mobilizării tuturor mijloacelor 
și resurselor materiale și uma
ne de care dispun. România iși 
aduce în mod concret contri
buția la lichidarea subdezvoltă
rii și la progresul economico- 
social al tinerelor state pe baza 
acordurilor și înțelegerilor în
cheiate cu prilejul convorbiri
lor și intilnirilor Ia nivel înalt, 
a dezvoltării relațiilor cu parti
dele de guvernămînt, cu mișcă
rile de eliberare națională, cu 
organizațiile de tineret. In ve
derea amplificării relațiilor e- 
conomice, România și-a diver
sificat schimburile comerciale, 
participă la eforturile spre pro
gres ale acestor țări, acordă a- 
sistență tehnică și un 
prețios în 
cadrelor 
contribuie 
perloară a

sprijin 
domeniul pregătirii 
naționale. România 
la valorificarea su- 
unor resurse naturale

spre deosebire de trecut, lichi
darea sistemului colonial a în
gustat mult posibilitățile impe
rialismului de a ieși din criză 
prin asuprirea și jefuirea altor 
popoare. Cu toate acestea, sin- 
tem martori la încercarea cercu
rilor imperialiste de a ieși din 
criză prin aservirea economică 
a statelor in curs de dezvolta
re — de exemplu, prin acțiunea 
monopolurilor supranaționalc.

Un rol important în vederea 
eliminării acestui pericol ii 
joacă cooperarea internațională 
bazată pe egalitate, echitate și 
avantaj reciproc. Ea poate fi 
concepută numai prin asigura
rea solidarității și 
acțiune a tuturor 
curs de dezvoltare, 
multilaterală 
organizațiilor 
internaționale 
creeze posibilități efective pen
tru dezvoltarea cooperării in 
cele mal diferite domenii șl să 
contribuie la soluționarea ma
rilor probleme ale umanității.

tn cadrul Națiunilor Unite, a!

prin 
și este

unității de 
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Italia: Fără iluzii
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UN ARTICOL AL PREMIERULUI
GIULIO ANDREOTTI

un an 1978 facil

Fapte ce demonstrează agonia 
regimului rasist al lui lan Smith

Guvernul minoritar rasist da 
la Salisbury a anunțat aplicarea 
de noi restricții față de publi
carea informațiilor militare, ceea 
ce exclude practic in totalitate 
posibilitatea difuzării de infor
mații care nu au primit viza au
torităților militare.

Un decret publicat In Buleti
nul oficial precizează că de a- 
cum Înainte sînt interzise publi
carea informațiilor neautorizate 
In mod expres referitoare la o- 
perațiunile militare ale trupelor 
rhodesiene sau cele referitoare 
la „orice act de sabotaj ori de 
terorism", regimul rhodesian în- 
țelegînd prin aceasta orice in
formație referitoare la acțiunile 
forțelor patriotice. Vor putea fi 
publicate, în schimb, numai de
clarațiile sau comunicatele gu-

vemului, cele făcute In incinta 
tribunalelor, în Parlament sau 
de către Ministerul Informații
lor, dar numai după consulta
rea cu cele mai înalte autori
tăți militare.

Aceste noi restricții, care pla
sează informațiile cu caracter 
militar sub regimul stării de ex
cepție, au fost adoptate in con
textul extinderii influenței for
țelor patriotice la noi sectoare, 
în unele situații acțiunile aces
tora fiind declanșate nu departe 
de Salisbury la o distanță de 
mai puțin de 40 kilometri — no
tează agenția France Presse.

„A promite 
ar însemna să creăm și să ne 
creăm iluzii" — scrie, Intr-un 
articol publicat In cotidianul 
economic „II Sole — 24 Ore", 
primul ministru al Italiei. Giu
lio Andreotti. După ce afirmă 
că 1977 a fost pentru economia 
italiană „un an de mari fră- 
mîntări", șeful guvernului men
ționează unele rezultate pozitive 
obținute pe linia stabilizării 
economice în urma acordului 
intervenit Intre cele șase par
tide ale „arcului constituțional", 
relevind între acestea faptul că 
„a fost oprit procesul degene
rativ care ducea țara către un 
dezechilibru".

Referindu-se apoi la impor
tantele probleme de ordin eco
nomic ce stau In fața Italiei 
pentru anul care a inceput, An
dreotti a evidențiat necesitatea 
urgentă a. unor soluții în ce pri
vește șomajul, îndeosebi în rîn- 
dul tineretului, susținerea in- 

. vestițiilor In sectoarele produc
tive, precum și situația din 
Mezzogiorno (sudul țării), zonă 
ce deține primatul dificultăților 
economice.

Hotel în vagoanele de dormit 
ale „Orient-Express"-ului

Opt vagoane de dormit ale celebrului 
tren „Orient-Express", care ți-a încheiat 
activitatea de un secol in luna mai anul 
trecut, vor fi transformate in hotel. In 
acest scop, ele au și fost cumpărate de 
un om de afaceri japonez, urmind a fi 
transportate pe malul lacului Biwa, in 
centrul Japoniei.

Pentru fiecare dintre cele opt vagoane, 
noul proprietar a plătit suma de 10 mili
oane yeni (41 600 dolari). Fiecare dintre 
vagoane are 11 compartimente, care pot 
găzdui cite 26 oaspeți.

reamintește, astfel, că cele mai „tinere" 
stele s-au constituit in urmă cu 50 000— 
100 000 ani — virstă relativ redusă in 
comparație cu cea a Soarelui, care are 
intre 4,5 șl 5 miliarde ani.

„Becklin-Neugebauer", observată pen
tru prima dată in 1966 de astronomii al 
căror nume il poartă, este de aproxima
tiv 20 de ori mai grea decit Soarele, dia
metrul său fiind de peste 300 milioane

zborurilor. Astfel, »-a înregistrat un nu
măr record de morți — 654 (dintre care 
81 pe liniile interne, iar restul pe cursele 
internaționale deservite de avioanele 
companiilor de transporturi aeriene civile 
ale S.U.A.).

Spațiul parcurs ți numărul orelor de 
zbor au crescut insă și ele, așa incit 
coeficientul de securitate (numărul de 
victime la 100 000 ore de zbor) a scăzut 
la 0,368.

Vreme rea in Grecia

Cea mai tînâră stea
Astronomul american Donald Hall, de 

la Observatorul din „Kitt Peak" in apro
piere de Tucson (statul Arizona), a con
firmat că steaua „Becklin-Neugebauer". 
recent descoperită, este, totodată, cel mai 
„tinăr" corp ceresc înregistrat pină acum 
pe hărțile boitei cerești. Experții apre
ciază că steaua are o „virstă" intre 2 000 
ți 3 000 ani, reprezentind mai puțin de o 
zecime din virstă medie a altor stele. Se

kilometri. Ea este situată in constelația 
Orion, la 1500 ani lumină distantă 
Pămint.

de

Securitatea zborului
8i-Potrivit unui bilanț al „Biroului de 

guranță a transporturilor aeriene", anul 
1977 a fost pentru companiile aeriene a- 
mericane un an dintre cei mai defavora
bili din punctul de vedere al siguranței
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Duminică, aeroporturile grecești au fost 
redeschise traficului, după ce toate zbo
rurile fuseseră suspendate, ca urmare a 
furtunii puternice resimțite in urmă cu o 
zi. Vremea continuă să fie insă nefavo
rabilă in Grecia. Mal multe sate ți orașe 
din nordul ți centrul țării au fost izola
te, iar vaselor li s-a interzis, pentru a 
doua zi consecutiv, să părăsească portu
rile grecești. Cargoul „Kyra Eleni", prins 
de furtună, s-a scufundat in apropierea 
Insulei Cavo Doro, lingă Capul Sounion, 
dar cei 19 membri ai echipajului, precum 
ți 2 pasageri au putut fi salvați de către 
o navă sosită in ajutor, a precizat un i 
purtător de cuvint al marinei comerciale. '

tânema
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DIAMANTELE NEGRE : Patria 
(orele 9,15; 12.30; 16; 19,15).

VACANȚA LA UNCHIUL 
TOM A : Timpuri Noi (orele 9; 11: 
13; 15; 17; 19).

DANTELAREASA : Scala (orele 
8.45; 11; 13.30; 15.45; 18.15; 20,45), 
Capitol (orele 9.13: 11.30; 13.45;
16; 18,15; 20.30) ; Favorit (orele 9; 
11,15; 13,30; 15,45; 18; 20.15).

EVADAȚI DIN VIITOR : Bucu
rești (orele 9,15: 11.30; 13,45; 16: 
18 15; 20.30). Feroviar (orele 9;
11,15; 13,30: 16; 18,15; 20,30). Me
lodia (orele 9; 11.15; 13.30; 16; 
18,15; 20,30).

FLOARE LA URECHE ; Victoria 
(orele 9; 11,15; 13,30; 15,45; 18;
20.15) .

SCARAMOUCHE: Luceafărul (o- 
rele 9; 11,15; 13.30; 16; 18,15; 20,30), 
Festival (orele 9; 11,15; 13,30; 16; 
18,15; 20.30), Modern (orele 9;
11.15; 13,30; 16; 18,15; 20.30).

MAMA : Doina (orele 9,30; 11,30; 
13,30; 15,30; 17.45; 20), Drumul
Sării (orele 16; 18; 20).

RÎUL CARE URCA MUNTELE : 
Central (orele 9,15: 11.30; 13,45;
16; 18,15; 20.30), Volga (orele 9; 
11.15; 13.30; 15.45; 18; 20.15). Fla
mura (orele 11,15; 13,30; 15,45; 18; 
20).

CÎNTECUL LEBEDEI : Grlvița 
(orele 9; 11,15; 13.30; 15,45; 13;
20.15) , Miorița (orele 9,15; 11.45; 
14,15; 17: 19,45).

REGĂSIRE : Buzești (orele 11,15; 
13,30; 15,45; 18; 20.15).

PAMINT FIERBINTE : Eforie

Instituțiilor gale epecializate șl 
al altor foruri Internaționale, 
România și-a cîștigat prestigiul 
unui stat dintre cele mai acti
ve, In ce privește promovarea 
intereselor țărilor în curs de 
dezvoltare. Un cadru larg de 
afirmare a conlucrării tot mai 
ample și profunde dintre Româ
nia și țările în curs de dezvol
tare, de întărire continuă a 
prieteniei, colaborării, solidari
tății și unității lor pe plan In
ternațional l-au oferit acțiunile 
vizind instaurarea unei noi 
ordini economice și politice 
mondiale, care are drept o- 
biectiv abolirea definitivă a 
practicilor politicii imperialiste, 
colonialiste și neocolonialiste, 
lichidarea subdezvoltării și de
calajelor dintre state, progresul 
general al umanității. Reuniu
nile internaționale numeroase 
găzduite de țara noastră relie
fează și ele interesul României 
față de inițiativele menite să 
faciliteze cooperarea pe multi
ple planuri intre statele in curs 
de dezvoltare.

în documentele adoptate cu 
aceste prilejuri au fost în
scrise forme și acțiuni concrete 
menite să conducă la adincirea 
solidarității și conlucrării eco
nomice dintre țările in curs de 
dezvoltare, valorificarea resur
selor lor financiare, naturale și 
umane, diversificarea comerțu
lui, îngustarea sferei de manevră 
a monopolurilor in economia lor 
națională.

Hotărirea reuniunii de la 
Manila, din februarie 1976, 
de a primi România ca membră 
a „Grupului celor 77", care in
clude 114 țări în curs de dez
voltare, precum și cea a reu
niunii de la Colombo, din au
gust 1976, prin care țara noastră 
participă, ca invitat, la activi
tățile mișcării țărilor nealiniate, 
au pus pe baze trainice relațiile 
de solidaritate și cooperare din
tre țara noastră și statele in 
curs de dezvoltare și nealinia
te, constituind, totodată, o re
cunoaștere a consecvenței cu 
care partidul și statul nostru 
acționează pentru promovarea 
obiectivelor comune: materiali
zarea dreptului popoarelor de 
a fi stăpîne pe soarta lor, de
mocratizarea vieții internațio
nale, soluționarea problemelor 
grave care confruntă omeni
rea conform intereselor tuturor 
popoarelor, promovarea păcii și 
progresului pe planeta noastră.

România nutrește convinge
rea profundă că numai prin 
unitatea deplină și acțiunile 
conjugate ale țărilor în curs de 
dezvoltare, ale tuturor forțe
lor revoluționare, democratice 
și progresiste din lume pot fi 
valorificate și materializate, po
trivit voinței popoarelor, ma
rile posibilități de progres so
cial și de consolidare a păcii și 
colaborării internaționale.

Paul Egli, misionar elvețian 
eliberat recent dintr-una din în
chisorile rhodesiene afirmă, po
trivit revistei „Marches Tropi- 
caux et Mediterraneans" că si
tuația din Rhodesia este alar
mantă. El a arătat că printre 
cel 500 de deținuți aflați in în
chisoarea rhodesiană Maran- 
dellas se află copii în vîrstă de 
opt ani. „Am văzut, a spus el, 
aproximativ 20 de copii cu ur
me de lovituri".

Situația este „șl mai alar
mantă" in închisoarea siguran
ței din Salisbury, unde sînt în
chiși 2 000 de negri, 35 metiși și 
70 de albi, a adăugat misionarul 
care a precizat că în această 
închisoare, unde s-a aflat două 
luni, deținuții albi li folosesc 
pe cei negri ca servitori.

Paul Egli, in vîrstă de 45 de 
ani, arestat la 24 noiembrie 1976 
pentru că nu a denunțat luptă
tori din mișcările de eliberare 
care se aflau in îngrijirea medi
cală a unei misiuni catolice din 
Gwelo, fusese condamnat la trei 
ani închisoare. Eliberat, la sfir- 
șitul anului trecut, el a fost 
imediat expulzat din Rhodesia.

Această acuzație, afirmă re
vista, vine să se adauge numă
rului impresionant al acelora ca
re dezvăluie violența sălbatică a 
autorităților de la Salisbury fa
ță de orice persoană suspectată 
că simpatizează cu luptătorii 
din mișcarea de eliberare națio
nală din Rhodesia.

e-

Programul energetic 
in fruntea listei 

priorităților Cosei Albe
Problemele prioritare ale lunii 

Ianuarie pe agenda de lucru a 
Casei Albe sint considerate
forturile de a convinge Con
gresul asupra necesității desăvâr
șirii programului guvernamental 
de economisire a energiei, nu
mirea unui nou director al Bi
roului federal de investigații și 
elaborarea modificărilor ce tre
buie impuse în cadrul legisla
ției fiscale federale. Dintre pro
blemele mai noi. se așteaptă ca 
șeful executivului american să-și 
concentreze, de asemenea, aten
ția asupra politicii financiare, în 
lumina recentei hotărîri a Ad
ministrației de a interveni 
piețele de devize străine în ve
derea 
rului, 
cinde 
biste.

Ar mai fi de menționat, pe de 
altă parte, rostirea — la 19 ia
nuarie — a primului discurs al 
actualului președinte asupra stă
rii uniunii. Tot în cursul aces
tei luni, urmează să fie prezen
tat proiectul de buget pentru vii
torul exercițiu financiar, care 
începe la 1 octombrie.

sprijinirii cursului dola- 
supus unei presiuni cres- 
în cadrul cercurilor cam-

TUDOR PRELIPCEANU

Saliut-6“: Bilanțul a patru săptămîni

Cosmonauții Iuri Romanenko 
și Gheorghi Greciko au în
cheiat, la 7 ianuarie, cea de-a 
patra săptămînă de activitate 
la bordul stației științifice pi
lotate „Saliut-6“. De la lansarea 
In Cosmos, stația a efectuat 
circa 450 rotații în jurul Terrei, 
membrii echipajului au petrecut 
68 de ore în afara cabinelor 
spațiale, iar de două' săptămîni 
,Saliut-6“ evoluează pe orbită 
în regim automat de conducere 
și orientare.

Comentind rezultatele activi
tății de 28 zile în Cosmos, con
ducătorul zborului, Alexei E- 
liseev, remarcă în mod deosebit 
capacitatea de muncă a mem
brilor echipajului, iar dintre 
realizările inginerești ale zbo
rului — folosirea sistemului 
„Delta" de navigație automată, 
care a eliberat pe coșmonauți 
de numeroase și dificile opera
țiuni manuale. Utilizarea tn

actualului zbor a uneicursul
stații orbitale cu două dispo
zitive de docare
fără îndoială, o influență ho
tărâtoare asupra programelor 
viitoarelor expediții cosmice, a- 
preciază Alexei Eliseev. Pentru 
prima oară, biologii efectuează 
la bordul lui „Saliut-6" expe
rimentul „Meduza", legat în 
specia! de problemele apariției 
și transferării vieții în cosmos. 
In exteriorul lui „Saliut-6“, în 
mici dispozitive, se află biopo- 
limeri-microstructuri, particule 
ce intră în componența oricărui 
organism viu. O 
aceste dispozitive sînt expuse 
radiațiilor solare 
tar altele sînt dispuse în inte
riorul stației. Compararea mo
delelor aflate in interiorul și 
exteriorul navei va permite, 
fără îndoială, stabilirea schim
bărilor funcționale determinate 
de spectrul radiațiilor cosmice

va exercita,

parte din
și cosmice,

COMOARA DIN LACUL DE 
ARGINT : Ferentari (orele 15,30; 
18; 20).

(Sala Savoy) : SALUTARI DE LA 
VASILE — ora 19,30.

(orele 9; 11,15; 13,30; 16; 18,15; 
20,30).

AVENTURILE MAIMUȚEI
NUKY : Flamura (ora 9).

CONDURUL ȘI TRANDAFIRUL: 
Excelsior (orele 9; 12,30; 16; 19,30), 
Gloria (orele 9; 12,15; 16; 19.15).

SĂRBĂTOAREA SĂLBATICA : 
Bucegi (orele 9; 11).

FAIR-PLAY : Bucegi (orele
13,30; 16; 18; 20).

PE ARIPILE VINTULUI : Sala 
Sporturilor șl Culturii (ora 17).

OMUL LINIȘTIT : Lira (orele 
15,30; 19).

MELODIILE BROADWAYULUI : 
Cotroceni (orele 9; 11,15; 13,30;
15,45; 18; 20,15), Arta (orele 9;
11,15; t3,30; 15,45; 18; 20).

ÎMPUȘCATURI SUB CLAR DE 
LUNA : Giulești (orele 9; 11;
13.15; 15,30; 17,45; 20), Aurora (o- 
rele 9; 11,15; 13.30; 15,45; 18; 20.15), 
Tomis (orele 9; 11; 13,15; 15,30; 
17,45; 20).

IMPOSIBILA POVESTE DE

DRAGOSTE 1 Progresul (orele 18; 
18; 20).

FLOARE DE ClMP :. Pace» (o- 
rele 16; 18; 20).

IARBA VERDE DE ACASA 1 
Viitorul (orele 15,30; 17.45; 20).

MATEIAȘ GtSCARUL: Floreasca 
(ora 15,30),

PORUNCA ÎNTUNECATA : Flo- 
reasca (orele 18; 20), Munca (ore
le 15.45; 18; 20).

MELODIILE NOPȚII ALBE : 
Popular (orele 16; 18; 20).

AL ȘAPTELEA CARTUȘ : Cos
mos (orele 16; 18; 20).

NOI AVENTURI CU TOM ȘI 
JERRY : Flacăra (ora 9,30).

oaspeți de SEARA : Flacăra 
(orele 11,30; 13.30; 16; 18; 20).

Teatrul Evreiesc de Stat : ME
DALION AVRAM GOLDFADEN 
— ora 18 ; Teatrul „C. Tănase"
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• LA MAPUTO au continuat 
convorbirii» dintre președintele 
mozambican Samora Machel și 
lordul Carver. Comunicatul ofi
cial dat publicității relevă că 
întrevederile sînt conforme cu 
hotăririle statelor din „prima li
nie" — Botswana, Zambia, Mo- 
zambic, Tanzania și Angola — 
care vizează acordarea de spri
jin față de negocierile inițiate 
cu Marea Britanie privind mo
dalitățile de transferare a pu
terii din Zimbabwe către po
porul acestei țări și proclama
rea independenței ei.

Documentul precizează că pre
ședintele Machel nu intențio
nează să Be erijeze tn negocia
tor, „această responsabilitate re
venind în exclusivitate Frontu
lui patriotic din Zimbabwe, care 
duce lupta populară pentru li
bertate și independență".
Reglementarea relațiilor 

filipino-vietnameze
Președintele Filipinelor, Fer

dinand Marcos, și Nguyen Duy 
Trinh, viceprim-ministru și mi
nistru de externe al R.S. Viet
nam, aflat în vizită oficială la 
Manila, au semnat un acord co
mun cu privire la reglementa
rea relațiilor dintre cele două 
țări.

In cadrul convorbirilor filipi- 
nezo-vietnameze au fost exami
nate probleme ale dezvoltării tn 
continuare a relațiilor bilatera
le, precum și unele probleme 
regionale de interes reciproc.

200000 de britanici 
au emigrat în 1977

Potrivit datelor oficiale difu
zate la Londra, peste 200 000 
englezi au emigrat în ultimele 
12 luni în diferite țări, în cău
tarea unei situații materiale 
mai bune. După cum apreciază 
presa engleză, principalele ca
uze ale exodului de forță de 
muncă rezidă în scăderea con
tinuă a nivelului de trai și în
grădirea posibilităților de a găsi 
o slujbă ca urmare a reducerii 
locurilor de muncă.

Remaniere la Luanda
Președintele Republicii Popu

lare Angola, Agostinho Neto, a 
procedat la o remaniere guver
namentală parțială, s-a anunțat 
oficial la Luanda. Cu acest pri
lej. Manuel Pedro Pacavira a 
preluat portofoliul transporturi
lor, iar Faustino Muteka condu
cerea Ministerului Agriculturii. 
Au fost inlocuiți. de asemenea, 
ministrul pescuitului și cel al 
energiei și industriei.
• PLENARA Comitetului Cen

tral al Partidului Comunist din 
Spania, reunită la Madrid, a 
examinat proiectul de Constitu
ție a țării și amendamentele la 
legea fundamentală pe care 
Partidul Comunist intenționează 
să le supună spre examinarea 
Parlamentului.

La încheierea dezbaterilor a 
fost dat publicității un comuni
cat în care se arată că „Partidul 
Comunist apreciază în ansamblu 
ca pozitiv proiectul de Constitu
ție" și consideră că „el reflectă 
procesul de transformări socia
le, democratice, pe care îl tra
versează țara".

Proiect de irigații 
in Sudan

In Sudan au început lucrările 
de realizare a primei faze a pro
iectului de irigații de la Rahad. 
Acest proiect al cărui cost se va 
ridica la 346 milioane dolari 
este finanțat de statul sudanez, 
Banca Mondială și țările arabe 
exportatoare de petrol. Captind 
apele Nilului Albastru, el va 
permite irigarea unei suprafețe 
de 126 000 ha de teren situație, 
pe malul oriental al fluviunL 
Rahad.
• SECRETARUL

AMERICAN, Cyrus ___  _ _
reîntors la Washington, după 
turneul întreprins în nouă țări 
pe parcursul ultimelor zile.

Vance a efectuat simbătă o 
scurtă escală la Dublin, unde a 
avut o întrevedere cu Michael 
O’Kennedy, ministrul irlandez al 
afacerilor externe.

DE STAT
Vance, s-a 

după

[pe scurt \pe scurt • pe scurt •
PROGRESELE SIDERURGIEI /W AFRICA

Continentul afri
can iși multiplică 
proiectele de con
struire a unor oțelă- 
rii pe teritoriile lor, 
scrie revista „Le 
Moci", care apare la 
Paris. Cele mai im
portante din aceste 
proiecte privesc Ni
geria, datorită resur
selor minerale de 
care dispune această 
țară. Vor fi construi
te două oțelării, una 
la Ajaokuta, in es
tul statului Kwara,

cu o capacitate anu
ală inițială de 1,5 
milioane tone oțel. 
Nigeria produce de
ja, in apropiere de 
Lagos, tuburi pentru 
conducte de gaze, 
precum și oțel gal- 
vanizat.

In 
1978. 
funcțiune în Ghana 
o uzină care va pro
duce piese din fontă, 
din oțel laminat și 
profile. Oțeiăria din 
Tema, care folosește

PROGRAMUL I

luna aprilie, 
va intra în

fierul 
materie 
recent 
Un alt 
realizat 
țară la _____  __
de există un impor
tant zăcămint de mi
nereu de fier.

Zairul are La Ma
luku o oțelărie elec
trică și un laminor 
cu o capacitate de 
140 000 tone oțel 
brut, 100 000 tone de 
profile și 47 000 tone 
de tablă galvanizată.

vechi drept 
primă, a fost 
modernizată, 

proiect va fi 
în aceeași 

Sekondi, un-

16,00 Telex. 16,05 Teleșcoală. 16,30 
Emisiune In limba maghiară. 19,00 
Publicitate. 19,05 La Izvoarele cln- 
teculul: Jocul căluților din nor
dul Moldovei. 19,20 toot de seri.
19.30 Telejurnal. 10,50 Panoramic.
20.30 Roman-foileton : „Pagini din 
comedia umană" — episodul 4.
21.30 Emisiune de știință. 22.05 Ca
dran mondial. 22,25 Telejurnal.

PROGRAMUL II

16,30 Douăzeci la masă — repor
ta) TV. 16.50 Cenacluri ale tinere
tului; Cenaclul întreprinderii „A- 
versa". 17,25 Muzică populară. 
17,40 Pentru căminul dumneavoas
tră (reluare). 17,55 Intîlnire cu sa
tira și umorul. 18,30 Bucureștiul 
necunoscut; Amintiri !ntr-o casă a 
muzicii. 18,55 Film serial pentru 
copii : „Cuore" (reluare). 19,20 
1001 de seri. 19.30 Telejurnal. 19,50 
Seară de balet : ..Othello" — pre
mieră TV. Interpretează Ansam
blul de balet al Operei din Iași. 
21.15 Telex. 21,20 Actualitatea 
bucureșteană : Anul III al cinci
nalului. Debut. 21,40 tn alb și ne
gru — documentare artistice pre
miate la festivaluri internaționale.
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